
امام جمعه موقت قم اقدامات عربستان سعودی را در پایین نگه داشتن قیمت نفت حرکتی 
در راستای خوش خدمتی به استکبار جهانی ارزیابی کرد و گفت: حکام مرتجع عرب باید از 

سرنوشت صدام پند بگیرند.
آیت الله سید محمد سعیدی در خطبه های نماز جمعه این هفته شهر قم بر ضرورت تحقق اقتصاد 
مقاومتی و حذف محوریت نفت در اقتصاد کشور تاکید کرد و افزود: دولت و ملت غیور ایران اسلامی 
با حرکت به سمت اقتصاد مقاومتی، از توطئه ارزان شدن قیمت نفت عبور کرده و پاسخ محکمی به 

مستکبران و نوکران آنها در منطقه می دهند.
وی افزود: متاسفانه تا کنون آنگونه که باید و شاید به سمت و سوی اقتصاد مقاومتی و تحقق منویات 

رهبر معظم انقلاب حرکت نکرده ایم.
وی با اشاره به خیانت مجدد دولت سعودی در کاهش قیمت نفت، این اقدام آنها را خوش خدمتی به 
آمریکا و رزِم اشغالگر قدس دانست و گفت: باید تجربه صدام خائن را یاد آورند و از آن عبرت بگیرند، زیرا 
آمریکایی ها پس از سوء استفاده های بسیار از صدام و وقتی که دیگر مهره سوخته شد، او را سرنگون 

کرده و هیچ حمایتی از او نکردند.

تولیت آستان مقدس حضرت فاطمه معصومه)س( ادامه داد: سعودی ها برای جلوگیری از رشد و 
انجام می دهند  را  این خوش خدمتی ها  برابر اسلام آمریکایی  ناب محمدی)ص( در  گسترش اسلام 
و عزت و شرف خود را در دستان آمریکا می بینند، در حالی که جمهوری اسلامی ایران با توکل به 
با عزت و سربلندی از همه مشکلات عبور  با تلاش و برنامه ریزی،  پروردگار متعال و اهل بیت)ع( و 

کرده و خواهد کرد.
وی همچنین با اشاره به فرا رسیدن 16 آذر روز دانشجو، آینده و سرنوشت کشور را گره خورده به 
دانشگاهها و دانشجویان عنوان کرد و افزود: امروز مردم کشورمان از دانشگاهها و دانشجویان توقع دارند 
تا به باشگاه سیاسی جناح ها تبدیل نشده و با ایمان و اعتقاد به اسلام و انقلاب، در مسیر توسعه و 

پیشرفت کشور گام بردارند.
اربعین شهادت سید و سالار  ایام  پایان ضمن تسلیت فرارسیدن  آیت الله سید محمد سعیدی در 
خاندان  به  ارادتمندان  و  عاشقان  میلیونی  کرد: حضور  تصریح  الحسین)ع(  اباعبدالله  شهیدان حضرت 
ها  تکفیری  بزرگ ضد  همایش  به  امسال  اربعین  در  الشهدا)ع(  و حضرت سید  طهارت)ع(  و  عصمت 

مبدل خواهد شد. 

آیت الله سعیدی امام جمعه قم: 

حکام عرب باید از سرنوشت صدام پند بگیرند

توصیه آیت الله جوادی آملی به وزارت اطلاعات
آیت الله جوادی آملی گفت: پاک ترین و بهترین نیروهای وزارت اطلاعات، توده مردم هستند و 

بسیاری از کشفیات وزارت اطلاعات مربوط به گزارش های مردمی است. 
آیت الله جوادی آملی پنج شنبه در دیدار با وزیر اطلاعات با اشاره به پیچیده و علمی بودن کار اطلاعاتی، اظهار 
داشت: کار اطلاعاتی یک کار پیچیده ی علمی است و پیچیدگی و علمی بودن این وزارت خانه از این جهت است که 
کار این وزارت خانه، خیانت شناسی است و خیانت یک مسیر مشخص و روشنی ندارد و وزارت اطلاعات وقتی می 
تواند موفق باشد که خیانت را به درستی و به هنگام شناسایی کند. مرجع تقلید شیعیان با تاکید بر همیشگی بودن 

خطر اسرائیل، هوشیاری هر چه بیشتر وزارت اطلاعات در برابر توطئه های اسرائیل را خواستار شد.  
وی  در فراز دیگری از سخنان خود، تامین امنیت اقتصادی و پیشگیری از مفاسد اقتصادی را از دیگر وظایف مهم 

وزارت اطلاعات دانست و گفت: اگر وزارت اطلاعات آنچه مربوط به امنیت اقتصاد و معیشت مردم می شود، مانند 
جلوگیری از اختلاس و احتکار و مفاسد گمرکی را کنترل و مهار کند و مردم آثار این فعالیت ها را مشاهده کنند ، 
خود مردم با وزارت اطلاعات همراه می شوند. آیت الله جوادی آملی گفت: رفع مشکلات اقتصادی و رفع بیکاری را از 

عوامل مهم ارتقای امنیت جامعه است و وزارت اطلاعات باید در این زمینه تلاش کند. 
مبلغ عالی حوزه علمیه قم با بیان این مطلب که ایران با وجود قرار داشتن در میدان مین از امنیت کامل برخوردار 
است گفت: باید هر لحظه شاکر خداوند باشیم که با وجود قرار داشتن در میدان مین و تهدیدات همه جانبه ، به 
برکت خون شهدا و مجاهدت های امام راحل، دارای امنیت کامل هستیم اما باید بدانیم فرصت هیچ اشتباهی را در 
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فرمانده انتظامی استان خبر داد:

کشف  محموله
 نیم تني ترياک در قم

ایمان: فرمانده انتظامي استان قم از کشف محموله نیم تني تریاک در عملیات روز گذشته پلیس مبارزه با مواد مخدر این 
استان خبر داد. 

 سردار "کاظم مجتبایي" در تشریح خبر فوق افزود: ماموران پلیس مبارزه با مواد مخدر استان قم بامداد روز گذشته در ادامه رصد فعالیت 
قاچاقچیان مورد نظر با استقرار در محور قم – کاشان ، 3 خودرو زانتیا، پژو پارس و پژو 405 را در این رابطه شناسایي و تلاش براي توقف 

خودروهاي مذکور در دستورکارشان قرار گرفت....

ایمان: حجت الاسلام والمسلمین علی محمدی رئیس 
سازمان اوقاف و امور خیریه کشور روز پنجشنبه در سفر به 
قم با تعدادی از مراجع عظام تقلید در قم دیدار و گفت و گو 

کرد. 

آیت الله جعفر سبحانی صبح روز پنجشنبه در دیدار با رئیس 
سازمان اوقاف و امور خیریه کشور گفت: در مورد موقوفات عام و عواید 
آنها باید اولویت بندی صورت بگیرد که از آن جمله می توان به ازدواج 

جوانان به عنوان یکی از مهمترین اولویت ها اشاره کرد....

 معاون وزیر آموزش و پرورش در دیدار با مراجع تقلیدو علما در قم: 

تمامی کتاب های درسی 
طی چهار سال آینده تغییر می کند

در دیدار رئیس سازمان اوقاف و امور خیریه کشور با مراجع عظام تقلید مطرح شد:

تقدیر مراجع از عملکرد موفق سازمان اوقاف

مدیر کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان اعلام کرد:

نداشتن شغل عامل 80 درصد جرائم

رئیس سازمان حج و زیارت:

ویزا برای زائران ایرانی کربلا حذف شد
7

2

8

7

2

همه ايرانیان 
دفترچه بیمه دارند

7

ربیعی وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی: 
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شورای  مجلس  رییس   : ایمان   
اسلامی با اظهار تاسف از اینکه گاهی 
مرزهای ایران و پاکستان دستخوش 
اتفاقات ناگواری از سوی اشرار می شود 
گفت: دو کشور نباید اجازه دهند اشرار 
مشکلاتی در روابط دوستانه فی مابین 

ایجاد کنند. 
علی لاریجانی روز جمعه و در دومین 
روز از سفر خود به اسلام آباد این مطلب را 
در دیدار با 'ممنون حسین' رییس جمهوری 
پاکستان مطرح و تاکید کرد که دو کشور 
باید با کمک هم اینگونه مسائل را حل کنند.

لاریجانی در بخش دیگری از سخنانش 
با اظهار اطمینان از اینکه تلاش مشترک 
ایران و پاکستان برای ایجاد صلح در منطقه 
ثمر بخش خواهد بود گفت: وجود هرگونه 
مشکل و بحران در منطقه ما به نفع دشمنان 
خواهد بود. علی لاریجانی افراطی گری را 
بخشی از مشکلات منطقه برشمرد و افزود: 
این پدیده از سوی دشمنان در منطقه ایجاد 
شده و مبارزه مشترک و موثر کشورهای 
منطقه با پدیده هایی از این دست ضروری 
اسلامی  شورای  مجلس  رییس  است. 
همچنین به موضوع افغانستان اشاره کرد و 
گفت: باید کمک کنیم در این کشور صلح 
برقرار شود و موضع ایران این است که در 

این زمینه با پاکستان همکاری کند.
لاریجانی موضع پاکستان در مبارزه با 
تروریسم را خوب و مناسب توصیف کرد و 
افزود: مبارزه با تروریسم اگر چه یک روند 
طولانی است اما در صورت وجود اراده جدی 
و موثر تلاش ها برای مبارزه با تروریسم به 

نتیجه خواهد رسید. رییس مجلس شورای 
اسلامی در بخش دیگری از گفت وگوی 
خود با رییس جمهوری پاکستان، این کشور 
را دوست خوب ایران دانست و گفت: اگرچه 
مشکلاتی در زمینه روابط دوجانبه داریم اما 
با انجام گفت وگوها و ادامه دیدارها حل 
به موضوع  و فصل خواهد شد. لاریجانی 
خط لوله گاز ایران-پاکستان نیز اشاره کرد 
و گفت: ایران سرمایه گذاری زیادی برای 
احداث خط لوله در خاک خود و رساندن 
آن تا مرز پاکستان انجام داده است و این 
طرح اکنون به نقطه مناسبی رسیده و با 
تلاش های موثر پاکستان بزودی می تواند 
به بهره برداری برسد. لاریجانی همچنین 
از حجم پایین مبادلات تجاری میان ایران 
و پاکستان ابراز نارضایتی کرد و گفت: می 
توان از طریق صدور محصولات کشاورزی 
پاکستان به ایران و متقابلا صدور فرآورده 

های پتروشیمی و نفتی ایران به پاکستان 
گام بلندی در افزایش حجم مبادلات تجاری 

دو کشور برداشت.
وی با اشاره به اینکه قرار است کمیسیون 
مشترک اقتصادی ایران و پاکستان در چند 
روز آینده در اسلام آباد برگزار شود اظهار 
امیدواری کرد که برگزاری این کمیسیون 
در توسعه همکاریهای اقتصادی و تجاری دو 

کشور مفید و موثر واقع شود.
رییس جمهوری پاکستان نیز در این 
دیدار ضمن خوش آمد گویی به لاریجانی، 
سفر رییس مجلس شورای اسلامی ایران به 
اسلام آباد را نشان دهنده اراده جدی تهران 

برای توسعه روابط با اسلام آباد دانست.
ممنون حسین با اشاره به دیدار خود 
رییس جمهوری  روحانی  دکتر حسن  با 
نوروز سال  ایران در کابل که در  اسلامی 
جاری برگزار شد گفت: در این دیدار در 

ویژه  به  پاکستان  و  ایران  روابط  خصوص 
مسائل مرزی صحبت کردیم و به رییس 
جمهوری ایران اطمینان دادم که اگر دو 
کشور با هم همکاری داشته باشند می توان 

برخورد موثری با اشرار داشت.
وی تاکید کرد: همواره خواستار روابط 
نزدیک با جمهوری اسلامی ایران هستیم و 
به شما اطمینان می دهم که می خواهیم 
با همه کشورها به ویژه همسایگان روابطی 

نزدیک و خوبی داشته باشیم.
ممنون حسین گفت: پاکستان همواره 
خواهان گفت وگو با همسایه ها بوده است 
و اخیرا نیز جلسه خوبی با رهبران افغانستان 
از جمله رییس جمهوری و رییس اجرایی 
آن کشور داشته ایم و تصمیم گرفتیم که از 
طریق مذاکره مسائل میان اسلام آباد و کابل 

را حل کنیم.
اظهار  با  پاکستان  جمهوری  رییس 
امیدواری نسبت به اینکه این منطقه، منطقه 
علیه  را  خود  مبارزات  گفت:  باشد  صلح 
تروریسم تا قطع کامل خشونت و ناآرامی ها 

ادامه خواهیم داد.
وی همچنین به موضوع خط لوله گاز با 
ایران اشاره و تاکید کرد که اسلام آباد متعهد 

به اجرای این طرح مهم و حیاتی است.
سخنانش  پایان  در  حسین  ممنون 
ضمن تاکید بر ضرورت افزایش حجم روابط 
تجاری میان پاکستان و ایران و تبادل هیات 
های تجاری بیشتر میان دو کشور، از علی 
لاریجانی خواست تا حامل بهترین سلام ها 
و آرزوها به رییس جمهوری اسلامی ایران و 

مردم ایران باشد.

علی لاریجانی در دیدار با رئیس جمهور پاکستان: 

اشرار مرز دوستی ما را تهديد می کنند

ایمان: وزیر اطلاعات با بیان این که اگر آرامش و 
اطمینان در حوزه نباشد، خدمتی به مباحث ولایت 
فقیه نیست، گفت: بدترین ظلم به ولایت فقیه این 
است که عرصه را برای بیان نظریه ها و بحث های آزاد 

بسته باشیم. 
به گزارش خبرگزاری »حوزه«، حجت الاسلام والمسلمین 
سید محمود علوی وزیر اطلاعات  روز پنجشنبه  در همایش 
بزرگ طلاب و روحانیون قم که در سالن همایش های مرکز 
فقهی ائمه اطهار)ع( برگزارشد اظهارداشت: اگر بخواهیم 
حرکت های فرهنگی اثرگذار داشته باشیم، رفع دغدغه های 
معیشتی است و اگر بخواهیم شعار سال رهبری محقق شود، 
باید آن را با امنیت گره زد تا فرهنگ را در جامعه رقم بزنیم.

وزیر اطلاعات بیان داشت: در جامعه ای که بر اساس 
رفع دغدغه های معیشتی و امنیت،  فرهنگ عبودیت شکل 
بگیرد، فرهنگ ایمانی در فرهنگ اقتصادی تاثیر می گذارد 
و ایمان امنیت و آرامش و اطمینان از هر سو بارش باران و 

رحمت خواهدبود.
جنگ سرویس های اطلاعاتی و امنیتی

 وی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به جنگ 
سرویس های اطلاعاتی گفت: امروزه جنگ ارتش ها به سر 
آمده و جای خود را به جنگ سرویس های اطلاعاتی و 
امنیتی داده است، بسیاری از جنگ های امروز بر سر امنیت 
داخلی کشورها می باشد و در جنگ سرویس های اطلاعاتی 
و امنیتی تفاوت زیادی با جنگ ارتش ها است؛ زیرا در جنگ 
سرویس ها از افراد داخل کشور، دشمن علیه حاکمیت آن 

کشور استفاده می کنند.
حجت الاسلام والمسلمین علوی با بیان این که ناتوی 
سرویس ها ی جاسوسی  راه اندازی شده است، بیان داشت: 
در زمان سابق اتحادیه ناتو که یک اتحادیه نظامی به شمار 
اتحادیه سرویس های  آرام که  آرام  امروز هم  و  می رفت 

اطلاعاتی در حال شکل گیری است.
وزیر اطلاعات تجارت اطلاعاتی را نیز جز برنامه های 
امنیتی،  استکباری بر شمرد و تاکید کرد: سرویس های 
اطلاعاتی را که مورد نیاز خودشان نیست را جمع آوری 
می کنند و آنها را در اختیار سرویس های دیگر که به آن نیاز 
دارند قرار می دهند و با این رویه، تجارت و سود های کلانی 

به دست می آورند .
داعش زائیده سرویس های جاسوسی اسرائیل

حجت الاسلام والمسلمین علوی، بحران سوریه را یک 
جنگ اطلاعاتی دانست و بیان داشت: سرویس اطلاعاتی 
کشورهایی مانند عربستان ، اردن، ترکیه و در رأس آنها 
سرویس اطلاعاتی اسراییل و آمریکا در این کشور استارت 
جنگ اطلاعاتی را زدند که زاییده آن داعش بوده است. وی 
بیان داشت: نیروهای حزب الله در مقاطعی توانستند از طریق 

سرویس های اطلاعاتی نیروهای داعش را نابود  کنند .
تفاوت داعش با گروه های مشابه

عضومجلس خبرگان رهبری در بخش دیگری از  سخنان 
خود با بیان اینکه گروه تکفیری داعش باگروه های مشابه 
تروریستی تفاوت دارد بیان کرد: داعش دارای ایدئولوژی 
اعتقادی است که می خواهند با آزادسازی دمشق و بغداد 

که زمانی مرکز خلافت اموی ها و عباسی ها بوده است را به 
دنیا اثبات کنند.

در  داعش  نیروهای  کرد:   خاطرنشان  اطلاعات  وزیر 
راستای عملکرد صلاح الدین ایوبی، به عنوان یک الگو برای 
خود مبارزه با  شیعه  و هم پیمانان را در دستور کار دارند و 

بعد از آن به جنگ کافران می روند .
حجت الاسلام  والمسلمین علوی در بخش  سوم سخنان 
خود با اشاره به آرامش در کشور بیان داشت: امنیت برای 
حوزه علمیه از وظایف دستگاه اطلاعات کشور است، طلاب 
و روحانیون باید دارای امنیت باشند ، نباید برای هر بحث 
علمی پاسخ بدهند، امروز نظام جمهوری اسلامی مبتنی بر 

ولایت فقیه است  .
وزیر اطلاعات بیان داشت: تفکر ولایت فقیه، زمانی می 
تواند به همه شبهات پاسخ دهد که در حوزه علمیه بتواند در 
کمال آرامش بحث های آزاد و دفاع از  ولایت فقیه را نظر 

یه پردازی کند.
وی با بیان این که اساتید  باید بتوانند با مباحث علمی 
در بحث تضارب آرا نظریه پردازی کنند گفت: اگر آرامش و 
اطمینانی در حوزه نباشد  خدمت به مباحث ولایت فقیه 
نیست، بدترین ظلم به ولایت فقیه این است که عرصه را 

برای بیان نظریه ها و بحث های آزاد بسته باشیم.
حجت الاسلام والمسلمین علوی گفت: مباحث پلورالیزم 
دینی، نیاز به فکر حوزه دارد، مباحث جدیدی را مطرح می 
کنند اگر حوزه نتواند آن را پاسخ دهد، فکر عده ای را به 

چالش می کشند .

ایمان: معاون خدمات شهري و امور اجتماعي شهرداري قم از آمادگي کامل 
مدیریت شهري در راستاي برگزاري هر چه با شکوه تر مراسم اربعین حسیني 

خبرداد.
مهدي اصفهانیان مقدم به تاکیدات شهردار قم در راستاي ارتقاي سطح کمي و کیفي 
خدمت رساني در اربعین حسیني اشاره و تصریح کرد: ستاد هماهنگي برنامه هاي اربعین 
حسیني با محوریت حوزه معاونت خدمات شهري، مناطق هشتگانه و سازمان هاي تابعه در 

راستاي خدمت رساني مطلوب به عزاداران حسیني تشکیل شده است.
وي ادامه داد: بیش از 3 هزار نفر از پرسنل ستادي، خدماتي و فضاي سبز به همراه بیش 
از ۲۷0 دستگاه ماشین آلات مکانیزه خدمات شهري به طور شبانه روزي آماده ارائه خدمات 

رساني در این ایام مي باشند.
اصفهانیان کنترل ایمني سطح شهر در این ایام را مورد توجه قرار داد و افزود: در راستاي 
افزایش ضریب ایمني شهر، با محوریت سازمان آتش نشاني و خدمات ایمني ضمن انجام 
بازدید ایمني از مساجد، تکایا و هیئت هاي مذهبي و اعلام موارد مغایر با اصول و موازین 
ایمني به متولیان امر و پیگیري و رفع آن ها اقدام به اهداي بیش از ۷00 کپسول آتش نشاني 

رایگان نموده ایم.
وي بیان داشت: در این ایام با آمادگي کامل، استقرار عوامل عملیاتي و ماشین آلات مکانیزه 

آتش نشاني بر اساس برنامه ریزي قبلي انجام مي شود.
معاون خدمات شهري و امور اجتماعي شهرداري قم به کنترل ناهنجاري هاي اجتماعي 
در سطح شهر با همکاري دیگر دستگاه هاي ذیربط اشاره و خاطر نشان کرد: در این زمینه با 
محوریت ستاد تخلفات شهري و استقرار اکیپ هاي 16 گانه و یگان انتظامي شهرداري، موارد 

سد معبر و متکدیان کنترل مي شود.
اصفهانیان ابراز داشت: در زمینه تسهیلات رفاهي زائران اعم از آب شرب، آب جهت وضو 
و سرویس هاي بهداشتي در سطح مناطق با محوریت هسته مرکزي شهر اقدامات لازم به 

عمل آمده است.
وي در پایان ساماندهي ایستگاه هاي صلواتي در سطح مناطق هشتگانه  را مورد توجه 
قرار داد و افزود:در راستاي جلوگیري از اختلال در عبور و مرور شهروندان و کنترل ایمني و 
تنظیف شهري با جانمایي کارتن پلاست و مخازن فان و نیروهاي نگهدارنده خدمات شهري 

به ساماندهي این استگاه ها اقدام نموده ایم.

و  مدیریت  توسعه  معاون   : ایمان   
منابع انسانی استانداری قم از برگزاری 
و  اشتغال  فناوری،  پژوهش،  نمایشگاه 
کارآفرینی همزمان با هفته پژوهش در 

این استان خبر داد. 
علی اکبر مرتضایی قهرودی ظهر پنج شنبه 
در نشست خبری هفته پژوهش در استانداری 
اظهار داشت: این نمایشگاه روزهای شانزدهم 
نمایشگاه  محل  در  جاری  آذرماه  نوزدهم  تا 
های دائمی قم واقع در انتهای خیابان خاکفرج 
برگزار خواهد شد.وی افزود: مراسم افتتاحیه این 
نمایشگاه ساعت 14 روز 16 آذرماه در تالار بعثت 
فرهنگ سرای جوان قم جنب نمایشگاه دائمی 
استان با سخنرانی استاندار برگزار می شود.وی با 

بیان اینکه این نمایشگاه در روزهای برگزاری از ساعت 10 تا 
۲1 دایر خواهد بود، افزود: این نمایشگاه متشکل از 40 غرفه 
با محتوای آخرین دستاوردهای پژوهشی پژوهشگران استان 
است.مرتضایی ضمن اشاره به تشکیل ستاد برگزاری هفته 
پژوهش در استان متشکل از شش کمیته به ریاست استاندار 
قم، تصریح کرد: کمیته های هماهنگی و نظارت، تبلیغات و 
اطلاع رسانی، بازدیدهای علمی، فن آوری و پژوهش، نمایشگاه 
و همچنین کمیته برگزاری همایش کارگروه های شش گانه 
ستاد هفته پژوهش را در استان تشکیل می دهد.وی ضمن 
تاکید بر اینکه در نمایشگاه هفته پژوهش امسال به هیچ وجه 
کار تبلیغاتی و یا فروش دستاوردهای پژوهشی انجام نمی 
شود، افزود: فراهم سازی امکان عقد قرار داد بین دانشگاه و 
صنعت، معرفی پژوهشگران و حمایت از طرح های پژوهشی 
و همچنین تشویق بازدید کنندگان جهت سوق دادن آنها به 
فعالیت های پژوهشی از عمده ترین و مهمترین اهداف دست 
اندرکاران برنامه های هفته پژوهش در استان به شمار می آید.

معاون استاندار قم ضمن اشاره به انجام مراسم رونمایی از یک 
اثر ارزشمند پژوهشی در جریان برگزاری مراسم افتتاحیه 
نمایشگاه، تصریح کرد: کتاب توانمند سازی منابع انسانی از نظر 
نظام ارزشی اسلام به قلم رییس دانشگاه علمی کاربردی قم در 
این مراسم رونمایی می شود.مرتضایی همچنین خاطرنشان 
کرد: آیین اختتامیه این نمایشگاه 19 آذرماه با اعلام غرفه 
های برتر و همچنین تقدیر از پژوهشگران برتر در سالن شیخ 
مفید دانشگاه قم برگزار خواهد شد.وی همچنین با اشاره به 
اختصاص یک تا سه درصد بودجه با مصوبه مجلس شورای 
اسلامی به فعالیت های پژوهشی در سال های گذشته، تصریح 
کرد: امسال به خاطر مشکلات مالی دولت تنها یک درصد از 

این بودجه محقق می شود که آن هم با تاخیر و بعد از هفته 
پژوهش پرداخت خواهد شد.

پیوند صنعت و دانشگاه در نمایشگاه هفته پژوهش
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم نیز 
در این نشست خبری از حضور فعال بخش های صنعتی 
در نمایشگاه هفته پژوهش خبر داد.  احمد ذاکری با اشاره 
به اینکه سازمان صنعت و معدن و تجارت استان قم بخش 
اجرایی نمایشگاه را به عهده دارد اظهار داشت: برای نمایشگاه 
هزار و 400 متر فضای فیزیکی داشتیم و هزار و 300 متر 
فضای چادری که قرار شد بسیج دستاوردهایش را در این 
فضای چادری ارائه کند. وی ادامه داد: برای بخش صنعت 
هم 500 متر در نظر گرفته شده است که تا کنون بخش 
عمده ای از آن توسط صنعت گران به کارگیری شده است. 
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم با اشاره 
به اینکه تقریبا 15 واحد تولیدی که دستاوردهای پژوهشی 
داشته اند، شرکت کرده اند گفت: این نمایشگاه برای نخستین 
بار تلفیقی از حضور دانشگاه و صنعت است. وی اظهار داشت: 
یکی از دغدغه هایی که ما داریم این است که باید پل ارتباطی 
میان دانشگاه و صنعت برگزار شود تا هر دو از ظرفیت های 
یکدیگر استفاده کنند. ذاکری افزود: هفته پژوهش بهترین 
فرصت است تا در این نمایشگاه هر دو دستاوردهای خود را 

ارائه داده و با یکدیگر آشنا شوند.
ارسال ۱00 اثر به دبیرخانه

دبیر کمیته پژوهش نمایشگاه نیز در این جلسه با اشاره 
به مراحل برگزاری همایش و نمایشگاه اظهار داشت: اوایل 
آذرماه فراخوان ارسال شد که پس از دریافت آثار، هیئت 
داوران متشکل از اعضای هیئت علمی دانشگاه ها تشکیل 
شد. محسن اکبرپور گفت: آثار رسیده بررسی و امتیاز دهی 

شد که پژوهشگران برتر در سه بخش هیئت 
علمی، کارمندی و دانشجویی از میان 100 
در  داد:  ادامه  وی  انتخاب شدند.  رسیده  اثر 
بخش کارمندی پس از بررسی آثار پنج نفر و 
در بخش دانشجویی سه نفر انتخاب شدند و 
در بخش هیئت علمی در بخش های مختلف 
برگزیده داشتیم. همینطور سه نفر معلم و دو نفر 
دانش آموز برتر انتخاب شد. دبیر کمیته پژوهش 
نمایشگاه افزود: انتخاب فناور برتر به عهده پارک 
علم و فناوری گذاشته شد که دو واحد فناور 
برتر معرفی خواهند شد. دو صنعت گر برتر هم از 
سوی سازمان صنعت و معدن معرفی می شوند. 
وی ابراز داشت: آثار پژوهشگران در بخش آزاد 
هم به دبیرخانه رسیده بود که یک نفر هم در 

این حوزه انتخاب شد.
شرکت 2 هزار معلم قمی 

در برنامه اقدام پژوهی 
   مدیرکل آموزش و پرورش استان قم  نیز در این 
نشست خبری گفت: نزدیک به ۲ هزار معلم از مقاطع 
مختلف در برنامه اقدام پژوهی امسال آموزش و پرورش قم 
شرکت کردند.  حمیدرضا دژاگام با اشاره به در اختیار داشتن 
مسئولیت کمیته بازدید این هفته توسط آموزش و پرورش 
اظهار داشت: جلسات متعددی را برای حضور دانش آموزان 
جدید در سطح استان داشتیم تا بتوانیم بازدید از نمایشگاه 
تا جایی که امکان است اتفاق بیفتد. وی افزود: بنا بر چیزی 
که تا امروز پیگیری شده، ۸00 مدرسه در سطح استان قم 
از نمایشگاه هفته پژوهش بازدید خواهند داشت. مدیرکل 
آموزش و پرورش قم با اشاره به اقدامات آموزش و پرورش 
استان در عرصه پژوهش اظهار داشت: هزار و 9۷۷ معلم از 
مقاطع مختلف در برنامه اقدام پژوهی امسال شرکت کرده اند. 
وی با اشاره به اینکه از این تعداد 400 اقدام پژوهی برگزیده 
شناخته شدند ابراز کرد: در نمایشگاه هم غرفه ای خواهیم 
داشت که از این پژوهشگران دعوت خواهیم کرد تا نمایشگاه 
پربار برگزار شود. دژاگام گفت: امسال ده طرح پژوهشی با 
هزینه 500 میلیون تومان در آموزش و پرورش قم انجام شد 
که در نمایشگاه معرفی می شود. وی ادامه داد: برای حمایت 
از پایان نامه ها هم برنامه هایی داریم که تعداد 60 پایان نامه در 
این راستا حمایت شد. مدیرکل آموزش و پرورش استان قم 
اضافه کرد: تلاش کردیم بازدید دانش آموزان از مراکز علمی 
و صنعتی را تسهیل کنیم که در این راستا 5۷ واحد آموزشی 

از خانه علوم فنون بازدید کردند.

وزیر اطلاعات در همایش بزرگ طلاب و روحانیون قم:

بدترین ظلم به ولایت فقیه بستن بیان نظریه های علمی آزاد است 

حوادث  اخبار
فرمانده انتظامی استان خبر داد:

کشف محموله نیم تني تریاک در قم
ایمان: فرمانده انتظامي استان قم از کشف محموله نیم تني تریاک در عملیات 

روز گذشته پلیس مبارزه با مواد مخدر این استان خبر داد. 

 سردار "کاظم مجتبایي" در تشریح خبر فوق افزود: ماموران پلیس مبارزه با مواد مخدر 
استان قم بامداد روز گذشته در ادامه رصد فعالیت قاچاقچیان مورد نظر با استقرار در محور 
قم – کاشان ، 3 خودرو زانتیا، پژو پارس و پژو 405 را در این رابطه شناسایي و تلاش براي 

توقف خودروهاي مذکور در دستورکارشان قرار گرفت. 
وي افزود: قاچاقچیان با استفاده از ۲ خودرو پژو 405 و پژو پارس به عنوان راه پاک کن 
و حمل مواد با یک دستگاه خودرو زانتیا قصد عبور و انتقال مواد مخدر از محور مواصلاتي 
استان قم داشتند که در چتر اطلاعاتي ماموران مبارزه با مواد مخدر این استان گرفتار شدند. 
فرمانده انتظامي استان قم سپس به تعقیب و گریز ماموران زبده این پلیس که منجر 
به دستگیري اعضاي 9 نفره این باند شد اشاره و تصریح کرد: در ادامه و طي یک عملیات 
ضربتي ضمن متوقف کردن خودرو زانتیا سه نفر از قاچاقچیان دستگیر و 504 کیلوگرم 

تریاک در بازرسي از خودرو مذکور کشف شد. 
سردار مجتبایي گفت: دو خودرو دیگر با متواري شدن به محورهاي فرعي جاده قصد 
خارج شدن از دید ماموران داشتند که بلافاصله کل منطقه مذکور تحت پوشش قرار گرفت 

و نهایتاً با متوقف کردن خودروهاي مذکور 6 نفر دیگر این باند دستگیر شدند. 
فرمانده انتظامي استان قم در ادامه با اشاره به کشف 14 دستگاه تلفن همراه و یک 
دستگاه تبلت از قاچاقچیان، افزود: متهمان به انضمام پرونده تشکیل شده جهت سیر مراحل 

قانوني تحویل مراجع قضائي استان شدند. 
وي در بخش دیگري از سخنان خود با بیان اینکه طي یک ماهه گذشته بیش از یک تن 
مواد مخدر در این استان کشف شده است، تصریح کرد: پیش از این نیز مأموران مبارزه با 
موادمخدر استان قم در عملیاتي مشترک با پلیس یگان امداد از یک دستگاه خودرو سمند 

416 کیلوگرم تریاک کشف کردند. 
سردار مجتبایي همچنین به کشف بیش از ۲10 کیلوگرم تریاک طي دو عملیات دیگر 
در مدت مذکور اشاره کرد و افزود: مجموع این سه عملیات منجر به دستگیري 14 تن از 

قاچاقچیان شد که این افراد نیز به دست قانون سپرده شدند. 

رئیس پلیس آگاهی استان:

جرائم را باید مانند فلج اطفال ریشه کن کرد
ایمان: رییس پلیس آگاهي استان قم در جلسه پیشگیري از آسیب هاي 
اجتماعي که با رویکرد پیشگیري از سرقت در اداره کل تعاون، کار و رفاه 

اجتماعي قم برگزار شد، گفت: جرائم را باید مانند فلج اطفال ریشه کن کرد. 

سرهنگ "مهدي قدمي" با تاکید بر پیشگیري قبل از وقوع جرم، اظهارکرد: در این زمینه 
باید رویکردها اصلاح شده و وقوع جرم را علت یابي کنیم. 

رییس پلیس آگاهي قم با بیان اینکه قم شاهراه مواصلاتي و مسیر تردد 1۷ استان کشور 
است به همین دلیل اکثر سارقان قم غیر بومي و رهگذري هستند، گفت: قم بدلیل پیشینه 

دیني وقوع حتي یک فقره سرقت در آن براي پلیس این استان سنگین است. 
سرهنگ قدمي در ادامه از قم به عنوان یکي از امن ترین استان هاي کشور نام برد و 
خاطرنشان کرد: نباید بگذاریم جرمي اتفاق بیافتد، همان طوري که فلج اطفال در کشور 
ریشه کن شد باید از ظرفیت تمامي سازمان ها در پیشگیري و ریشه کن کردن جرائم 

استفاده شود. 
وي سپس با اشاره به اینکه دغدغه پلیس در استان ارتقاء امنیت است ریشه بسیاري 
از سرقت ها را در این استان اعتیاد دانست و بر هوشمند سازي معابر و ورودي و خروجي 

هاي استان تاکید کرد. 
نداشتن شغل عامل 80 درصد جرائم

در ادامه مدیرکل اداره تعاون، کار و رفاه اجتماعي استان هدف از برگزاري این جلسه 
را کاهش آسیب هاي اجتماعي در قم عنوان کرد و گفت: قبل از وقوع جرم باید برنامه 
ریزي داشت و به فکر پیشگیري بود. مهندس نصرالله بازوند  دلیل اصلي ارتکاب جرم را 
عدم اشتغال مجرمین و بیکاري را عامل حدود ۸0 درصد وقوع جرائم در استان دانست و 
تصریح کرد: اگر زیرساخت هاي اشتغال در قم فراهم و اقداماتي در زمینه اشتغال زایي انجام 
شود مطمئناً با کاهش جرائم روبرو خواهیم شد. وی با بیان اینکه یکي از معاونت هاي اداره 
کل تعاون، معاونت رفاه اجتماعي است، خاطرنشان کرد: کار این معاونت فقط بحث رفاه 
اجتماعي نیست بحث آموزش و پیشگیري از آسیب هاي اجتماعي نیز از مهم ترین فعالیت 

هاي آن محسوب مي شود. 
پیشگیری از سرقت در اولویت قرار گیرد

سرهنگ احمد صادقي معاون اجتماعي فرماندهي انتظامي استان قم نیز ضمن تقدیر 
از مسئولان برگزار کننده این جلسه، پلیس آگاهي قم را در مباحث آموزشي در جلسات 
متعدد با تاکسیراني و اتحادیه هاي مختلف استان در زمینه پیشگیري از وقوع جرم یادآور 

شده و بر لزوم بهره گیري از ظرفیت این پلیس تاکید کرد. 
وي کار آموزشي در جامعه هدف را از مهم ترین رسالت هاي معاونت اجتماعي پلیس 
برشمرد و گفت: حدود 13 سال کار آموزش همگاني در دستورکار معاونت اجتماعي 
فرماندهي انتظامي استان قرار دارد و توانسته بیش از ۲00 مدرسه را تحت پوشش آموزش 
پیشگیرانه قرار دهد. سرهنگ صادقي با بیان اینکه این ۲00 مدرسه هر کدام جلسه اولیا 
و مربیان دارند و پلیس نیز با آن ها مرتبط و بستر بسیار مناسبي در قم فراهم شده است، 
تصریح کرد: رویکرد ما قبلاً در زمینه اعتیاد بود اما باید نوک پیکان به سمت پیشگیري از 

سرقت برود، گرچه این دو بحث با یکدیگر گره خورده اند. 
سرهنگ صادقي در ادامه از حسن همکاري هاي صدا و سیما مرکز قم در برنامه سازي 

و پخش برنامه ها با موضوعات پیشگیري از سرقت و اعتیاد تقدیر کرد.

رئیس مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی استان قم خبر داد

مجروح شدن بیش از 400 نفر 
در حوادث ترافیکی قم

ایمان: رئیس مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی استان قم گفت: در 
حوادث ترافیکی قم 42۱ نفر مجروح شدند که از این شمار 257 نفر برای درمان 

به بیمارستان انتقال یافتند.
محمدجواد باقری  با اشاره حوادث یک هفته گذشته بیان کرد: در طول این مدت 6 هزار 
و 495 تماس با مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی برقرار شد که در این راستا هزار 

و 94 مأموریت شهری و جاده ای صورت گرفت.
وی از انجام 35۸ ماموریت حوادث ترافیکی خبر داد و گفت: 304 مورد از حوادث 

ترافیکی مربوط به تصادفات شهری و 44 مورد نیز به تصادفات جاده ای اختصاص داشت.
رئیس مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی استان قم، با تبیین شمار مجروحان 
این حوادث تصریح کرد: این حوادث 4۲1 مجروح برجای گذاشت که از این شمار 164 نفر 
به صورت سرپایی مورد درمان قرار گرفتند و ۲5۷ نفر پس از دریافت خدمات درمانی اولیه 
به مراکز درمانی انتقال یافتند. با وجود هشدارهای فراوان مبنی بر رعایت مقررات و احتیاط 

به موتور سیکلت سواران ولی همچنان شاهد حوادث ناشی از موتورسواری در قم هستیم.
حوادث  به  شده  انجام  ماموریت های  شمار  از  ماموریت   ۲3۲ کرد:  تصریح  وی 
موتورسیکلت سواران در قم اختصاص داشت که این حوادث ۲6۸ مجروح برجای گذاشت.

رئیس مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی استان قم، در بخش دیگری از 
سخنان خویش با اشاره به مهم ترین حوادث این مدت گفت: بر اثر برخورد سه خودرو در زیر 
گذر ۷۲ تن، پنج نفر مجروح شدند که مجروحان این حادثه به مراکز درمانی منتقل شدند.

 ـتهران خبر داد و بیان کرد:  وی همچنین از واژگونی یک دستگاه وانت در اتوبان قم 
این حادثه نیز چهار مجروح برجای گذاشت و براثر واژگونی سمند در جاده طایقان پنج نفر 
مجروح شدند؛ همچنین بر اثر  برخورد دو موتورسیکلت نیز در منطقه شیخ آباد، چهار نفر 

مجروح شده و به مراکز درمانی منتقل شدند.

 آیت الله صافی گلپایگانی:

پیاده روی اربعین حسینی 
نشان از جاویدان بودن راه امام حسین )ع(دارد

ایمان: آیت الله 'لطف الله صافی گلپایگانی' از مراجع تقلید با صدور پیامی 
خطاب به ملت عراق به مناسبت روز اربعین حسینی گفت: مراسم پیاده روی 
اربعین حسینی نشان از جاویدان بودن راه امام حسین)ع( و فراموش ناشدنی 

بودن نهضت آن امام دارد.
 این مرجع تقلید در این پیام تصریح کرده است: ملت بزرگ، عظیم و شجاع عراق و 
شیعیان مومن و مخلص اهل بیت در این کشور با آمادگی خود برای شهادت، قدرت ایمان 
و صبر خود را به جهان ثابت کرده اند و صحنه ای عظبم از ایمان، استقامت، ایثار و شجاعت 
را در کربلا به نمایش گذاشته اند و دل های دوستداران اهل بیت را امیدوار و دل های 

دشمنان را نا امید ساختید.
آیت الله صافی گلپایگانی در پیام خود، روز اربعین را مظهر عزت و سرافرازی و مظهر 
استقامت امت قرآن و روز محکومیت جهالت، گمراهی و بردگی غیر خدا ذکر کرد و خطاب 
به مردم عراق آورده است: شما با اقدام شجاعانه خود در این روز بزرگ از حق و ایمان و 
وجدان زنده بشری دفاع می کنید و پیام سیدالشهدا)ع( را به جهان می رسانید و استبداد 
و حاکمان مستبد و مزدوران بیگانگان را محکوم می کنید و به یزید و ابن زیاد و طاغوت 

های ظالم زمان اعتراض می کنید.
پیام ادامه یافته است: طنین فریاد لبیک یا حسین و هیهات منا الذله مردم عراق در 
اربعین حسینی غریو حق و ندای قرآن و فریاد استقلال و آزادی اسلامی است و فریاد توحید 
و ندای آسمان ها و زمین است، شما لیاقت عمل به وظیفه ولایی و اسلامی خود را پیدا 
کردید، شما با پای پیاده رهسپار کربلا شده اید و اکنون فرشتگان بال خود را زیر پای شما 
گسترده اند، کاش همراه شما بودم و افتخار داشتم این گام های مبارک و عزیز و مقدس 

را با شعار لبیک یا حسین بردارم و خاک قدم های شریف شما را توتیای دیدگان سازم.
این مرجع تقلید در ادامه پیام خود افزوده است: حضور میلیونی شما با پای پیاده از شرق 
و غرب و دور و نزدیک به سوی کربلای مقدس، کنگره عظیمی است که به دنیا اعلام می 
کند راه حسین و اهداف او جاودان و فراموش ناشدنی است و شهدای این راه شهدای حق 
و شهامت و قهرمانی هستند، خداوند آنها را با اصحاب حسین محشور کند که جان خود را 

فدای حسین)ع( کردند و رحمت خدا بر آنها و جان پاکشان باد.

 آیت الله نوری همدانی:

بدون مشورت و همفکری
نمی توان حوزه را پیش برد

ایمان: حضرت آیت الله 'حسین نوری همدانی' از مراجع تقلید، گفت: تدریس 
درس اخلاق در حوزه های علمیه ضروری است.

وی پنجشنبه شب در دیدار اعضای هیات رییسه مجمع عمومی جامعه مدرسین حوزه 
علمیه قم، تصریح کرد: در گذشته علما و مراجع بویژه حضرت امام )ره( به شدت مواظب 

بودند، که در حوزه درس اخلاق برقرار باشد.
وی با بیان اینکه استاد درس اخلاق باید شرایط لازم برخوردار باشد،افزود: تخلق به 

اخلاق اسلامی مهمترین ویژگی استاد درس اخلاق حوزه است.
آیت الله نوری همدانی افزود: اعضای جامعه مدرسین باید ضمن شناسایی چنین فرد 
و یا افرادی در میان استادان سطوح عالی این ماموریت را به نوبت به کسانی که صلاحیت 

لازم را دارند،محول کنند.
وی ضمن تاکید بر اینکه درس اخلاقی برای خودسازی و تنبه طلاب لازم است،افزود: 

من نیز به عنوان یک طلبه در درس اخلاق حوزه شرکت می کنم.
وی با اشاره به نقش درس اخلاق در ایجاد تحول در عمل و فکر طلاب، تصریح کرد: 
طلبه ای که اخلاق نداشته باشد کسی مانند میرزا ابراهیم زنجانی می شود و حکم قتل 

شهید شیخ فضل الله نوری را صادر می کند.
آیت الله نوری همدانی خاطر نشان کرد: همان گونه که در آیات و روایات از علمای 
بزرگ تمجید به عمل آمده، به عکس آن از علمایی که به اصول اخلاق اسلامی پایبند 

نبودند،انتقاد شدید شده است.
این مرجع تقلید، با خطیر خواندن مسوولیت و وظیفه دست اندرکاران و مسوولان 
حوزه بویژه اعضای مجمع عمومی جامعه مدرسین، تصریح کرد: همه در خصوص تربیت و 

پرورش طلاب و روحانیون متعهد و متخلق در برابر خدا مسوولیت دارند.
وی همچنین طبقه بندی و درجه بندی طلاب را نیز ضروری عنوان کرد، و افزود: 
مسوولان حوزه به ناچار باید گزینش دقیقی بر روی طلاب داشته باشند، و ضمن شناخت 
فرد فرد شان آنها را به لحاظ استعداد و افق فکری، سوابق، درجات معنوی و همچنین 

تعهدشان نسبت به انقلاب و نظام تقسیم بندی کنند.
وی با اشاره به ضرورت مشورت و همفکری استادان و مسوولان با حوزه با یکدیگر 
تصریح کرد: در حوزه باید جز تفکری که بر گرفته از اسلام و قرآن است، چیز دیگری 

حاکم نباشد.
مدیر حوزه علمیه قم و مسوول هیات رییسه مجمع عمومی جامعه مدرسین نیز در آغاز 
این دیدار اظهار داشت: رهبر معظم انقلاب در سفر سال ۸9 به قم و دیدارشان با اعضای 
جامعه مدرسین در خصوص جذب استادان سطوح عالی به منظور توسعه و ترمیم این 

جامعه دستوراتی را ارایه دادند.
حجت الاسلام و المسلمین 'احمد فرخ فال'، تصریح کرد: به دنبال این مطالبه معظم 
له از جامعه مدرسین، اعضای آن دست به کار شده و اساسنامه ای مبنی بر اینکه مدرسان 
استادان سطوح عالی و خارجی با بیش از هفت سال سابقه و همچنین متعهد به نظام باید 

جذب تشکیلات جامعه مدرسین شوند، را تدبیر کردند.
وی با بیان اینکه تا پیش از این اساسنامه اعضای جامعه مدرسین 60 نفر بودند،افزود: با 

تهیه این اساسنامه 3۲۷ نفر عضو جدید نیز به این جامعه اضافه شد.
فرخ فال با بیان اینکه اعضای قدیمی جامعه شورای عالی و مجموع اعضای جدید و قدیم 
مجمع عمومی جامعه مدرسین را تشکیل می دهند، افزود: در دومین جلسه این مجمع 9 

نفر از اعضا به عنوان اعضای هیات ریسه مجمع انتخاب شدند.
وی با اشاره به تاکیدات علما، مراجع و همچنین رهبر معظم انقلاب در خصوص توسعه 
بیش از پیش جامعه مدرسین، تصریح کرد: این جامعه تلاش دارد تا چتر خود را به گونه ای 

بگستراند که همه استادان سطح عالی و خارج حوزه علمیه در زیر آن قرار بگیرند.

آیت الله مکارم شیرازی :

مردم باید از هرگونه اسراف 
در استفاده از آب و برق بپرهیزند

ایمان: آیت الله' ناصر مکارم شیرازی' از مراجع تقلید گفت: مردم باید از 
هرگونه اسراف در استفاده از منابع انرژی، آب و برق بپرهیزند.

این مرجع تقلید روز پنجشنبه در دیدار اعضای اتحادیه انجمن های اسلامی وزارت نیرو 
و مدیران صنعت آب و برق قم باوی، خاطرنشان کرد: باید بدانیم بیشتر نعمت هایی که خدا 
در اختیار ما قرار داده است همچون آب محدود است و هر آنچه که محدود است باید با 

برنامه ریزی و صرفه جویی از آن استفاده کرد.
وی بر ضرورت اطلاع رسانی هرچه بیشتر در زمینه اهمیت آب و برق تاکید کرد و 
افزود: مردم باید به اهمیت این مواد حیاتی با ارزش هرچه بیشتر آشنا شوند و به اندازه 

نیاز استفاده کنند.
آیت الله مکارم شیرازی با اشاره به استفاده بی رویه از آب در برخی از مصارف اظهار 
داشت: باید از طریق رسانه ملی و دیگر رسانه ها کمبود آب را به مردم متذکر شوید تا بعدا 

دچار گرفتاری نشوند.
وی تاکید کرد: باید از طریق مختلف از جمله میزگرد، اخطار، فیلم و انیمیشن اهمیت 

آب و برق بیان تا فرهنگ صرفه جویی در جامعه نهادینه شود.
این مرجع تقلید گفت: نباید به جایگاهی که اکنون در آن قرار داریم قانع باشیم بلکه 
باید به مراحل بالاتر فکر کنیم زیرا حیات زندگی آن است که رو به پیشرفت باشد بنابراین 
در صنعت آب و برق هم باید بکوشیم که ابتدا روی پای خود بایستیم و سپس نیازهای 

دیگران را تامین کنیم.
وی در ادامه با اشاره به مشکلات گریبان گیر کشور از جمله محاصره اقتصادی، تحریم، 
عداوت، تحرکات دشمن و سم پاشی رسانه های معاند، گفت: با وجود تمام این مشکلات، 
کشور در امنیت به سر می برد و با وجود خشکسالی مشکل خاصی در تامین آب و برق 
وجود ندارد. آیت الله مکارم شیرازی افزود: با وجود تورم، تمام اقلام مورد نیاز مردم در کشور 
موجود است و این نعمت کمی نیست که در سایه نظام جمهوری اسلامی ایران به دست 

آمده است و باید قدر آن را بدانیم.
پنجمین نشست سراسری اتحادیه انجمن های اسلامی وزارت نیرو با حضور جمعی از 
مدیران صنعت آب و برق، روز پنجشنبه هفته گذشته در تالار آب شرکت آب و فاضلاب 

استان قم برگزار شد.

معاون شهردارقم خبر داد: 

آمادگي کامل مدیریت شهري براي برگزاري مراسم اربعین حسیني

معاون استاندار: 

نمایشگاه هفته پژوهش در قم برپا می شود 



الحاق  طرح  بررسی  ادامه  در  مجلس  نمایندگان 
موادی به قانون تنظیم بخشی از مقررات مالی دولت 
با ماده الحاقی 36 این طرح با 140 رأی موافق، 36 رأی 
مخالف و 8 رأی ممتنع از مجموع 212 نماینده حاضر 
پروژه های  آن  براساس  که  کردند  موافقت  در صحن 
مسکن مهر به صورت دائمی به مالکان واگذار می شود 
و 100 درصد درآمدهای آن از طریق خزانه به وزارت راه 

و شهرسازی اختصاص می یابد. 
در جریان بررسی این ماده الحاقی محمدرضا پورابراهیمی و 
احمد توکلی اخطار قانون اساسی را براساس اصل 52 مطرح 
کردند مبنی بر اینکه درآمدهای حاصله دولت برای اختصاص 
نخست باید به خزانه واریز شود و بعد از آن از طریق بودجه های 
سالیانه به وزراتخانه ها اختصاص یابد، ولی براساس ماده مذکور 
درآمدهای حاصله از فروش اراضی مسکن مهر به مالکان به 
صورت مستقیم به حساب وزارت راه و شهرسازی واریز می شود.

در ادامه لاریجانی اخطار این نمایندگان را به رأی گذاشت که 
نمایندگان نیز با اضافه کردن عبارت "از طریق بودجه سنواتی" 
در این ماده با 150 رأی موافق، 8 رأی مخالف و 12 رأی ممتنع 

از مجموع 211 نماینده حاضر در صحن موافقت کردند.
همچنین نمایندگان در جریان بررسی این ماده با رفع ابهام 
و جایگزینی عبارت "درخواست مالکان" به جای عبارت "تمایل 
مالکان" با 116 رأی موافق، 19 رأی مخالف و 20 رأی ممتنع از 

مجموع 210 نماینده حاضر در صحن موافقت کردند.
براساس ماده الحاقی 36اصلاحی طرح مذکور؛ به وزارت 
راه و شهرسازی اجازه داده می شود در صورت درخواست مالکان 
نسبت به واگذاری قطعی زمینهای اجاره ای نود و نه ساله پروژه 
مسکن مهر به قیمت کارشناسی روز اقدام و درآمد حاصله را به 
حساب خزانه واریز نماید. 100 درصد درآمد حاصله از طریق 
بودجه سنواتی برای اجرای طرحهای زیرساخت )تاسیسات 
زیربنایی و روبنایی( مسکن مهر با اولویت همان مجموعه ها و یا 

شهرهای جدید به مصرف می رسد.
مخالفت با گرفتن 12 میلیون تومان اضافی 

علیرضا خسروی با بیان اینکه قانون ساماندهی و حمایت از 
عرضه و تولید مسکن تاکید دارد که هزینههای زیرساخت را 
باید دولت بدهد، افزود: اگر قرار باشد هزینههای مسکن مهر 
و زیرساخت آن را مردم بدهند، پس نقش دولت در این میان 
چیست؟ فقط دولت نقش دارد که به مردم اخم کند؟ نقش 
دولت فقط این است که به مردم امر و نهی کند؟ نقش دولت 
فقط این است که مالیات و عوارض از مردم بگیرند؟ وی تصریح 
کرد: در قانون ساماندهی و حمایت از عرضه و تولید مسکن 
به طور مشخص دولت موظف شده است که این کار را انجام 
دهد و هزینههای زیرساخت را هم پرداخت کند، اما اینکه 
هزینههای زیرساخت را قرار باشد از مردم بگیریم، غیرقانونی 
است.< عضو کمیسیون عمران مجلس با اشاره به ماده 5 قانون 
ساماندهی، عنوان کرد: براساس این ماده قانونی، آمادهسازی 
اراضی واگذاری شامل اجرای جوی، جدول، آسفالت، شبکه های 
تاسیسات زیربنایی و احداث مساجد، همه اینها با وزارت راه و 
شهرسازی است و حالا ما میخواهیم این هزینهها را از مردم 
بگیریم.< خسروی با تأکید بر اینکه ما مخالف این کار دولت 
هستیم، گفت: به نظر میرسد که دوستان باید تلاششان را 
بیشتر کنند و اینکه هر هزینهای را از مردم بگیرند، خیلی 

درست نیست.
 وی درباره برداشت مجلس در رابطه با درخواست رقم 12 
میلیون تومانی بابت مسکنمهر، افزود: ما فکر میکنیم به نوعی 
دولت میخواهد افرادی که در مجموعه مسکن مهر نمیخواهند 
بمانند و ارقام را نمیخواهند پرداخت کنند، واحدهای مسکونی 
را به افراد جدید واگذار کند و پرونده مسکن مهر را ببندد. 
عضو کمیسیون عمران مجلس متذکر شد: این موضوع به نفع 
کسانی تمام میشود که پول دارند و میخواهند پرونده مسکن 
مهر را ببندند.< خسروی با بیان اینکه در این میان، دلالان 

هم سود میبرند به نسیم خاطرنشان کرد: ما از سیاست اصلی 
دولت که قرار بود خانهدار کردن یکسری افراد بی بضاعت و 
محروم باشد، خارج شدهایم. وی ادامه داد: مجلس و کمیسیون 
عمران به شدت پیگیر پرداخت 12 میلیون تومان هستیم تا به 

متقاضیان مسکن مهر بیش از این فشار وارد نشود.
سودجویی برخی تعاونی های مسکن مهر

 از عدم اتمام پروژه ها
قائم مقام وزیر راه و شهرسازی در طرح مسکن مهر گفت: 
درباره مشکلات تعاونی های مسکن جلساتی با همه مدیران 
تعاونی ها داشته ایم و مشکلات را بررسی و صورت جلسه کردیم 

و براساس آن تصمیم گیری هایی صورت گرفته است.
احمد اصغری مهرآبادی درباره مشکلاتی که در بعضی از 
تعاونی های مسکن مهر وجود دارد اظهار کرد: اعضای هیات 
مدیره تعاونی ها نمی خواهند ساخت واحد های مسکونی 
به اتمام برسد، چون برای برخی از هیأت مدیره تعاونی های 
مسکن عدم اتمام واحدهای مسکونی یک منبع خوب درآمدی 
است و اگر پروژه را تحویل دهند این باب بسته می شود.  از 
طرفی بعضی از تعاونی ها هم خوب کار کرده اند و در زمان 

پیش بینی شده واحدها را تحویل داده اند.
قائم مقام وزیر در طرح مسکن مهر با اشاره به این که یکی 
از مشکلات این است که باید وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
بیشتر وقت بگذارد، تصریح کرد:  در جلساتی که با همه مدیران 
تعاونی ها داشته ایم مشکلات را بررسی و صورت جلسه کردیم 
و براساس آن تصمیم گیری هایی صورت گرفته است از جمله 
یک بخش نامه مشترک به استان ها فرستاده شده تا براساس 

آن مشکلات بررسی و حل شوند.
مهرآبادی با اشاره به این که این بخش نامه توانسته 40 درصد 
از مشکلات را کاهش دهد،تصریح کرد: هنوز هم مشکلاتی در 
این زمینه وجود دارد که برای پیگیری آن ها جلساتی برای 
دوره دوم هم برگزار خواهد شد و به آن ها رسیدگی می شود.

بانک مرکزی با ابلاغ بخشنامه ای به شبکه بانکی 
مجوز خرید و فروش ارز صادرکنندگان با نرخ آزاد را 
صادر کرد. این بخشنامه به بانک ها اجازه می دهد ارز 
صادرکنندگان را با نرخ آزاد دریافت کرده و خدمات 

ارزی جدیدی را برای صادرکنندگان تعریف کنند. 
بررسی های نشان می دهد در  صورتی  که با تامین منافع 
این  اجرای  شرایط  صادرکنندگان،  و  بانک ها  همزمان 
بخشنامه فراهم شود، پیامدهای مثبتی از ناحیه این موضوع 
پیامدها  این  از جمله  اقتصاد کشور خواهد شد.  متوجه 
این است که با فعال شدن مبادلات ارزی بین بانک ها و 
صادرکنندگان، از هزینه نقل و انتقال و ریسک فعالیت 
صادرکنندگان کاسته شود. این موضوع از یکسو موجب 
تقویت عرضه ارز به بازار می شود و از سوی دیگر، جریان 
ارزی حاصل از صادرات را یکپارچه خواهد کرد که به تثبیت 
بازار ارز کمک می کند. همچنین، سهم فعالیت های تجاری 
بین المللی و مبادلات ارزی در امور بانک ها تقویت می شود 
و با رسوب ارز حاصل از سپرده ها در حساب بانک ها، در 
میان مدت به تامین مالی بخشی از سرمایه گذاری های ارزی 
مورد نیاز در کشور کمک می کند. علاوه بر این، اجرای موفق 
دستورالعمل جدید موجب خواهد شد که بازار آزاد ارز که 
بازار غیررسمی نیز گفته می شود، رسمیت  بعضا به آن 
بیشتری پیدا کند، مکانیزم تعیین نرخ ارز شفاف تر شود 
و با کاهش قدرت سفته بازان برای اثرگذاری بر بازار، زمینه 

اجرای سیاست یکسان سازی ارزی نیز فراهم شود.
بررسي پیامدهاي بخشنامه جدید

 ارزي بانک مرکزي 
به  شده  وعده داده  سیاست  راستای  در  مرکزی  بانک 
به  را  بخشنامه ای  صادرات،  ملی  روز  در  صادرکنندگان 
بخش های بین الملل شبکه بانکی اعلام کرد که بر اساس 
آن، به بانک ها مجوز برخی از خدمات ارزی جدید برای 

صادرکنندگان صادر شده است. 
از جمله، بانک ها می توانند ارز صادرکنندگان را با نرخ 
آزاد دریافت کرده و مبادله خارجی آن را انجام بدهند و 
خدمات ارزی دیگری نیز در این راستا تعریف شده است. 
در این زمینه، بررسی های »دنیای اقتصاد« با استفاده از 
اطلاعات دریافتی نشان می دهد با فعال شدن این طرح 
جدید، از هزینه نقل وانتقالات و ریسک فعالیت های ارزی 
صادرکنندگان کاسته می شود، سهم فعالیت های تجاری 
بین المللی و مبادلات ارزی در امور بانک ها تقویت می شود و 
در نهایت، با برقرار شدن یک جریان ارزی رسمی از طریق 
کانال بانکی، نرخ آزاد ارز بیشتر رسمیت یابد، از شدت 
نوسان ها کم شود و بازار ارز نیز دارای ثبات بیشتری شود 
که به اجرای بهتر سیاست یکسان سازی ارزی کمک خواهد 

کرد.
 مجوز خدمات ارزی جدید به صادرکنندگان

بانک مرکزی در بخشنامه ای خطاب به شبکه بانکی، 
برای  بانک ها  توسط  جدید  ارزی  خدمات  برخی  انجام 
صادرکنندگان را بلامانع اعلام کرد. در این بخشنامه که 
از سوی اداره صادرات بانک مرکزی خطاب به مدیریت 
امور بین الملل بانک ها ارسال شده، آمده است: »دریافت 
و  بانک  آن  نزد  و خدمات  کالاها  از صادرات  ارز حاصل 
خرید و فروش این ارز توسط صرافی های مجاز از جمله 
صرافی آن بانک بلامانع است.« این بخشنامه اضافه می کند: 
»صادرکنندگان می توانند کمافی السابق با رعایت ضوابط و 
مقررات از ارزهای مزبور برای انجام واردات توسط خود یا 
اشخاص دیگر، سپرده گذاری ارزی نزد بانک ها و پرداخت 
بدهی ارزی مربوطه یا اشخاص ثالث به بانک ها نیز استفاده 
روز ملی  و در  این  از  این بخشنامه پیش  کنند.« وعده 
صادرات از سوی دولت به صادرکنندگان داده شده بود و در 
روزهای گذشته، بانک مرکزی متن بخشنامه آن را به شبکه 

بانکی ابلاغ کرده است.
همان طور که متن این بخشنامه نشان می دهد، ابلاغیه 
جدید بانک مرکزی از دو بخش تشکیل شده است: »اجازه 
به بانک ها برای دریافت ارز صادرات«، »اجازه به صرافی های 
مجاز، از جمله صرافی خود بانک، برای خرید و فروش ارز« 
و »اجازه به صادرکنندگان برای استفاده از ارز نگهداری شده 
نزد بانک برای سه منظور: سپرده گذاری ارزی نزد بانک، 
انجام واردات توسط خود یا افراد دیگر و در نهایت، پرداخت 

بدهی ارزی مربوط به خودشان یا اشخاص ثالث.«
 تفاوت های ابلاغیه جدید با روال قبلی

از  به نظر می رسد مجوزهای صادرشده  اینکه  با وجود 
سوی بانک مرکزی به بانک ها، پیش از این نیز وجود داشته 

است، ولی بررسی های 
» نشان می دهد این بخشنامه در صورت اجرا و همکاری 

مالی  مراودات  در  قابل توجهی  بهبود  می تواند  بانک ها 
دنبال  به  ارز  بازار  و  بانک ها  فعالیت های  صادرکنندگان، 

داشته باشد.
بر اساس بررسی ها، تا پیش از این بانک ها عمده مبادلات 
مالی خود را با اشخاص حقیقی با نرخ آزاد ارز انجام می دادند. 
البته به دلیل اینکه بخش عمده واردات با ارز آزاد از سوی 
دولت تامین می شود، طبیعتا واردکنندگان از انجام عملیات 
ارزی با نرخ یارانه ای )نرخ رسمی بانک مرکزی یا مرکز 
مبادلات که کمتر از نرخ بازار آزاد است( استقبال می کردند 
و حتی صف نیز تشکیل می دادند، ولی صادرکنندگان به 
طور معمول انگیزه ای برای عرضه ارز حاصل از صادرات 
خود با نرخ دولتی ندارند و ترجیح می دهند این ارز را با 
نرخ آزاد به فروش برسانند. درنتیجه، در حال حاضر یکی 
از طرف های عمده عرضه ارز در بازار آزاد صادرکننده ها 
هستند که ارز خود را از طریق مجاری صرافی ها و سایر 
کانال های غیربانکی دیگر به بازار وارد می کنند. در حالی 
که قاعدتا بانک ها هستند که در اقتصاد باید نقش اصلی را 
برای امور مبادلاتی پولی و ارزی ایفا کنند؛ بنابراین با توجه 
به اینکه بخشنامه جدید مجوز نقل وانتقال با نرخ آزاد را به 
بانک ها می دهد، این بستر فراهم می شود که طرف عرضه 
ارز یعنی صادرکننده ها نیز مبادلات خود را از طریق سیستم 
بانکی وارد کنند. این موضوع موجب می شود که جریان 
مبادلات بانکی ارز، متوازن تر شود و تزریق ارز صادرات در 
کنار کانال کنونی ارز واردات، دو کفه جریان ارزی بانک ها را 

به سمت تعادل بکشاند.
 فعالیت ارزی بانک ها و رسمیت بازار

کشور  ارزی  مقررات  به  آشنا  کارشناسان  از  برخی 
مجوز  که  کرده اند  اظهار  اخیر،  بخشنامه  درخصوص 
جدید به صورت کلی از سوی بانک مرکزی صادر شده 
است و بانک ها مجازند نسبت به چگونگی تعیین سازوکار 
تعامل ارزی با صادرکننده ها، بنا به تصمیم خود دست 
به انتخاب بزنند. به عنوان مثال، اینکه صادرکننده زمانی 
که ارز خود را در کشور دیگری نزد بانک سپرده گذاری 
مي کند و در داخل کشور اجازه برداشت آن را داشته باشد، 
دارای پیچیدگی هایی است که با توجه به قراردادهای 
بسته شده، متفاوت خواهد بود. به عنوان مثال، بخشنامه 
صادر شده مشخص نکرده است که بانک ها بابت هزینه 
نقل و انتقال و سایر خدمات مالی انجام شده، چه هزینه 
یا کارمزدی را می توانند از مشتریان جدید ارزی خود 
دریافت کنند. یکی از پیچیدگی ها این است که نرخ آزاد 
تعیین شده برای ارز معاملاتی، از چه مرجعی تعیین شود. 
در نتیجه اتفاقات سال های گذشته در بازار ارز، در مقاطعی 
نرخ های آزاد ارز از سوی دولت کاملا غیررسمی تلقی شدند. 
هر چند دولت جدید اعلام کرده که بازار آزاد و نرخ های آزاد 
ارز را به رسمیت خواهد شناخت. این احتمال وجود دارد که 
با فعال شدن مکانیسم جدید، بازار بین بانکی برای ارز نیز به 
راه بیفتد و با تعیین مرجعی برای اعلام دقیق نرخ آزاد ارز، 
تا حدودی از سردرگمی فعلی برای کشف قیمت ارز کاسته 

شود. البته ممکن است تا شکل گیری کیک مکانیسم موثق 
و یکپارچه، اعلام نرخ آزاد ارز به بانک ها از طرف صرافی های 
آنها انجام شود یا از طریق آرشیو قیمت های ارزی مراجع یا 
رسانه های اقتصادی سراسری، نسبت به تسویه حساب اقدام 
شود. یا اینکه تا مدتی، تعیین نرخ با چانه زنی بین بانک ها و 

صرافی ها انجام شود.
بخشی از وضعیت مبهم فعلی درخصوص مشخص نبودن 
قیمت آزاد ارز، به خاطر این است که با خروج بانک ها از 
ایفای نقش رسمی در بازار، صرافی ها و صادرکننده ها قدرت 
قیمت گذاری پیدا کردند. در نتیجه، انتظار می رود که ورود 
کاهش  با  ارز،  آزاد  نرخ  قیمت گذاری  مبحث  به  بانک ها 
نوسان های نرخ نیز همراه شود؛ چراکه بانک ها فعال تر از 
قبل وارد مبادلات تجاری می شوند. این موضوع به ویژه با 
توجه به شکل گیری یک جریان ارزی نسبتا پایدارتر از 

ورودی ارزی صادرکنندگان، محتمل تر به نظر می رسد.
 کاهش هزینه و ریسک انتقالات ارزی

انتظار می رود با فعال شدن بیشتر بانک ها در مبادلات 
تجاری ارزی، هم بانک های کشور این بخش از فعالیت های 
معمول بانکی در جهان را وارد امور جاری خود کنند و 
هم صادرکننده ها با کاهش هزینه های نقل و انتقال ارزی 
پیش بینی پذیری  و  ثبات  به سمت  مبادلات،  و سهولت 
بانک ها و  امور تجاری خود گام بردارند. ورود  بیشتر در 
تضمین وجوه صادرکننده ها از سوی شبکه بانکی، اعتبار 
ریسک  و  می دهد  صورت گرفته  مبادلات  به  بیشتری 
تجارت خارجی را نیز کاهش می دهد. همچنین، تبادل 
ارز بین دو سوی مرزهای کشور با سرعت بیشتر و هزینه 
کمتری صورت می گیرد. در طرف بانک ها نیز، مبادلات 
ارزی می تواند به رسوب منابع ارزی در شبکه بانکی منجر 
شود که با پایدار شدن جریان ها، امکان سرمایه گذاری ارزی 
را با استفاده از این وجوه به بانک ها می دهد. در نتیجه، 
می توان انتظار داشت که بخشی از نیاز به سرمایه گذاری 
ارزی )به ویژه در حوزه های مربوط به نفت وگاز( نیز که در 
کشور وجود دارد، با این اقدام مرتفع شود؛ بنابراین علاوه بر 
مزایای حاصل برای صادرکنندگان، بانک ها نیز با انتقال 
کانال نقل وانتقال ارز به شبکه بانکی، فعال تر از قبل وارد 

مبادلات تجاری می شوند.
 یک گام اصلاحی برای بازار ارز

به گفته کارشناسان، در صورتی که تصمیم جدید با 
مکانیسم هایی همراه شود که هم منافع صادرکنندگان 
و هم منافع بانک ها را تامین کند، می توان انتظار داشت 
که جریان ارزی بازار، پیوستگی بیشتری داشته باشد و 
برای  کمتری  قدرت  سفته بازی  فعالیت های  نتیجه،  در 
اثرگذاری بر قیمت های ارزی داشته باشند. به عبارت دیگر، 
می یابد  کاهش  نرخ  نوسان های  ارزی،  جریان  تقویت  با 
که به بهبود شرایط نااطمینانی در اقتصاد کمک می کند. 
همچنین این سیاست می تواند در صورت همزمان شدن 
با بهبود شرایط بین المللی، به تحقق و اجرای یکسان سازی 

ارزی نیز کمک کند. 

خبر خوش برای مسکن مهری ها
 وزیر امور اقتصادی و دارایی؛

معافیت صنعت بیمه
 از پرداخت مالیات ارزش افزوده

 وزیر امور اقتصادی و دارایی از معافیت صنعت بیمه از پرداخت مالیات بر ارزش 
افزوده در اصلاحیه قانون مالیات بر ارزش افزوده، خبر داد .

علی طیب نیا در بیست و یکمین همایش توسعه و بیمه که در محل مرکز همایش های 
صدا و سیما برگزار شد، افزود: علاوه بر این، عوارض وضع شده بر بیمه ها به تدریج حذف 

می شود.
وی با بیان اینکه، قدم های موثری برای بهبود وضعیت بیمه در سال جاری برداشته 
می شود،اظهار داشت:تنوع و جامعیت بیمه ای هنوز به حد مطلوب نرسیده و اگر بخواهیم 
میزان ضریب نفوذ بیمه را صرفاً به عوامل فرهنگی نسبت دهیم، فرار از مساله اصلی است.

طیب نیا با به اشاره لزوم گسترش بیمه های خصوصی گفت: بیمه مرکزی هم بنا ندارد، 
به عنوان رقیب بخش خصوصی عمل کند و امیدواریم سهم بخش خصوصی از بازار بیمه 

افزایش یابد.
وزیر اقتصاد با بیان اینکه توسعه اقتصادی بدون سرمایه گذاری مولد امکان پذیر نیست، 
گفت: برای اینکه زمینه سرمایه گذاری را فراهم کنیم، نیازمند شرایط مساعد و امن و 
محیط با ثبات هستیم، چون در شرایط عدم اطمینان امکان افزایش سرمایه گذاری وجود 

ندارد.
این عضو کابینه یازده م با تاکید براینکه دو عنصر اصلی برای فراهم شدن شرایط 
سرمایه گذاری لازم است، اظهار د اشت: رکن اول ثبات در عرصه اقتصاد کلان و مهار تورم 

و رکن دوم صنعت بیمه است.
طیب نیا افزود: برقراری آرامش و ثبات در بازار دارایی ها بسیار اهمیت دارد و بیمه از 
طریق نوآوری و ارائه محصولات متنوع می تواند ریسک فعالیت اقتصادی را کاهش دهد.

وی ادامه داد:با توجه به کارکردی که صنعت بیمه در پوشش ریسک های مختلف دارد 
می تواند جایگاه منحصر به فردی داشته باشد و بیمه به عنوان ابزار مطمئن و کارآمد در 
تأمین مالی سرمایه گذاری نقش به سزایی دارد. وزیر امور اقتصادی و دارایی تصریح کرد: 
ایران به لحاظ جغرافیایی همواره در معرض بلایای طبیعی است و این مساله فعالیت های 
اقتصادی را به شدت تحت تاثیر قرار می دهد و صنعت بیمه در این شرایط می تواند زمینه 

برقراری اطمینان را در این فعالیت تامین کند.
وی با بیان اینکه ،همواره بین توسعه اقتصادی و توسعه صنعت بیمه رابطه دوسویه وجود 
دارد و این توسعه صنعت بیمه است که موجبات توسعه اقتصادی را فراهم می کند،گفت: 
این در حالی که است که در کشورهای در حال توسعه به نظر می رسد این رابطه در 

جهت عکس است.
وی گفت: در این زمینه بیمه های زندگی نقش منحصربه فردی دارند، چون با جمع 
آوری سپرده های پراکنده و تجمیع آن زمینه سرمایه گذاری های بزرگ فراهم می شود 
و صنعت بیمه می تواند از طریق بیمه های زندگی در تامین مالی فعالیتهای اقتصادی 

نقش مهمی ایفا کند.
این عضو کابینه یازدهم گفت: بانک ها معمولاً کمتر به تامین مالی بلند مدت می اندیشند 
و وظیفه تامین مالی عمدتاً در اختیار بازار سرمایه است که بیمه هم یکی از ارکان مهم 

آن به شمار می رود.
به گفته طیب نیا، بیمه های زندگی می توانند منابع مالی را برای سرمایه گذاری های 

بلند مدت فراهم کنند و این نقش ممتاز صنعت بیمه و رشد اقتصادی است.

مدیرکل بازرسي ویژه سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولید کنندگان؛

صدور بیش از 9 میلیارد ریال جریمه
 براي متخلفان لبنیات 

مدیرکل بازرسي ویژه سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولید کنندگان 
گفت: در شش ماهه اول امسال ، حدود 8۱ هزار و 239 مورد بازرسي از واحدهاي 
تولید، عرضه و پخش اقلام لبني در سراسر کشور انجام شد که منجر به تشکیل 

2 هزار و 46 پرونده تخلف صاحبان این واحدها شده است.
 سید مجتبي قاسمي به جرایم صادر شده براي این تعداد متخلف اشاره کرد و افزود: 
جرائم ریالي براي متهمان این تعداد پرونده 9 میلیارد و ۲60 میلیون و 43 هزار ریال 

بوده است. 
قاسمي به تعداد پرونده تخلفاتي رسیدگي شده مربوط به واحدهاي تولیدي اشاره و 
اضافه کرد: بر این اساس براي ۷ واحد تولیدي متخلف پرونده تخلفاتي به ارزش 1 میلیارد 
و ۸51 میلیون و ۲۸ هزار ریال تشکیل و به تعزیرات حکومتي استانها در سراسر کشور 

ارسال شده است. 
وي همچنین جرایم ریالي واحدهاي توزیع کننده مواد لبني در سطح کشور را در این 

مدت بیش از 4 میلیارد ریال ذکر کرد. 
به گفته قاسمي در 6 ماهه نخست سال ، ارزش پرونده هاي متشکله براي ۲030 واحد 
متخلف صنفي عرضه کننده اقلام لبني در سراسر کشور  ۲ میلیارد و 5۲1 میلیون و 

336 هزار و 339 ریال بوده است.  
قاسمي تصریح کرد: حدود ۲0 درصد ارزش کل پرونده هاي تخلفاتي مربوط به 
واحدهاي تولیدکننده ، 53 درصد مربوط به شرکتهاي توزیع کننده و بقیه مربوط به 

واحدهاي صنفي عرضه کننده در استانهاي کشور بوده است. 
وي تعداد  شکایات دریافتي در باره تخلفات لبني در شش ماهه اول سال را 3 هزار و 
۲۷ مورد تماس ذکر کرد و گفت : از  این تعداد شکایت، تاکنون حدود ۲ هزار و ۷۲6 آن 

مورد رسیدگي قرار گرفته است. 
قاسمي با تاکید بر اینکه این شکایت ها در حال طي کردن پروسه کارشناسي است 
خاطر نشان کرد : در این بررسیها ، ۲ هزار و ۷۲6 مورد شکایت بررسي و براي 5۷4 واحد 
صنفي متخلف لبني پرونده تخلفاتي به ارزش ۲۷۲ میلیون و 5۷۲ هزار و 369  ریال 

تشکیل و به مراجع قانوني براي رسیدگي ارسال شده است. 
مدیر کل بازرسي ویژه سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولید کنندگان درباره 
ساماندهي قیمت عرضه شیرخام با توجه به مباحث مطروحه در ماههاي گذشته از سوي 
دامداران و اعتراض به عدم اجرایي شدن نرخ تعیین شده از سوي ستاد تنظیم بازار ازجانب 
واحدهاي تولیدکننده اذعان داشت : طرح خرید تضمیني شیرخام ازجانب سازمان تعاون 

روستایي براي عملیاتي شدن نرخ خرید یاد شده به اجرا درآمده است.

دبیر ستاد ترویج تخم مرغ کشور:

قیمت تخم مرغ افزایش یافت 
طلاکش گفت: قیمت تخم مرغ درب مرغداری 3200 تومان بود که در حال 
حاضر به 3600 تومان رسیده است و تاثیری نیز برخرید مصرف کنندگان 

ندارد.
فرزاد طلاکش دبیر ستاد ترویج کشوری تخم مرغ اظهار داشت: متاسفانه در طی 
ماههای اخیر ما با حجم عظیمی از مازاد  تولید تخم مرغ در کشور رو به رو هستیم که 
باید قیمت به 4500 تومان  به فروش برسد و صادرات افزایش یابد تا ما مازاد این محصول 

را از کشور خارج کنیم. 
دبیر ستاد ترویج تخم مرغ کشور در خصوص بازارهای صادراتی به  عراق و افغانستان نیز 
اضافه کرد: از اول تا ۸ آذر ماه سال جاری وضعیت این بازار نگران کننده بود ولی در حال 

حاضر با نوسانات دلار در بازار داخلی ما شاهد بهبود روند صادرات هستیم. 
طلاکش در پایان یا دآور شد: امیدواریم وزیر جهاد کشاورزی، سازمان دامپزشکی، 
استاندارد و معاونت غذا و دارو را بر سر یک میز آورده و آنها را با یک امضا توافق نامه بر سر 

خمیر مرغ به این مسئله خاتمه دهد. 

صادرات سیب کاهش یافت 
صادرات سیب در هفت ماهه سال جاری نسبت به مدت مشابه سال گذشته 

۱۱ درصد کاهش یافته است.
در هفت ماهه سال جاری 1۲3 هزار تن سیب تازه به ارزش 54 میلیون دلار از کشور 

صادر شده است که 0.۲۸ درصد از کل صادرات کشور در این مدت را شامل می شود.
به این ترتیب قیمت متوسط هر کیلو سیب تازه صادراتی در این مدت برابر 0.4 دلار یا 

به عبارت دیگر 1300 تومان بوده است.
در عین حال در هفت ماهه سال گذشته 91.5 هزار تن سیب تازه از مجاری رسمی 
کشور صادر شده است که ارزش آن به 60.۸ میلیون دلار می رسد. قیمت متوسط هر کیلو 

سیب تازه صادراتی در مدت مذکور نیز برابر 0.۷ دلار یا حدود ۲300 تومان بوده است.
بر همین اساس مقایسه آمار سال گذشته و جاری در عین افزایش 34 درصدی صادرات 

سیب تازه از لحاظ وزنی حاکی از کاهش 11 درصدی از لحاظ وزنی است.

3 اقتصادی

آخرین نرخطلا در ایران 

4,250,000یک مثقال طلا

981,120یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

9,570,000سکه بهار آزادی

9,580,000سکه امامی

4,800,000نیم سکه

2,740,000ربع  سکه

1,720,000سکه یک گرمی

قیمت بازارنام خودرو

 20637,000,000 تیپ 5

 206SD38,000,000وی 8

GLX 405 30,000,000پژو 

SLX 405 33,000,000پژو 

ELX 41,000,000پژو پارس 

 38,000,000پژو پارس سال

E2 90 40,000,000تندر 

LX 33,000,000رانا 

TU5 32,000,000رانا 

LX 3۱,000,000سمند 

LX EF7 32,000,000سمند 

ELX 37,000,000سورن 

قیمت بازارنام خودرو

300 S 77,000,000زوتی 

 17,000,000سایپا کارا 151

 20,000,000سایپا 111

 20,000,000سایپا 131

 21,000,000سایپا 132

SX 24,000,000سایپا تیبا 

قیمت بازارنام خودرو

315 MVM39,000,000 

530 MVM42,000,000 

MVM X3366,000,000 

 MVM X3378,000,000 جدید اتومات

 MVM11021,000,000 چهار سیلندر

بنزین 400 تومانی به ته خط رسید؛
احتمال اتمام ذخایر بنزین تا شب عید

با گذشت حدود هفت ماه از آغاز فاز دوم قانون هدفمندی یارانه ها، ذخیره 
بنزین 400 تومانی کارت های سوخت به کمترین میزان خود رسید.

 همزمان با اجرای فاز دوم قانون هدفمندی یارانه ها ذخیره بنزین 400 تومانی در 
کارت هوشمند سوخت مردم بیش از دو میلیارد و 300 میلیون لیتر تخمین زده شده بود.

با این وجود با گذشت حدود هفت ماه از اجرای فاز دوم قانون هدفمندی یارانه ها و 
افزایش قیمت هر لیتر بنزین به حدود یکهزار تومان، شمارش معکوس برای اتمام ذخایر 

بنزین 400 تومانی کارت های سوخت آغاز شده است.
با توجه به آمارهای موجود ارائه شده توسط شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های 
نفتی در شرایط فعلی به طور متوسط روزانه حدود 10 میلیون لیتر از فروش بنزین 
کشور با قیمت 400 تومانی در جایگاه ها انجام می شود که با توجه به فرصت 100 روزه 
تا پایان سال پیش بینی می شود ذخایر بنزین 400 تومانی تا شب عید به خط پایان 

نزدیک بشوند.
سید ناصر سجادی مدیر عامل شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران با بیان 
اینکه هم اکنون موجودی بنزین یارانه ای با نرخ 400 تومان به ازای هر لیتر 5۲0 میلیون 
لیتر است که 430 میلیون لیتر آن به خودروهای سواری مربوط می شود، گفت: بنزین 

باقیمانده در کارتهای سوخت مربوط به موتورسیکلتها نیز 90 میلیون لیتر است.
این مقام مسئول با اعلام اینکه موجودی بنزین با نرخ 400 تومان در کارتهای سوخت، 
همچنان معتبر است، اظهار داشت: تاکنون بیش از 90 درصد خودروها بنزین یارانه ای 
موجود در کارتهای سوخت خود را مصرف کرده اند و نزدیک به 10 درصد آنها هنوز 

بنزین با نرخ 400 تومان را در کارتهای سوخت خود دارند.
مدیر عامل شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران خاطرنشان کرد: ۸5 درصد 
موتورسیکلت ها سهمیه 400 تومانی کارت سوخت خود را صفر کرده اند و 15 درصد آنها 

بنزین یارانه ای در کارت سوخت خود دارند.

پیش بیني تقویت عرضه دلار
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ورزشی 4

در هفته چهارم لیگ دسته اول تیراندازی کشور:

برتری بانوان تیرانداز قم برابر شهرداری ارومیه 

تیم بانوان هیئت تیراندازی استان قم چهارمین هفته رقابت های لیگ دسته 
اول تیراندازی بانوان باشگاه های کشور را با پیروزی به پایان رساند.

 پرونده دیدارهای هفته چهارم از نیم فصل مسابقات لیگ دسته اول تیراندازی بانوان 
باشگاه های کشور در حالی بسته شد که بر اساس برنامه ریزی سازمان لیگ فدراسیون 

تیراندازی این مسابقات در قم به انجام رسید.
میزبان این رقابت ها تیم بانوان هیئت تیراندازی استان قم بود و نماینده قم نیز با ترکیب 
6 نفره در مسابقات هفته چهارم از لیگ دسته اول تیراندازی بانوان کشور به مصاف حریف 

خود که نماینده آذربایجان غربی بود رفت و با پیروزی از میدان خارج شد.
دیدارهای هفته چهارم از هشتمین دوره مسابقات لیگ دسته یک تیراندازی با سلاح های 
بادی بانوان کشور در دو رشته تفنگ بادی و تپانچه بادی با حضور تیم های دسته اولی به 
میزبانی هیئت تیراندازی استان قم به انجام رسید و در حالی برترین های خود را شناخت 
که برتری قم مقابل آذربایجان غربی شانس صعود این تیم به لیگ برتر تیراندازی بانوان 

کشور را زنده کرد.
بر اساس برنامه ریزی سازمان لیگ فدراسیون تیراندازی بازی های هفته چهارم مسابقات 
لیگ دسته اول تیراندازی بانوان کشور به میزبانی هیئت تیراندازی قم در سالن تیراندازی 

شهید مهدی زین الدین مجموعه ورزشی میثم منطقه سالاریه قم برگزار شد.
در حالی که در ترکیب تیم بانوان هیئت تیراندازی قم در این رقابت ها 6 تیرانداز حضور 
داشتند در رشته تفنگ بادی نرجس کولیوند، فهیمه زند و فاطمه حسین زاده با حریفان 
رقابت کردند و در رشته تپانچه بادی سارا واعظی، ندا بلوچی و ریحانه حیدری عضو تیم 

هیئت تیراندازی قم بودند.
در حالی که هدایت این تیم بر عهده حسن مهره ساز بود و رقابت های لیگ دسته اول 
تیراندازی با سلاح های بادی کشور در دو رشته تفنگ بادی و تپانچه بادی به انجام رسید و 
قم در حالی از هفته چهارم میزبانی کرد که دیدارهای هفته سوم به میزبانی باشگاه انقلاب 

تهران برگزار شده بود.
ــته اول هیئت تیراندازی قم بعد از انجام  بانوان تیرانداز حاضر در ترکیب تیم لیگ دس
تمرینات خود زیر نظر کادر فنی این تیم در سالن تیراندازی شهید زین الدین مجموعه 
ورزشی میثم قم، با آمادگی کامل در مسابقات هفته چهارم از لیگ دسته اول کشور حضور 

یافته و برابر تیم مقاومت شهرداری ارومیه به برتری رسیدند.
تیم هیئت قم توانست در هفته چهارم مسابقات لیگ با ترکیبی از نفرات آماده خود به 
میدان رفت و در حالی پیروز میدان شد که در بخش انفرادی رشته تفنگ بادی فاطمه 
حسین زاده 3۷۸ امتیاز، نرجس کولیوند 3۷9 امتیاز و فهیمه زند 36۸ امتیاز کسب کردند.

همچنین در بخش انفرادی رشته تپانچه بادی ریحانه حیدری 34۲ امتیاز، ندا بلوچی 
ــب کردند و این تیم بدین ترتیب حالا دارای  ــارا واعظی 35۲ امتیاز کس 330 امتیاز، س
شانس بیشتری برای باقی ماندن در جمع مدعیان صعود به لیگ برتر تیراندازی بانوان 

کشور است.

لیگ بر تر ووشوی بانوان کشور؛

دومین پیروزی نماینده قم در لیگ بر تر

نماینده قم در هفته چهارم لیگ بر تر ووشوی بانوان کشور به دومین پیروزی 
خود در لیگ بر تر دست یافت و وضعیت خود را در جدول بهبود بخشید.

چهارمینن هفته رقابت های لیگ بر تر ووشوی بانوان کشور با برگزاری 3 مسابقه برگزار شد 
و تیم ووشوی بانوان قم برابر تیم هیئت همدان به پیروزی رسید.

 بانوان قمی که امسال برای نخستین بار در تاریخ ورزش قم، در بالا ترین سطح رقابتی 
ووشوی بانوان کشور به میدان رفته اند، در چهارمین مبارزه خود برابر تیم هیئت ووشوی 
همدانی به پیروزی 5 بر 4 رسیدند تا پس از یک پیروزی، یک تساوی و یک شکست در 

لیگ بر تر، برای دومین بار طعم شیرین پیروزی را بچشند. 
ووشوکاران بانوی قمی در مسابقه قبلی خود برابر هیئت ووشوی کرمانشاه به تساوی 4 بر 
4 رسیدند در حالی که تیم ووشوی بانوان قم در هفته دوم لیگ بر تر در برابر تیم قدرتمند 
دانشگاه آزاد که بیشتر نفرات آن را ملی پوشان ووشو تشکیل می دهند با نتیجه 6 بر 4 
شکست خورد. این شکست در شرایطی رقم خورد که بانوان ووشوکار قم در نخستین 
ــوی اردبیل به پیروزی  مبارزه خود در این رقابت ها با نتیجه ۸ بر یک برابر هیئت ووش
رسیدند و لیگ را با پیروزی آغاز کردند اما در هفته دوم، برابر حریف پر مهره خود توفیقی 

به دست نیاوردند. 
ــینی، فرزانه  فاطمه رنجبر، زهرا مختاری، پروانه صادقی، خدیجه رضایی، نجلال حس
ناصری و پریسا حیدری ترکیب سانداکاران قم را در لیگ بر تر تشکیل می دهند در حالی 
که خدیجه رضایی دارنده مدال طلای وسابقات ووینام جهان در فرانسه است. در سایر 
مسابقات هفته دوم تیم هیئت ووشوی اردبیل ۷ بر یک برابر هیئت سیستان و بلوچستان 
شکست خورد و دانشگاه آزاد تهران ۸ بر ۲ تیم سون هیل را شکست داد. با توجه به این 
نتایج، دانشگاه آزاد اسلامی با کسب 1۲ امتیاز و تفاضل ۲4 در صدر قرار گرفت،  سون 
هیل با 9 امتیاز و تفاضل 16 و هیئت سیستان و بلوچستان با همین امتیاز و تفاضل 14 در 
رده های دوم و سوم قرار گرفتند ضمن این که نجلا حسینی ووشوکار قمی در پایان هفته 

چهارم لیگ بر تر به عنوان بر ترین سانداکار معرفی شد. 
ووشوی بانوان قم با وجود اینکه از وجود نیروی انسانی خوبی بهره مند است اما به دلیل 
وجود موانع مالی هرگز نتوانسته بود در لیگ بر تر باشگاه های کشور حضور پیدا کند اما 

این هدف امسال محقق شد.

برخورداری در گفتگو با مهر:

2 کاراته کای قم صاحب طلا و برنز
 کیوکوشین کاپ اروپا شدند

دبیر هیئت کاراته استان قم از درخشش کاراته کاهای قمی در مسابقات بین 
المللی خبر داد و گفت: 2 کاراته کای قم صاحب طلا و برنز کیوکوشین کاپ اروپا 

شدند.
علیرضا برخورداری اظهار داشت: نمایندگان اعزامی از هیئت کاراته استان قم موفق به 

کسب مدال های طلا و برنز از مسابقات کاراته سبک کیوکوشین کاپ اروپا شدند.
ــین کاراته اروپا بعد از ظهر امروز با حضور  ــبک کیوکوش وی افزود: پیکارهای کاراته س
کاراته کاهای ۲5 کشور به انجام رسید و در ترکیب تیمی که به نمایندگی از کشورمان 
راهی این مسابقات شده بود، سه کاراته کای استان قم نیز حضور داشتند و دو نفر آن ها 

با دست پر بازگشتند.
دبیر هیئت کاراته استان قم گفت: در این دوره از مسابقات امیرعباس فصیحی نماینده 
کاراته قم در وزن منهای 35 کیلوگرم ز توانست حریفانی از کشورهای بلغارستان، ایتالیا و 

انگلیس را شکست داده و عنوان قهرمانی این مسابقات را از آن خود کند.
برخورداری بیان داشت: محمد همایی فصیح در وزن منهای 6۸ کیلوگرم رده سنی جوانان 
بعد از شکست دادن حریفانی از کشورهای اوکراین، آلمان و بلغارستان با شکست برابر 

حریفی از کشور روسیه به مدال برنز این مسابقات دست یافت.
وی در بخش دیگری از صحبت های خود درباره حضور نماینده قم در سوپرلیگ کشور 
عنوان کرد: تیم کاراته آذر خودروی نوین قم امسال برای دومین سال متوالی در سوپرلیگ 
کاراته مردان کشور شرکت می کند در حالی که فصل گذشته پس از تیم دانشگاه آزاد 

عنوان نایب قهرمانی این مسابقات را به دست آورده است.
دبیر هیئت کاراته استان قم خاطرنشان کرد: قرعه کشی فصل جدید سوپرلیگ کاراته 
انجام شده است و تیم های مناطق نفت خیز جنوب، هیئت کاراته استان تهران، دانشگاه 
آزاد اسلامی، شهرداری سیرجان، هف سمنان، شهید ستاری قرچک، آکادمی کمربند 
ــیاه، صنعت برق هرمزگان، آذرخودرو نوین قم، آوای رزم تهران و هیات کاراته استان  س

فارس 11 تیم حاضر در سوپر لیگ مردان را تشکیل می دهند.

 لیگ کاراته باشگاه های کشور؛
صعود پاس قوامین قم به نیمه نهایی

 کاتای قهرمانی کشور

تیم کاراته پاس قوامین قم لیگ کاراته جوانه باشگاه های کشور به نیمه نهایی 
بخش کاتا صعود کرد.

مرحله گروهی مسابقات کاتای لیگ جوانه کشور به پایان رسید و تیم کاتای پاس قوامین 
قم با کسب 3 پیروزی پیاپی راهی دور نیمه نهایی شد.

ــده از گروه های دو گانه، در گروه یک تیم پاس قوامین قم در  ــابقات انجام ش در مس
نخستین مسابقه از مرحله پایانی برابر آکادمی کاراته نوری تهران قرار گرفت و موفق شد 

این تیم را با نتیجه 10 بر صفر از پیش رو بردارد.
کاتاروهای قمی در دومین مسابقه خود به مصاف همشهری خود تیم شهید بی طرفان 
رفتند و موفق شدند با نتیجه مشابه مسابقه قبل، شهید بیطرفان را شکست داده و در یک 

قدمی سرگروهی قرار بگیرند.
آخرین مسابقه تیم پاس قوامین قم در دور گروهی برابر تیم کاتای آرد کوثر مازندران 
برگزار شد که در این مسابقه تیم پاس قم ۷ بر 3 آرد کوثر را شکست داد و مقتدرانه به 

عنوان سرگروه راهی مرحله نیمه نهایی شد.
پس از برگزاری دیدارهای این هفته از گروه یک تیم های پاس قوامین قم و آرد کوثر 
مازندران و از گروه ۲ تیم های امید ارژن شیراز و هیئت کاراته گرگان به به نیمه نهایی 

صعود کردند.
در بخش کومیته لیگ جوانه ها نیز تیم پاس قوامین قم در نخستین مسابقه 16 بر 5 
برابر امید ارژن شیراز بازنده شد و سپس با نتیجه ۲1 بر صفر تیم شهرداری ساوه را با 

اقتدار از میان برداشت.
پاس قوامین در سومین و آخرین مسابقه دور گروهی بخش کومیته لیگ جوانه کاراته 
شکور به دیدار تیم هیئت کاراته قزوین رفت و برابر این تیم به تساوی 9 بر 9 رسید اما در 

امتیاز شماری انفرادی هیئت کاراته قزوین 14 بر 11 برنده شد.

سرپرست هیئت کاراته قم:

شرکت آذرخودروی قم
 در سوپرلیگ کاراته کشور 

سرپرست هیئت کاراته استان قم از درخشش کسب مدال طلای کیوکوشین 
کاپ اروپا توسط کاراته کای قمی خبر داد و گفت: فصل جدید سوپرلیگ کاراته 
کشور به زودی آغاز می شود و آذرخودروی قم در سوپرلیگ کاراته کشور 

شرکت می کند.
علیرضا برخورداری د اظهار داشت: نمایندگان اعزامی از هیئت کاراته استان قم موفق به 

کسب مدال های طلا و برنز از مسابقات کاراته سبک کیوکوشین کاپ اروپا شدند.
وی افزود: پیکارهای کاراته سبک کیوکوشین کاراته اروپا با حضور کاراته کاهای ۲5 کشور 
به انجام رسید و در ترکیب تیمی که به نمایندگی از کشورمان راهی این مسابقات شده 

بود، سه کاراته کای استان قم نیز حضور داشتند و دو نفر آن ها با دست پر بازگشتند.
دبیر هیئت کاراته استان قم گفت: در این دوره از مسابقات امیرعباس فصیحی نماینده 
کاراته قم در وزن منهای 35 کیلوگرم ز توانست حریفانی از کشورهای بلغارستان، ایتالیا و 

انگلیس را شکست داده و عنوان قهرمانی این مسابقات را از آن خود کند.
برخورداری بیان کرد: محمد همایی فصیح در وزن منهای 6۸ کیلوگرم رده سنی جوانان 
بعد از شکست دادن حریفانی از کشورهای اوکراین، آلمان و بلغارستان با شکست برابر 

حریفی از کشور روسیه به مدال برنز این مسابقات دست یافت.
وی در بخش دیگری از صحبت های خود درباره حضور نماینده قم در سوپرلیگ کشور 
عنوان کرد: تیم کاراته آذر خودروی نوین قم امسال برای دومین سال متوالی در سوپرلیگ 
کاراته مردان کشور شرکت می کند و مسابقات این تیم به زودی آغاز می شود در حالی 
که فصل گذشته پس از تیم دانشگاه آزاد عنوان نایب قهرمانی این مسابقات را به دست 

آورده است.
دبیر هیئت کاراته استان قم خاطرنشان کرد: قرعه کشی فصل جدید سوپرلیگ کاراته 
انجام شده است و تیم های مناطق نفت خیز جنوب، هیئت کاراته استان تهران، دانشگاه 
آزاد اسلامی، شهرداری سیرجان، هف سمنان، شهید ستاری قرچک، آکادمی کمربند 
سیاه، صنعت برق هرمزگان، آذرخودرو نوین قم، آوای رزم تهران و هیئت کاراته استان 

فارس 11 تیم حاضر در سوپر لیگ مردان را تشکیل می دهند.

در وزن پنجم و در رقابت با حریفان مطرح جهان؛

نشان برنز تکواندو کار قمی
 در جام بین المللی ترکیه 

تکواندوکار مطرح استان قم با درخشش در مسابقات جام بین المللی ترکیه 
موفق به کسب مقام سوم و نشان برنز این پیکارها شد.

ــان برنز به کار خود در پیکارهای تکواندو  ــب مقام سوم و نش  تکواندوکار قمی با کس
ــور ترکیه پایان داد و به این ترتیب بعد از به دست آوردن مدال برنز در  بین المللی کش
رقابت های بین المللی تونس در اردیبهشت ماه امسال به دومین مدال از میادین برون مرزی 
دست یافت. بعد از افتخارآفرینی سیدمحمد رفیعی در مسابقات مختلف آسیایی، جهانی و 
بین المللی، این تکواندوکار ارزنده استان قم با درخشش در رقابت های بین المللی به میزبانی 

کشور ترکیه، یک مدال برون مرزی دیگر به افتخارات خود افزود.
ــور ترکیه،  ــرم یا وزن پنجم رقابت های بین المللی تکواندو در کش در وزن ۷4 کیلوگ
سیدمحمد رفیعی نماینده تکواندوکاران قم در ترکیب تیم تکواندو باشگاه صنایع استیل 
البرز برای کسب مدال و قرار گرفتن بر روی سکو برابر حریفان خود روی شیاپچانگ رفت.

ــیار بالایی برای حضور در این دوره از پیکارهای  ــمانی بس رفیعی که از آمادگی جس
بین المللی تکواندو ترکیه برخوردار بود، با توجه به شکست در مسابقه نیمه نهایی نتوانست 
جواز راهیابی به دیدار نهایی را به دست بیاورد و به ناچار برای کسب مدال برنز تلاش کرد 
و در نهایت این موفقیت را به خود اختصاص داد. رفیعی که قهرمان جهان در سال ۲006 
محسوب می شود، علاوه بر کسب مدال بار دیگر توانایی های خود را به کادر فنی تیم ملی 
نشان داد تا ثابت کند که می تواند عضو تیم ملی تکواندوی کشورمان در مسابقات جهانی 

و آسیایی سال آینده میلادی باشد و افتخارات گذشته را تکرار کند.
این تکواندوکار قمی اعزامی به پیکارهای قهرمانی جام بین المللی ترکیه در وزن منهای 
۷4 کیلوگرم باز هم صاحب مدال شد تا بعد از درخشش در میادین مختلف داخلی و 
برون مرزی این بار نیز برای کسب مدال و تکرار موفقیت های گذشته چهره درخشانی از 

خود به نمایش بگذارد.
پیش از آغاز رقابت های تکواندوی جام بین المللی در کشور ترکیه، آخرین مدال طلای 
سید محمد رفیعی از مسابقات تکواندوی بین المللی اوکراین در سال ۲013 به دست آمد 
ضمن اینکه این تکواندوکار مدال طلای مسابقات قهرمانی دانشجویان آسیا در سال ۲011 
را نیز در کارنامه افتخارات خود دارد. رفیعی تنها تکواندوکار قمی موفق در مسابقات جهانی 
ــته است که در ترکیب تیم ملی تکواندو و در رده سنی نوجوانان در پیکارهای  این رش
جهانی سال ۲006 با شایستگی در دیدار نهایی، حریفی از کشور مطرح کره جنوبی را 

شکست داد و به مقام قهرمانی و نشان طلا رسید.
در مسابقات بین المللی تکواندوی ترکیه چند تکواندوکار دیگر تیم صنایع استیل البرز 
موفق به کسب مدال شدند در حالی که رقابت های بخش مبارزه یا کیوروگی تورنمنت 
بین المللی ترکیه )G1( با حضور 1۲43 تکواندوکار در قالب 34۲ تیم از 59 کشور برگزار 
شد و نماینده تکواندو قم یعنی سیدمحمد رفیعی در وزن پنجم این پیکارها رتبه سوم و 

نشان برنز را به خود اختصاص داد.
در این مسابقات تکواندوکاران تیم استیل البرز به نمایندگی از کشورمان حضور داشتند و 
با کسب 10 مدال طلا، 3 نقره، 11 برنز و 130 امتیاز در مجموع سه رده سنی نونهالان، 

نوجوانان و بزرگسالان عنوان قهرمانی را به خود اختصاص دادند.

کارلوس کی روش:

مقابل حرف های معاون وزير ورزش سکوت می کنم

ــرمربی تیم ملی فوتبال ایران با تاکید بر اینکه برابر حرف  س
های معاون وزیر ورزش و جوانان سکوت می کند گفت: برای 
من سخت است که بخواهم با دو رقیب مبارزه کنم. سخت تر از 

خارجی ها رقبای داخلی هستند.
کارلوس کی روش عصر روز پنجشنبه در گفتگو با خبرنگاران 
ضمن بیان این مطلب به آخرین وضعیت بازیکنان سرباز در 
تیم ملی که او به آنها نیاز دارد گفت: متاسفانه شرایط برای ما 
خوب نیست. امارات که یکی از حریفان ایران است 10 بازیکن 
خود که سرباز بوده اند را مرخص کرده اند تا به طور کامل در 
اختیار تیم ملی باشند اما اینجا ما بازیکنانمان را به راحتی از 

دست می دهیم.
ــد در دو جبهه برای تیم ملی بجنگد  ــا بیان اینکه بای وی ب
ــخت است که باید با دو رقیب  ــان کرد: برایم من س خاطرنش
ــامل امارات، بحرین و قطر  مبارزه کنم. یک رقیب پیش رو ش
است که باید خودمان را برای مبارزه با آنها اماده کنیم و دیگری 

رقیبان داخلی هستند که باید با اینها هم بجنگیم.
سرمربی تیم ملی فوتبال ایران در مورد نشست روز پنجشنبه 
اش با علی کفاشیان گفت: در این نشست برنامه های تیم ملی 
را برای آینده مرور کردیم تا اگر احتیاجی به تغییر داشت آن 

را جابجا کنیم.
ــه این ابهام که بازیکنان تیم  ــخ ب کارلوس کی روش در پاس
فوتبال استقلال در تیم ملی عملکرد بهتری نسبت به این تیم 
باشگاهی دارند گفت: این سوال را چرا از من می پرسید. من 
در جایگاهی قرار ندارم که بخواهم در این مورد صحبت کنم. 
همانطور که در چهار سال گذشته در مورد هیچ تیم باشگاهی 
صحبت نکرده ام. مسائل داخلی باشگاه ها به خودشان مربوط 
است و تنها زمانی که بازیکنان در اختیار تیم ملی هستند من 
در مورد آنها صحبت می کنم نه زمانی که در باشگاه های خود 

مشغول به کار هستند.

وی ادامه داد: من هیچ وقت نمی خواهم کار خودم را توجیه 
کنم. من همیشه این دغدغه را داشتم که مسائل تیم ملی را 
از باشگاهی بوجود بیاورم و بین این دو مرز بوجود بیاورم. نمی 
گذارم مشکلات باشگاهی وارد تیم ملی شود و برعکس اجازه 

نمی دهم مشکلات تیم ملی به باشگاه ها رسوخ پیدا کند.
ــخ به پرسش مبنی بر اظهار نظر  کارلوس کی روش در پاس
نصرالله سجادی معاون ورزش قهرمانی گفت: من حرف های 
آقای سجادی را ندیدم اما بگذارید یک مثال بزنم. زمانی که یک 
ــرواز دارد باید باک بنزین را چک کند. او بدون  خلبان قصد پ
بنزین قادر به حرکت است؟ یا یک جراح وقتی می خواهد وارد 
اتاق عمل شود آیا برای او مهم است که وسایل جراحی داشته 
باشد یا نه. من صحبت های معاون وزیر را ندیدم اما باید این 
را بگویم که در زندگی سه راه برای مقابله وجود دارد؛ لبخند 
ــکوت کنیم. من در این مورد سومی را  بزنیم، گریه کنیم و س
ترجیح می دهم و سکوت می کنم به خاطر اینکه حافظه کوتاه 
ــته و حال  ــدت و بلند مدت خوبی دارم و می دانم در گذش م
چه اتفاقاتی رخ داده و می دهد. وی در مورد اینکه چرا نرفتید 
رقابت های جام خلیج فارس را از نزدیک ببینید گفت: ما پول 
هتل و هواپیما نداشتیم از این رو شانس آنالیز رقبای خود به 
ــت دادیم. ولی باید بگویم وظیفه من  صورت رودررو را از دس
فقط تمرکز روی مسائل فنی است. کی روش در مورد اردوی 
آفریقای جنوبی گفت: این اردو از مدتها قبل در نظر گرفته شده 
بود و علت در نظر گرفتن این اردو هم تطابق آب و هوایی است. 
اگر در این اردو 65 تا ۷0 درصد از بازیکنان را در اختیار داشته 
باشیم یعنی اینکه اردوی خوبی خواهیم داشت. ما قبل از جام 
جهانی هم این مشکل را داشتیم و رفتیم به اتریش و آفریقای 

جنوبی رفتیم.
ــما بگویم، من الان گیج  وی ادامه داد: یک واقعیتی را به ش
شده ام. دلیل این گیجی هم برخی از صحبت ها است . انگار 

که می خواهم تیم ملی را در حیات خانه خودم تمرین بدهم 
و برای یک جام بی ارزش و محلی آماده کنم. اما باید یادمان 
باشد که این تیم ملی یک کشور است. بعضی ها فکر می کنند 
که قرار است ما به یک جشن و پارتی برویم. آنها فکر می کنند 
ــیان و کی روش می خواهند بروند به یک  که دوستان کفاش
ــت  مهمانی. آنها فراموش می کنند که این تیم ملی ایران اس
که ۷0 میلیون ایرانی از ما توقع دارند و ما باید غرور یک کشور 

را لحاظ کنیم.
ــه وضعیت رقبای ما نگاه  ــما بروید ب کی روش ادامه داد: ش
کنید. آنها چند اردو را پشت سرگذاشته اند و الان هم در اردو 
هستند. تیم ازبکستان برای ما دعوتنامه فرستاد تا 10 دسامبر 
در دبی با این تیم بازی کنیم اما به خاطر برخی مسائل ما به 
این پیشنهاد جواب رد دادیم. تیم ملی قطر هفت بازیکن جدید 
ــت. باید به شما بگویم که این قدم زدن در  خارجی آورده اس
پارک نیست. ما در جام ملت های آسیا قرار است بازی کنیم. 
جامی که من آن را برگزار نمی کنم و در تقویم کنفدراسیون 

فوتبال آسیا قرار دارد. شما انتظاری از من دارید.
سرمربی تیم ملی فوتبال ایران ادامه داد: همه ایرانیان به این 
ــت که من نسبت به  تیم اعتماد کرده اند و اگر هدف این اس
ــم من وارد این بازی نمی  برنامه های تیم ملی بی تفاوت باش
شوم. برنامه من برای حضور هرچه بهتر در جام ملت های آسیا 
از ماه های قبل تنظیم شده است. الان می خواهیم به استرالیا 
برویم اما فقط دو بازی تدارکاتی داریم؛ کره جنوبی و فلسطین. 

ما درباره چه چیزی می خواهیم صحبت کنیم.
وی ادامه داد: فرصتی ایجاد شد تا ما جایگاه تیم ملی ایران را 
ارتقا دهیم اما در آن سو افرادی هستند که می خواهند مقابل 
تیم ملی ایران قرار بگیرند. برخی از این افراد اسم دارند، به اسم 
ــت اما  ــورها راحت اس قطر، بحرین و امارات. رقابت با این کش
برخی از افراد هستند که درون خانه حضور دارند. من متوجه 
کارهای آنها نمی شوم. اجازه بدهید تیم ملی و بازیکنانش در 
ــته باشند تا ما جوابگوی  صلح کامل کار کنند و آرامش داش
خواسته های مردم باشیم. کی روش در پاسخ به این پرسش که 
آیا قول قهرمانی در جام ملت های آسیا را می دهید، گفت: من 
یک مطلب را مطمئن هستم. امارات، قطر و بحرین با توجه به 
بازیهای تدارکاتی و هزینه ای که انجام داده اند در جایگاه بهتری 
نسبت به ما قرار دارند. شرایط ما مثل قبل از جام جهانی است. 
فقط می توانم قول بدهم اگر قرار باشد فقط 10 روز بازیکنان 
در اختیار ما باشند ما بهترین تمرین را انجام خواهیم داد. من و 

بازیکنانم هرگز نمی خواهیم چیزی را توجیه کنیم.
وی ادامه داد: یک بار برای همیشه می گویم که خیلی است 
یک رقیبت جلو باشد و یک رقیب پشت سرت. خواهش می 
کنم به اخبار دوباره توجه کنید. 10 بازیکن امارات سرباز هستند 
اما به آنها اجازه داده اند تا در اختیار تیم ملی کشورشان باشند. 
اما شرایط ما ریسکی است و چند بازیکن خود را از دست داده 
ــت که  ایم. پس تنها کاری که می توانیم انجام دهیم این اس
تمرکز کنیم چرا که این تیم ملی کشور ایران است. اگر این تیم 
موفق شود باعث سربلندی مردم ایران خواهد شد، پس لطفا 

اجازه بدهید.. لطفا ..لطفا.

 پیشکس�وت فوتبال ایران گفت: سؤال من از وزارت ورزش این است که کرانچار 
چطور چند سال سرمربی تیم هایی مثل پرسپولیس و سپاهان بود.

اصغر حاجیلو در خصوص مخالفت کمیسیون نظارت بر انتخاب مربیان خارجی با انتخاب 
زلاتکو کرانچار برای هدایت تیم امید ایران، اظهار داشت: تا آنجا که من می دانم وزارت ورزش 
بیش از یک سال پیش کمیسیون نظارت بر انتخاب مربیان خارجی را تشکیل داد و رئیس 
فدراسیون فوتبال هم از این موضوع مطلع بود اما با این حال فدراسیون فوتبال حبیب کاشانی 
را به عنوان نماینده خود به قطر فرستاد تا با کرانچار مذاکره کند. این مذاکرات تا توافق نهایی 
هم پیش رفت تا اینکه وزارت ورزش اعلام کرد کرانچار باید مورد تأیید کمیسیون تحت نظارت 

خود قرار بگیرد.
وی در ادامه افزود: واقعیت این است که کفاشیان باید قبل از مذاکره با کرانچار، کمیسیون 
ــد با این مربی توافق  نظارت بر مربیان خارجی را در جریان قرار می داد و اگر او تأیید می ش

می کردند نه اینکه به این شکل عمل کرده و کلی زمان از دست می دادند.
پیشکسوت فوتبال ایران تأکید کرد: سؤال من از کمیسیون نظارت بر مربیان خارجی این است 
که اگر کرانچار صلاحیت هدایت تیم امید را ندارد پس چطور هدایت تیم های بزرگی چون 
پرسپولیس و سپاهان را بر عهده گرفت؟ مگر غیر از این است که پرسپولیس تیم دولتی بوده 
و هست. حتی سپاهان هم به نوعی تیم دولتی به حساب می آید. اینها نشان می دهد مشکل 

کرانچار اخلاقی نبوده است.
وی افزود: با شرایط به وجود آمده طبیعی است که یک عده فکر کنند وزارت ورزش سعی 
دارد برای فدراسیون فوتبال سنگ اندازی کند و یک عده هم به این فکرند که فدراسیون خلاف 
قانون عمل کرده و علاقه ای به همکاری با کمسیون نظارت بر مربیان خارجی ندارد، کمیسیونی 

که قبلاً کارش را به طور رسمی آغاز کرده بود و کفاشیان هم از این موضوع اطلاع داشت.

حاجیلو یاد آور شد: در خصوص استخدام کی روش هم مشابه همین اتفاق رخ داد اما چون 
مردم حامی این مربی بودند مسئولان وزارت ورزش نتوانستند مانع استخدام این مربی شوند. 
الان هم چون تیم امید چندان مورد توجه مردم نیست آقایان این شرایط را به وجود آورده اند.

پیشکسوت فوتبال ایران تصریح کرد: حقیقت این است که به تیم های پایه در فوتبال ایران 
توجهی نمی شود و به این خاطر است که هر سال نسبت به سال های قبل بدتر نتیجه می گیریم. 
ــرایط موجود فوتبال ایران به شدت ضربه می خورد و تا سال های سال دیگر امثال علی  با ش

کریمی، علی دایی، مهدی مهدوی کیا و کریم باقری در فوتبال مان نخواهیم دید.

مدیرعامل باش�گاه پرس�پولیس گف�ت: تغییر رای 
انضباطی دیدار پرسپولیس با ذوب آهن در جام حذفی 
حس�اب شده بود و من با پوست و استخوان فساد در 

فوتبال را حس کردم.
ــگاه  ــی درباره اینکه چرا مدیرعامل باش  حمیدرضا سیاس
پرسپولیس شده است، با بیان مطلب فوق اظهار کرد: بعد از 
جدایی علیرضا رحیمی از پرسپولیس که البته ایشان خودشان 
رفتند، بهروز منتقمی تمایلی به مدیرعاملی نداشت. منتقمی 
ــه گیری دارد و از مدیران با تجربه ای  شخصیت آرام و گوش
ــت ولی موافقت نکرد که مدیرعامل شود. با اضافه شدن  اس
جعفر کاشانی و حسین کلانی از ریاست هیات مدیره استعفا 
دادم و در نهایت هیات مدیره مرا به عنوان مدیرعامل انتخاب 

کرد.
درخشان با داشته هایش قانع است

ــپولیس و  ــان در پرس ــاره عملکرد حمید درخش وی درب
ــان مربی بزرگ  ــش از این مربی تصریح کرد: درخش حمایت
ــان به  ــت. من در این مدت دیدم که درخش ــام آوری اس و ن
ــد ولی او ابزار لازم را ندارد. با این  جدیت می تواند موفق باش
حال درخشان به داشته هایش قانع است و امیدوار است بتواند 

موفق باشد.
هجمه ها مثبت شده است

مدیرعامل پرسپولیس ادامه داد: در سطح جامعه هم ابتدا 
هجمه هایی از تغییر سرمربی بود ولی کم کم با عملکردی که 
درخشان داشت، این هجمه مثبت شد و دیدگاه ها نسبت به 

درخشان تغییر کرد.
کفاشیان گفته بود مشکل حل می شود

ــی در ادامه به انتقاد از تغییر رای دیدار پرسپولیس  سیاس
ــابقه  با ذوب آهن پرداخت و تاکید کرد که برگزاری این مس

با حضور تماشاگر، به ضرر پرسپولیس است! وی گفت: من 
روز سه شنبه به همراه مهدی تاج جلسه ای با علی کفاشیان 
داشتیم که کفاشیان گفت این مشکل حل خواهد شد. روز 
چهارشنبه بهروز منتقمی برای پیگیری به فدراسیون رفت ولی 
به ما گفت که کمیته استیناف رای کمیته انضباطی را تایید 

کرده و بازی بدون تماشاگر است.
به برگزاری بازی بدون تماشاگر اعتراض نکردیم

وی افزود: من همانجا تصمیم گرفتم به رای اعتراض نکنیم 
تا بازی بدون تماشاگر باشد. به بازیکنان هم گفتم که بازی با 
ذوب آهن بدون تماشاگر است و باید با همین وضع بسازیم 
ــاعات اداری روز پنجشنبه اعلام شد که  ولی یکباره اواخر س
ــد. با این حساب ما خیل  ــاگر برگزار خواهد ش بازی با تماش
ــاگرانمان را برای بازی امروز نداریم. درست  عظیمی از تماش
ــر آنها برای  ــا را تنها نمی گذارند ولی اکث ــت هواداران م اس
تعطیلات آخر هفته خود برنامه ریزی کرده اند. حالا با این رای 
هم این بازی با کم تماشاگر خواهد بود و هم بازی بعدی در 

لیگ بدون تماشاگر.
با پوست و استخوان فساد در فوتبال را حس کردم

ــت و تاکید  ــپولیس پا را فراتر از این گذاش مدیرعامل پرس
کرد: این رای حساب شده بود. همانطور که مجلس به بعضی 
ــت و  ــائل ورود کرده بود، من هم در این مدت با پوس از مس
استخوان فساد در فوتبال را حس کردم. برایم ملموس شد که 
جریاناتی در حال وقوع است. من به ماهیت این رای ورود نمی 
کنم ولی شکل آن به گونه ای است که در نهایت ما تماشاچی 

داریم اما در واقع بی تماشاگریم!
رای ما مشابه تراکتورسازی نبود

سیاسی درباره اظهارات مهدی تاج که اجرای این رای را به 
اجرای رای انضباطی تراکتورسازی مشابه دانسته بود، اظهار 

کرد: مسئله ما مشابه تراکتورسازی نبود. موضوع تماشاگران 
پرسپولیس برای دو لیگ مختلف )جام حذفی و لیگ برتر( بود 

ولی مسئله تراکتورسازی در لیگ برتر رخ داده بود.
صدور رای در ساعات پایانی روز پنجشنبه

ــپولیس که در برنامه ورزش و مردم حضور  مدیرعامل پرس
ــازمان لیگ گفت:  یافته بود، خطاب به مهدی تاج رئیس س
مگر ما روز سه شنبه پیش علی کفاشیان نرفتیم تا موضوع در 
کمیته استیناف مطرح شود؟ استیناف رای کمیته انضباطی را 
تایید کرد و ما هم تسلیم رای شدیم و اعتراض نکردیم. بعد از 
آن شما در روز پنجشنبه اواخر ساعت اداری اعلام کردید که 

بازی با تماشاچی است.
چرا رای روز سه شنبه شکسته نشد؟

ــپولیس  تاج در واکنش به این صحبت ها از مدیرعامل پرس
پرسید "حالا ما کار خوبی کردیم یا کار بدی"؟ سیاسی هم 
گفت: قدرتی که می توانست این رای را بشکند، چرا روز سه 
ــنبه این کار را نکرد؟ من به کفاشیان گفته بودم اگر رای  ش
روز سه شنبه معلوم شود، من برای بازی با ذوب آهن هوادار 
دارم و می توانم مدیریت کنم. ایشان هم گفت یکساعت دیگر 
ــت می شود. در حالی که روز چهارشنبه رای  همه چیز درس
کمیته انضباطی مبنی بر برگزاری بازی بدون تماشاگر تایید 
شد. من هم گفتم صحبتی نمی کنم و اجازه بدهید بازی بدون 

تماشاگر باشد.
چه کسی درخواست داد رای عوض شود؟

مدیرعامل پرسپولیس یادآور شد: این اتفاق به ضرر ما تمام 
شد. هم در این بازی تماشاگر مورد نظر را نداریم و هم بازی 
بعد بدون تماشاگر هستیم. سئوال من از شما )تاج( این است 
که چه کسی درخواست کرد رای عوض شود؟ یک نفر باید 

درخواست کرده باشد که این رای بشکند.
رئیس سازمان لیگ در اینباره از سیاسی پرسید آیا شما نظر 
ندادید که بازی بدون تماشاگر باشد؟ سیاسی تاکید کرد: چرا 
ــنبه بود در حالی که رای نهایی روز  ــه ش ولی نظر ما روز س

پنجشنبه اعلام شد.
دیواری کوتاه تر از سازمان لیگ پیدا نمی کنیم

مدیرعامل پرسپولیس که از این تصمیمات عصبانی به نظر 
می رسید، در ادامه از مهدی تاج دلجویی کرد و گفت: البته من 
باید از شما تشکر کنم. مسئله ما، سازمان لیگ نیست. ما گاهی 
دیوار کوتاه تر از شما پیدا نمی کنیم و اینطور صحبت می کنیم.

انتقاد غیر مستقیم سیاسی از درخشان
ــرمربی پرسپولیس در  ــت س مهدی تاج البته به درخواس
نشست خبری روز پنجشنبه اشاره کرد و گفت که درخشان 
در آن نشست درخواست کرده بود بازی بدون تماشاگر باشد. 
این موضوع باعث شد تا مدیرعامل پرسپولیس به انتقاد غیر 
ــان بپردازد و بگوید:  مستقیم از صحبت های حمید درخش
ــئولان و رده های باشگاه پرسپولیس را خوب  شما تمام مس
می شناسید. تنها کسی که صلاحیت دارد در اینباره اعتراض 

کند، من هستم!

 سال هاست توجهی به تیم های پایه نمی شود
حاجیلو: مانده ام چطور کرانچار چند سال در تیم های بزرگ ایران کار کرده است

بعد از حضور تماشاگران در دیدار با ذوب آهن؛

 فساد فوتبال را تا استخوان حس کردم!
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علمی و سلامت

مصرف گیاهان دارویی کاهنده قند خون، 
بدون مشورت پزشک ممنوع! 

یک متخصص طب سنتی با بیان اینکه گیاهان دارویی با خواص کاهش 
قند خون، تداخلی با داروهای شیمیایی ندارد، تاکید کرد: به منظور کنترل 
بیماری دیابت و پیشگیری از پیشرفت آن، داروهای شیمیایی و گیاهی مختلفی 
وجود دارد و مصرف همزمان آن تداخلی ایجاد نمی کند، اما نباید بدون نظارت 
و مشورت با متخصص طب سنتی و پزشک معالج، آن را جایگزین داروهای 

ضد دیابت یا انسولین کرد. 
دکتر حسن اکبری با اشاره به اینکه تاکنون تاثیر مثبت بیش از 1۲00 گیاه دارویی در 
کاهش میزان قند خون یا کاهش عوارض ناشی از آن شناخته شده است، گفت: هدف از 
درمان این است که قند خون تا حد امکان به میزان طبیعی نزدیک شود. به این ترتیب 
پیشرفت عوارض طولانی مدت دیابت که نتیجه آسیب رسیدن به برخی از اعضای بدن 
است، کند یا متوقف می شود.  وی در ادامه با بیان این مطلب که دیابت نوع دو شایع ترین 
شکل بیماری قند است که اغلب با رعایت رژیم غذایی و ورزش درمان می شود، افزود: در 
دیابت نوع یک غده پانکراس توانایی تولید انسولین را ندارد و این ماده باید حداقل روزی 
یک مرتبه از طریق تزریق وارد بدن شود که در کودکان و نوجوانان شایع تر است اما در 
افراد مبتلا به دیابت نوع دو، لوزالمعده هنوز قادر به تولید انسولین است که میزان آن کافی 
نیست. بنابراین سلول های بدن به انسولین موجود در خون پاسخ مناسب نمی دهد.  این 
عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی، با اشاره به اینکه اصلاح تغذیه ای 
بیماران مبتلا به دیابت و جایگزین کردن مواد غذایی انرژی بخش با مواد غذایی انرژی گیر 
از مراحل اولیه درمان از طریق طب سنتی است، خاطرنشان کرد: اصلاح تغذیه ای باعث 
می شود تا سلول ها مجددا توانمندی خود را کسب کنند و بدن بتواند به طور طبیعی 
انسولین مورد نیاز را تولید کرده و از مقاومت نسبت به آن بکاهد.  این متخصص طب 
سنتی تصریح کرد: استفاده از دمنوش های بابونه، زعفران، دارچین، زنجبیل، شنبلیله، 
آاویشن، ینجه و گزنه باعث کاهش قند خون می شود و باید توجه داشت که مصرف این 
دمنوش های گیاهی به همراه داروهای شیمیایی تداخلی در روند درمان ایجاد نمی کند 
اما، باید با مشورت متخصص و پزشک مربوطه صورت گیرد.  اکبری در ادامه با بیان اینکه 
با توجه به روند تاثیرپذیری مصرف داروهای گیاهی و با مشورت متخصصان می توان در 
طول زمان مصرف داروهای شیمیایی را کم و حتی قطع کرد، افزود: کاهش قدرت دید 
و آسیب  دیدگی سیستم عصبی بدن و کلیه ها از جمله عوارض ابتلا به دیابت است که 
برای پیشگیری از بروز این مشکلات شیوه های طبیعی در طب سنتی وجود دارد که به 
عنوان درمان کمکی مورد استفاده قرار می گیرد مانند مصرف خوراکی عصاره به دست 
آمده از گیاه بابونه که به کاهش سطح قند خون در بدن کمک می کند و فعالیت آنزیمی 
که عوارض و اختلال های ناشی از ابتلا به دیابت را در بدن دو چندان می کند را کاهش 
می دهد.  وی در پایان تاکید کرد: گیاهان دارویی نباید جایگزین داروهای ضد دیابت یا 
انسولین در بیماران دیابتی شود، چرا که اثر این گیاهان بر کاهش قند خون خفیف است 
و ممکن است تاثیر آن از فردی به فرد دیگر متفاوت باشد، بنابراین می توان با اصلاح 

تغذیه ای باعث پیشگیری از بروز دیابت در افراد شد. 

تسکین حملات آسم با مصرف عسل و زنجبیل
یک متخصص طب سنتی گفت: برای درمان آسم توصیه شده که عسل به 

همراه روغن زیتون،پودر زنجبیل و شیر گرم مصرف شود.
علی حسینی برای درمان آسم به روش طب سنتی گفت: توصیه شده که برای درمان 
آسم یک قاشق چایخوری عسل، پودر زنجبیل و فلفل سیاه را باهم مخلوط کرده و سپس 
مصرف کرد. وی ادامه داد: همچنین افزودن عسل و روغن زیتون به شیر گرم می تواند 
به دفع حملات آسم کمک کند. این متخصص طب سنتی افزود: مصرف انجیر خشک 
نیز در درمان این بیماری بسیار موثر است.همچنین توصیه شده که نوشیدن نصف لیوان 
جوشانده شنبلیله همراه با آب زنجبیل یک روش درمانی طبیعی است. وی گفت: یکی 
دیگر از راه های موثر برای درمان این بیماری استفاده از چای زنجبیل به همراه آبلیمو است. 
این متخصص طب سنتی ادامه داد: افرادی که آسم و آلرژی دارند همیشه باید مواظب 
معده و کار کردن شکم خود باشند تا یبوست نگیرند چون یبوست عامل همه بیماری ها 
است و افرادی که آلرژی و حساسیت دارند مشکل معده و یبوست نیز دارند. حسینی 
گفت: افراد مبتلا به آسم بهتر است همیشه بخور داشته باشند همچنین این افراد باید 
از مصرف لبنیات، ترشی و آب سرد خودداری کنند چون این خوراکی ها حمله آلرژی را 

تشدید می کنند.

شوید ضد کلسترول 
شوید تقویت کننده معده, کاهنده اسید اوریک و کلسترول خون, ضد نفخ 
به خصوص برای کودکان, قطع کننده اخلاط غلیظ خون, بازکننده گرفتگی  ها و 

انسداد است. همچنین، مُسکن دل  پیچه و دردهای سرد نیز است. 
سبزی »شوید« دارای تانن. یک ماده رزینی و یک اسانس روغنی فرار متشکل از لیمونن. 
کتون. کاروون و یک ماده چرب است. اصل »شوید« از ایران و مصر و هند است که از این 

کشورها به کشورهای قارّه های اروپا و آمریکا رفته و کشت شده است.
مصارف درمانی:

1. محلل است. ۲. اعتدال  دهنده اخلاط است.3. بازکننده گرفتگی  ها و انسداد است.4. 
مُسکن دل  پیچه و دردهای سرد است.5. قاعده  آور است و ترشح ادرار را زیاد می  کند.6. 
خوردن آن با عسل برای دفع سموم و کمک به قی کردن و اخراج اخلاط غلیظ از معده 
مفید است.۷. از بذر »شوید« به عنوان معطر، بادشکن، محرک و مقوی  معده و ضد نفخ 

بخصوص برای بچه  ها استفاده می  شود.
۸. خوردن دم کرده برگ تازه یا خشک آن و تخم آن برای پراکنده کردن بادها و تحلیل 
آنها از تمام زوایای بدن. درد پشت. کلیه. مثانه. ازدیاد ترشح ادرار. تسکین دل پیچه و قطع 

آشفتگی حال که ناشی از هضم نشدن غذا و سکسکه بلغمی امتلایی مفید است.
9. تخم »شوید« از برگ آن گرم تر و خشک  تر است. در غذاها و ترشی ها برای اصلاح 

معده مفید است .
10. استفاده از این گیاه اثر بسیار مطلوبی در کم کردن چربی  ها و کلسترول خون دارد.

سیما رفیعی عضو فعال انجمن تحقیقات طب سنتی ایران معتقد است که برگ »شوید« 
را به اندازه مساوی با گل بابونه دم کرده و روزی سه فنجان به نوبت نوشیده شود و یا خشک 
آنها را با نبات ساییده و صبح و ظهر و شب هر بار یک قاشق خورده شود. درد کمر تا زانو یا 

سیاتیک یا عرق النساء را درمان می  کند. برای آرامش اعصاب مفید است.
احتیاطات:

1. در صورت استفاده بر روی پوست ممکن است باعث ایجاد تحریکات پوستی شود.
۲.آب شوید تازه می تواند موجب حساسیت زیاد پوست به نور خورشید شود و در نتیجه 

خطر ابتلا به آفتاب سوختگی و سرطان پوست را افزایش دهد.
3. مصرف تخم شوید در دوران بارداری خطرناک است زیرا می تواند باعث شروع قاعدگی 

و سقط جنین شود.
4. استفاده از »شوید« ممکن است ایجاد واکنش های آلرژیک در افرادی که به گیاهان 
خانواده هویج حساسیت دارند کند، از جمله این گیاهان: گشنیز، زیره سیاه، کرفس و 

رازیانه است.
5. »شوید« برای گرم  مزاجان مضر است و خوردن دم  کرده آن مغز و بینایی، معده، کلیه 
و مثانه را ضعیف می  کند و اسپرم را کم؛ و زیاده روی در خوردن آن نیز اسپرم را قطع 
می  کند، لذا از این نظر باید با آب لیمو و سکنجبین و آب غوره و ترشی  ها خورده شود؛ سرد 

مزاجان باید با قرنفل و دارچین و عسل بخورند.

25 درصد افراد جامعه چربی خون بالا دارند 
بر اساس بررسی های انجام شده، حدود 20 تا 25 درصد افراد جامعه به نوعی 

چربی خون بالا دارند که متأسفانه اغلب آن ها از این مشکل خود اطلاع ندارند.
سعید کاظمی، استادیار دانشگاه علوم پزشکی تهران افزود: کلسترول و تری گلیسرید 
دو نوع چربی مهم در خون هستند که هر دوی آن ها برای عملکرد مناسب بسیاری از 
بافت های بدن مورد نیاز هستند.وی گفت: افزایش کلسترول و تری گلیسرید خون به عنوان 
چربی خون بالا شناخته می شود و البته این نوع افزایش عوارض متعدد و خطرناکی به 
همراه دارد.کاظمی تأکید کرد: بر اساس بررسی های انجام شده، حدود ۲0 تا ۲5 درصد 
افراد جامعه به نوعی چربی خون بالا دارند که متأسفانه اغلب آن ها از این مشکل خود اطلاع 
ندارند.وی با بیان این که اغلب بیماری های مزمن و غیرواگیر با چربی خون بالا در ارتباط 
است، خاطرنشان کرد: گسترش بیماری های مزمنی نظیر بیماری های قلبی و عروقی، 
سرطان و دیابت در سال های اخیر، دلایل مختلفی داشته است که چربی خون بالا یکی از 

مهم ترین و عمده  ترین این دلایل بوده است.

شکلات قدرت محاسبات ذهنی را
 تا سه برابر افزایش می دهد 

مصرف متعادل شکلات می تواند قدرت محاسبات ذهنی را تا سه برابر افزایش 
دهد و توان یادگیری را نیز به میزان قابل توجهی بهبود بخشد.

حمیدرضا کثیری، متخصص تغذیه و رژیم درمانی گفت: تاکنون پژوهش های گوناگونی 
در خصوص تأثیر مصرف شکلات بر روی سیستم مغزی و عصبی صورت گرفته است که 
اغلب این پژوهش ها نشان می دهند که این ماده غذایی، می تواند عملکرد مغز را بهبود 
بخشد .وی تأکید کرد: مجموع مطالعات نشان می دهند که مصرف متعادل شکلات 
می تواند قدرت محاسبات ذهنی را تا سه برابر افزایش داده و توان یادگیری را نیز به میزان 
قابل توجهی بهبود بخشیده و قدرت حافظه را نیز ارتقا دهد.کثیری گفت: شکلات حاوی 
ماده ای به نام فلایانولز است که این ماده می تواند جریان خون مغز انسان را افزایش داده 
و همچنین به ارتقاء عملکرد و فعالیت مغزی کمک کند.وی افزود: افرادی که به میزان 
متعادل شکلات مصرف می کنند، در انجام فعالیت های ذهنی احساس خستگی کمتری 

کرده و فعالیت های خود را با جدیت و اهتمام بیشتری انجام می دهند.

60درصد افراد جامعه
 وزن بالاتر از استاندارد دارند 

براساس بررسی های موجود بیش از 60 درصد افراد جامعه به ویژه مردم 
شهرهای بزرگ و صنعتی مانند تهران، وزنی بالاتر از وزن استاندارد دارند.

سیامک رستگاری استادیار دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی افزود: در حالیکه نزدیک 
به یک میلیارد نفر در جهان از مشکلات تغذیه ای و گرسنگی رنج می برند، دو تا سه برابر 
این تعداد دچار مشکل چاقی و اضافه وزن هستند. وی با بیان اینکه مشکل چاقی و اضافه 
وزن در شهرهای بزگ و صنعتی بسیار بیشتر دیده می شود، تصریح کرد: اگر فرد وزنی 
بالاتر از حد استاندارد داشته باشد، ممکن است دچار بیماری ها و عوارضی شود که  کیفیت 
زندگیش را با کاهش شدید مواجه کند. رستگاری تاکید کرد: براساس بررسی های موجود 
بیش از 60 درصد افراد جامعه به ویژه مردم شهرهای بزرگ و صنعتی مانند تهران، وزنی 
بالاتر از وزن استاندارد دارند. وی یادآور شد: البته داشتن وزنی بالاتر از وزن استاندارد، به 
معنی ابتلای قطعی به چاقی نیست و این افراد به ویژه آنهایی که وزنشان چندان با میزان 
طبیعی فاصله ندارد، می توانند با اضافه وزن خود به راحتی مقابل کنند. رستگاری گفت: 
نداشتن تحرک و فعالیت بدنی و مصرف غذا های پر چرب، دو عامل اصلی گسترش چافی و 
اضافه وزن به ویژه در شهرهای بزرگ و صنعتی است که متأسفانه در بین کودکان وجوانان 

رواج گسترده ای یافته است.

مسمومیت بارداری
در کمین مبتلایان به روماتولوژی 

خانم های مبتلا به فشار خون، دیابت و روماتولوژی بیشتر احتمال دارد به 
پرفشاری خون یا همان مسمومیت بارداری مبتلا شوند.

فاطمه بهادری متخصص زنان و زایمان ،  گفت: گاهی مسمومیت بارداری بر اثر استفاده از 
غذای آلوده توسط خانم باردار ایجاد می شود در اغلب موارد مسمومیت بارداری با پرفشاری 
خون همراه است و علائمی چون سردرد و درد در ناحیه معده در این بیماری به چشم 
می خورد. وی افزود: در خانم هایی که کلسیم زیادی توسط کلیه آنها دفع می شود همچنین 
افراد مبتلا به فشار خون، دیابت و روماتولوژی بیشتر احتمال دارد به پرفشاری خون یا 
همان مسمومیت بارداری مبتلا شوند برای این افراد علی رغم وجود فشارخون رژیم غذایی 
خاصی در نظر گرفته نمی شود. این متخصص زنان و زایمان ادامه داد: خانم هایی که 
بیماری های زمینه ای مسمومیت بارداری چون فشار خون مزمن را دارند از نمک کمتری 
در غذای خود استفاده کنند در این گونه خانم ها علائم خطری چون سردرد، تاری دید 

و افزایش وزن زیاد دیده می شود که باید توسط متخصص زنان و زایمان کنترل شود.

با مصرف هویج
 از سندروم متابولیک ایمن بمانید 

بتاکاروتنی که در هویج دیده می شود ضد سندروم متابولیک قلبی – عروقی 
و سرطان است.

 E سید مرتضی صفوی متخصص تغذیه ،  گفت: مغزهای خوراکی به دلیل ویتامین
و آنتی اکسیدانی که در آن ها وجود دارد احتمال ابتلا به سندروم های متابولیک قلبی و 
سرطان را کاهش می دهد. وی افزود: ویتامین E موجود در مغزها، رادیکال های آزاد را از 
بین می برد و از این طریق ضدسندروم متابولیک قلبی و سرطان عمل می کند همچنین 
ویتامین C موجود در مرکبات نیز در این مسئله تاثیر می گذارد. این متخصص تغذیه ادامه 
داد: بتاکارتنی که در هویج دیده می شود نیز ضد سندروم متابولیک بیماری قلبی و سرطان 
است همچنین تمام مواد غذایی که در آن آنتی اکسیدان وجود دارد هم در این مسئله تاثیر 
می گذارد. صفوی تصریح کرد: فیتوکلینال هایی که در سبزی های رنگی مانند فلفل دلمه ای 
است آنتی اکسیدان های قوی که در آنها به چشم می خورد ضد سندروم های متابولیک 

قلبی – عروقی و سرطان محسوب می شود.

فوايد و خطرات سونا و جکوزی

استفاده از حوضچه آب سرد بلافاصله بعد از سونا یا جکوزی می تواند فوق العاده 
خطرناک باشد و شوک شدیدی به کل بدن وارد کند.

سونا
در قسمت اول این مطلب تعدادی از فواید و خطرات سونا و جکوزی را گفتیم. حالا در 

قسمت پایانی بقیه آنها را از قول متخصصان بخوانید.
با لنز به سونا نروید

دکتر فیروزه رحیمی، جراح و متخصص چشم، فوق تخصص قرنیه و استاد دانشگاه علوم 
پزشکی تهران می گوید:

سونا اگر خیلی خشک باشد، می تواند باعث خشکی سطح بدن و همچنین چشم ها شود. 
بنابراین افرادی که دچار خشکی چشم هستند ممکن است با ورود به این محیط علائم 
خشکی چشم شان تشدید شود. به طور کلی گرما باعث خشکی چشم می شود، اما اگر با 
رطوبت همراه شود کمتر چشم را اذیت می کند؛ بنابراین سونای بخار انتخاب بهتری نسبت به 

سونای خشک است.
نکته مهم اینکه در این محیط ها به هیچ وجه نباید از لنزهای تماسی استفاده کرد، زیرا 
حرارت می تواند باعث خراب شدن لنز شود. به طور کلی اصلا نباید با لنز تماسی وارد محیط 
استخر شد؛ به خصوص لنزهای نرم که مقداری آب دارند و می توانند به راحتی آب آلوده را 

به خود جذب کنند.
جکوزی نیز مانند استخر به دلیل آلودگی های احتمالی که دارد، می تواند خطر عفونت های 
چشمی را بالا ببرد؛ به خصوص اینکه محیط آن کوچک است و افراد زیادی وارد آن می شوند. 

علاوه بر این مواد ضدعفونی کننده موجود در آب می تواند باعث تحریکات چشمی شود.
جکوزی و خطر ناباروری در مردان

به گفته دکتر ناصر شخص سلیم، متخصص ارولوژی، یکی از عوامل محیطی موثر بر ناباروری، 
دماست. بالا رفتن دمای بدن و استفاده از هر چیزی که دمای بدن را بالا ببرد، می تواند باعث 
نازایی شود؛ برای مثال مردانی که به طور مکرر از جکوزی استفاده می کنند، بیشتر در خطر 
نازایی قرار دارند. دمای آلت تناسلی آقایان در حالت طبیعی باید حدود نیم تا یک درجه از 

حرارت بدن پایین تر باشد تا بتواند عملکرد اسپرم سازی را به طور مناسب انجام دهد.
میزان آلودگی ها در آب گرم بیشتر از آب خنک است، زیرا تاثیر مواد ضدعفونی کننده مانند 

کلر در آب گرم کاهش می یابد و میکروب ها در این شرایط سریع تر رشد می کنند
دکتر سید امیر محسن ضیائی، متخصص کلیه و استاد دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی 
نیز معتقد است گرما به طور کلی می تواند روی باروری آقایان تاثیر منفی بگذارد، به خصوص 

اگر مداوم و طولانی مدت باشد و فرد زمینه ای در رابطه با مشکلات باروری داشته باشد.
وی به آقایانی که دچار مشکلات باروری هستند توصیه می کند از قرار گرفتن طولانی 
مدت در معرض گرما به خصوص در ناحیه تناسلی شان خودداری کنند و به صورت مکرر از 

جکوزی استفاده نکنند.
گرمای زیاد، واریس را تشدید می کند

دکتر آزیتا صفارزاده، متخصص زنان و فوق تخصص نازایی و لاپاروسکوپی می گوید:
گرما به اندازه ای که برای آقایان مضر است، برای خانم ها خطر ندارد. با این حال استفاده 

از درجه حرارت بالا برای خانم ها نیز توصیه نمی شود. از این لحاظ که بالا رفتن دما معمولا 
باعث می شود رگ های پا درجه حرارت شان بالا برود و در نتیجه در ناحیه تناسلی و در 
سطح پاها احتمال ایجاد واریس افزایش می یابد. این واریس ها حتی ممکن است در بارداری 

با خونریزی همراه شوند.
جکوزی آلودگی بیشتری دارد

دکتر ژانت سروش، متخصص بیماری های عفونی و تب دار بیان می کند:
بیماری های بسیاری می توانند از طریق استخرها انتشار پید ا کنند. در واقع انتقال بیماری 
از طریق شنا کردن در استخر بیشتر در آب های گرم اتفاق می افتد و میزان آلودگی ها در آب 
گرم بیشتر از آب خنک است، زیرا تاثیر مواد ضدعفونی کننده مانند کلر در آب گرم کاهش 
می یابد و میکروب ها در این شرایط سریع تر رشد می کنند. بنابراین در آب های گرم به 

خصوص جکوزی تعداد میکروب ها بیشتر و اثر کلر کمتر خواهد بود.
کدام سونا مناسب مزاج شماست؟

دکتر علیرضا عباسیان متخصص طب سنتی، عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی تهران 
معتقد است شیوه استفاده از سونا و جکوزی به مزاج و طبع تان بستگی دارد و دو فرد متفاوت، 

هرگز نباید از شیوه مشابهی استفاده کنند.
در گذشته حمام ها طبقه بندی خیلی خاصی داشتند ؛ برای مثال در یک حمام تنظیف 
وجود داشت که افراد هر ۷ تا 10 روز یک بار برای یک و نیم تا دو ساعت از آن استفاده 
می کردند. این حمام شامل چهار خانه بود از جمله خانه سرد و تر، خانه گرم و تر، خانه سرد و 
خشک و خانه گرم و خشک. در واقع هر فردی باتوجه به مزاجی که داشت به توصیه حکما از 

این حمام ها استفاده می کرد.
همچنین حمام ها بنا بر درجه آب طبقه بندی می شدند، از جمله حمام سرد، بسیار سرد، 
معتدل، گرم و بسیار گرم که مناسب ترین آنها حمام معتدل و تا حدودی سرد است. حمام های 
گرم باعث تحلیل رفتن بدن، سست شدن اجزای بدن و بی حالی می شوند. بنابراین استفاده 

زیاد از سونا و جکوزی به صلاح نیست.
به طور کلی افرادی که رطوبت بدن شان خیلی بالاست، یا کسانی که شب ها آب دهان شان 
روی بالش می ریزد، یا کسانی که حافظه شان ضعیف است، یا خیلی دچار نفخ می شوند، بهتر 

است از سونای خشک استفاده کنند.
اما کسانی که رطوبت بدن شان کم است و معمولا پوست شان سرد و خشک است، یا در 
روابط سرد هستند و انرژی کمی دارند، بهتر است برای بازه های زمانی کوتاه، از سونای مرطوب 

استفاده کنند.
به بدن تان شوک وارد نکنید

استفاده از حوضچه آب سرد بلافاصله بعد از سونا یا جکوزی می تواند فوق العاده خطرناک 
باشد و شوک شدیدی به کل بدن وارد کند. این در حالی است که افراد می توانند همان نشاطی 
که با پریدن داخل حوضچه آب سرد پیدا می کنند را با زدن پا تا مچ در آب سرد برای سه دفعه 

بعد از سونا یا حمام بدست آورند.
در واقع نقاط تحریک بدن در کف دست و کف پا هم وجود دارند و کافی است کف پای خود 

را داخل آب یخ بگذارید تا همان نشاط را بدست آورید.
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کافی باکس یک قهوه جوش بتنی بسیار سبک و مقاوم است که توسط گوشی 
هوشمند می توان طعم و مزه قهوه را تنظیم کرد.

 Coffeeboxx »کافی باکس« یک دستگاه قهوه جوش بتنی است که تا به حال ندیده اید؛ 
توسط گوشی هوشمند می توان طعم و مزه قهوه را تنظیم کرد، قادر به تحمل درجه حرارت های 

زیاد و کم است، وزن آن بسیار سبک و قابل حمل است اما در برابر هر فشار مقاوم است.
دارای یک دسته مقاوم برای بلند کردن است، سیم آن در محفظه دستگاه جمع می شود، ضد 
گرد و غبار و ضد آب است، قادر به درست کردن سه اندازه لیوان قهوه است، از فولاد ضد زنگ 

ساخته شده است و دارای یک محفظه برای آب جوش بدون قهوه است.
این قهوه جوش برای کارگرانی که بیرون از خانه مشغول به کار هستند بسیار مناسب است.

 محققان ایرانی موفق شدند:
ساخت نانوحسگری جهت تعیین داروی ناپروکسن

محققان دانشگاه شیراز درتحقیقاتی آزمایشگاهی موفق به ساخت نانوحسگری 
برای اندازه گیری میزان ترکیب دارویی ناپروکسن شدند.

این حسگر با سرعت و دقت بالایی قادر به اندازه گیری صحیح نمونه است و هزینه ساخت 
پایینی دارد.

ناپروکسن دارویی است که به عنوان ضد التهاب، ضد تب و ضد درد، در تسکین دردهای 
ملایم تا متوسط به کار برده می شود، دراین کارحسگر اصلاح شده خمیرکربن با استفاده از 

نانو ذرات اکسید روی و نانو لوله های کربنی چند دیواره طراحی و ساخته شده است.
به کمک این حسگر، روش الکتروشیمیایی مناسبی جهت اندازه گیری داروی ناپروکسن 

ارایه شده است.
استفاده از حسگر ارایه شده توسط این محققان از نظرهزینه وسرعت نسبت به روش هایی 
چون کروماتوگرافی مایع با قابلیت بالا)HPLC( و الکتروفورز برتری دارد و می تواند گزینه 

مناسب و کارآمدی برای تعیین مقادیر بسیار ناچیز داروی ناپروکسن باشد .
ازاین نتایج می توان درصنایع پزشکی و دارویی جهت تعیین کمی ترکیبات دارویی به ویژه 

ناپروکسن استفاده کرد.

به گفته دکتر ' جواد تشخوریان ' ، نانوذرات اکسید روی خواص نیمه رسانایی مناسبی از 
خود نشان می دهند، علاوه بر این ویژگی، به دلیل داشتن خاصیت زیست سازگاری می توانند 

کاربردهای مناسبی درساخت حسگرهای الکتروشیمیایی داشته باشند.
با توجه به نتایج حاصل شده، خاصیت نیمه رسانایی نانو ذرات اکسید روی و رسانای مطلوب 
نانو لوله های کربنی، رفتار الکتروشیمایی ناپروکسن را در مقایسه با برخی از الکترودهایی که 
تاکنون گزارش شده اند، بهبود بخشیده و گستره خطی و حساسیت اندازه گیری و همچنین 

سرعت انتقال الکترون را بر روی سطح این الکترود افزایش داده است.
تشخوریان ادامه داد: با توجه به اهمیت طراحی و ساخت الکترودهای اصلاح شده با استفاده 
از نانومواد، طرح هایی در این زمینه در دست پیگیری است که از آن میان می توان به مواردی 

چون اصلاح الکترود با استفاده از گرافن و نقاط کوانتومی اشاره کرد.
نتایج این تحقیقات در مجله Journal of Electroanalytical Chemistry )جلد 
۷15-۷14، شماره 1، سال ۲014، صفحات 103 تا 10۸( منتشر شده و حاصل همکاری 
دکتر جواد تشخوریان، پروفسور بهرام همتی نژاد، دکتر مونا حسینی سروری، اعضای هیات 

علمی دانشگاه شیراز، هانا بیگی زاده- کارشناس ارشد شیمی- و دکتر زهرا رزمی بوده است.

کشف یک ابر زمین در آن سوی فضا

سیاره Cancri-e-55 تقریبا دو برابر زمین حجم و 8 برابر سنگین تر زمین است 
که هر ۱8 ساعت یکبار به دور سیاره ی مادر خود می چرخد و دمای سمت روز آن 

به ۱700 درجه سانتی گراد می رسد.
 برای نخستین بار گروهی از ستاره شناسان، عبور یک سیاره ی بزرگ شبیه زمین را از مقابل 

ستاره ی مادرش، با استفاده از تلسکوپ های زمینی اندازه گیری کردند.
عبور سیاره فراخورشیدی 55-کنسری-ایی سطحی ترین شناسایی از زمین است و موفقیت 

در بسیاری از سیارات فراخورشیدی کوچک باعث پیشرفت محققان در این پروژه شده است و 
این خود زمینه ساز اکتشافات بعدی خواهد بود.

تیم بین المللی این پروژه با استفاده از تلسکوپ ۲.5 متری شمال اروپا، در جزیره ی پالما 
توانستند به این موفقیت دست یابند و خاموشی 0.05 درصدی نور ستاره ی مادر را در مدت 

۲ ساعت رصد کردند.
بنا بر این گزارش این منظومه ی خورشیدی در فاصله ی 40 سال نوری از ما قرار دارد که 

با چشم برهنه نیز قابل رویت است.
به گفته ی دانشمندان، این دستاورد کمک بزرگی برای داده گیری های آینده در پروژه های 
تس و افلاطون خواهد بود. طبق اعلام سازمان فضایی ناسا ماموریت تس برای سال ۲01۷ و 
ماموریت افلاطون )پلاتو( برای پرتاب در سال ۲0۲4 برنامه ریزی شده است. تس و پلاتو بر 

روی رصد سیارات فراخورشیدی تمرکز خواهند داشت.
سیاره ی Cancri-e-55 تقریبا دو برابر زمین حجم و ۸ برابر سنگین تر زمین است که 
هر 1۸ ساعت یکبار به دور سیاره ی مادر خود می چرخد و دمای سمت روز آن به 1۷00 

درجه سانتی گراد می رسد.

کشف دلیل دشواری درمان عفونت های مفصلی به رهبری محقق ایرانی
»سنا دستغیب«، محقق ایرانی با همکاری دکتر »جواد پرویزی« و محققان دیگر از 
دانشگاه جفرسون و موسسه های ملی بهداشت آمریکا در پژوهشی جدید یک گام 

به درک دلیل دشواربودن درمان عفونت های مفصلی نزدیک شده اند.
دانشمندان از مدت ها پیش در حال بررسی ماهیت عفونت مفصلی بوده اند که درمان  آن 
دشوار است. این یافته ها می توانند درد مفصلی ناشی از عفونت های مختلف از جمله بیماری لایم 

و همچنین مقاوم بودن آنها در مقابل درمان آنتی بیوتیک را توضیح دهد.
به گفته دکتر »نورین هیکاک«، تشکیل بیوفیلم نقش کلیدی در بروز عفونت مفصلی و عفونت 
پروتزهای اطراف مفاصل ایفا می کند. این یافته ها می تواند دلیل دشوار بودن درمان این عفونت ها 
را توضیح دهد. کشف جدید همچنین به رویکردهای دارویی منجر می شوند که آنتی بیوتیک ها 
را برای درمان این عفونت ها کارآمدتر کنند. سنا دستغیب، رهبر ارشد این پژوهش از دانشکده 
علوم زیست پزشکی دانشگاه جفرسون گفت: هدف ما تعیین این موضوع بود که چرا عفونت های 
باکتری MRSA مفصل در مقابل درمان آنتی بیوتیک استاندارد واکنش نشان نمی دهند. گرچه 
بسیاری از محققان رشد باکتریایی را در محیط های رشد استاندارد بررسی می کنند، دانشمندان 
حاضر در این پژوهش به دنبال پاسخ به این پرسش بودند که چرا باکتری ها در مایعی که مفاصل 
را احاطه کرده اند )مایع سینوویال( رفتار متفاوتی دارند. آن ها چندین نوع باکتری MRSA را 
در مایع سینوویال انسان، خون و محیط رشد باکتریایی پرورش دادند. دستغیب و همکارانش 

دریافتند باکتری ها در مایع سینوویال شروع به رشدکردن به صورت انبوه می کنند و این 
انباشت ها به عنوان بیوفیلم در بسیاری از ویژگی ها شریک هستند. آن ها همچنین پی بردند این 
باکتری ها رشدشان را کند می کنند و این امر آن ها را در مقابل آنتی بیوتیک ها کمتر آسیب پذیر 
می کند. آنتی بیوتیک ها برای هدف قراردادن سلول هایی مانند باکتری ها طراحی شده اند که رشد 
سریعی دارند. دانشمندان نشان  دادند می توانند مانع از شکل گیری این انباشت های بیوفیلم 
موسوم به "زیست شناگرها" شوند و این کار را از طریق پیش درمان مایع سینوویال با آنزیم 
پلاسمین انجام دادند؛ این آنزیم، ماتریکس پروتئین را تنزل داد. با این پیش درمان، تیم تحقیقاتی 
شکل گیری زیست شناگر را کاهش داده و آسیب پذیری این باکتری ها در مقابل آنتی بیوتیک ها 
را افزایش دادند. بررسی ها همچنین نشان داد چرا تشخیص عفونت های مفصلی حتی وقتی 
علائم بارزی از عفونت به چشم می خورند، تا این اندازه دشوار است. دکتر هیکاک در این 
باره اعلام کرد، آزمایش های کنونی برای رشد باکتریایی نمی توانند یک باکتری منفرد را از 
انباشت زیست شناگری که حاوی میلیون ها سلول است، تشخیص دهند و این امر منجر به 
دست کم گرفتن عفونت یا عدم شناسایی آن می شود.دکتر جواد پرویزی، استاد جراحی ارتوپدی 
کالج پزشکی »سیدنی کیمل« در دانشگاه جفرسون، گفت: این پژوهش، قلب یکی از مهم ترین 
پرسش های پزشکی را هدف گرفته و این که چگونه جامعه پزشکی می تواند از آنتی بیوتیک ها به 

عنوان کارآمدترین روش پیشگیری از عفونت ها استفاده کند.

ساخت شبیه ساز برخورد هواپیما در کشور
نخستین دستگاه آزمایش شوک هواپیما با بهره گیری از دانش فنی و نوآورانه متخصصان داخلی طراحی و ساخته شد.

سید مهدی ایزدپناه، مدیرعامل شرکت دانش بنیان طراح و سازنده دستگاه آزمایش شوک هواپیما در کشور گفت: با دستیابی به 
دانش و فناوری بالای حوزه هوایی، نخستین دستگاه آزمایش شوک هواپیما )شبیه ساز برخورد هواپیما( به همت متخصصان داخلی 
طراحی و ساخته شده است.وی افزود: این آزمایشگر به متخصصان طراحی و ساخت هواپیما این امکان را می دهد تا مشکلات آزمایش 
و آزمایشگاهی موشک هواپیما در داخل کشور برطرف شود و ما بی نیاز از تعداد انگشت شمار کشورهای مجهز به این دانش و فناوری 

باشیم.

فناوری جدید برای فرود آرام تلفن همراه 
حین سقوط

صورت  در  که  رسانده  ثبت  به  را  فناوری  اختراع  ثبت  حق  اپل  شرکت 
افتادن تلفن های همراه، آن ها فرود نرمی بر روی زمین داشته باشند.

 این سیستم پیشنهادی افتادن گوشی هوشمند را شناسایی کرده، فاصله آن تا زمین 
را تخمین زده و چرخش تلفن در هوا را به گونه ای تنظیم خواهد کرد که گوشی بتواند با 

متحمل شدن کمترین آسیب فرود بیاید.
سیستم مزبور از حسگرهای حرکتی اش برای شناسایی موقعیت سقوط آزاد استفاده 
خواهد کرد، مسیر این سقوط و مکان برخورد احتمالی را محاسبه و اقدامات متقابل به مثل را 

برای تغییردادن مسیر و حرکت زاویه ای گوشی همراه انجام می دهد.
فناوری های به کار رفته در این ابزار شامل استفاده از موتورهای چرخان )مانند موتورهای به 
کاررفته در عملکرد لرزش تلفن های همراه( برای تغییر حرکت زوایه ای و آرایش ایرفویل های 

آیرودینامیک جهت کاهش سرعت برخورد با زمین گوشی خواهد بود.
از آنجا که سقوط  مهم ترین عامل نابودشدن سیستم های الکترونیکی است، تصورکردن 
نسل  آینده ابزار الکترونیکی مجهز به سامانه های محافظت از خود در 10 سال آینده دشوار 

نیست .

قهوه جوشی به سختی بتن



فایده های مثبت سحر خیزی را بدانید!

همه ی ما این ضرب المثل را بارها از بزرگترانمان شنیده ایم که: سحرخیز باش 
تا کامروا شوی! صبح زود از خواب بیدار شدن، اندام یک فرد را متناسب، و او را 
ثروتمند و باهوش می کند! اما خیلی ها به این توصیه عمل نمی کنند چرا که کار 
دشواری است. در این مقاله مزایای سحرخیزی را برایتان فهرست کرده ایم تا 

شاید به هوس بیفتید از این پس صبح ها زود از خواب بیدار شوید.
همه ی ما این ضرب المثل را بارها از برگترانمان شنیده ایم که: سحرخیز باش تا 
کامروا شوی! صبح زود از خواب بیدار شدن، اندام یک فرد را متناسب، و او را ثروتمند و 
باهوش می کند! اما خیلی ها به این توصیه عمل نمی کنند چرا که کار دشواری است. در 
این مقاله مزایای سحرخیزی را برایتان فهرست کرده ایم تا شاید به هوس بیفتید از این 

پس صبح ها زود از خواب بیدار شوید.
۱. شما را مثبت نگاه می دارد

اگر صبح ها زود از خواب بیدار شوید، می توانید تمام آن روز مثبت باشید، نگرش کلی 
شما تغییر خواهد کرد و احساس نشاط می کنید. همچنین با سحرخیزی با انگیزه می مانید. 

بنابراین آن روز را با آرامش و خاطری آسوده طی خواهید کرد.
2. افزایش اعتماد به نفس

شخصی که صبح ها دیر از خواب بیدار می شود، اغلب با مشکل اعتماد بنفس ضعیف 
روبروست. در صورتی که اگر سحرخیز باشید حتی اعتماد به نفس شما افزایش می یابد! 

صبح ها می توانید احساس خوشنودی و رضایت از زندگی تان را کسب کنید.
3. افزایش کارایی

یک ذهن شاداب پربار تر است. شخصی که سحرخیز است می تواند باروری مرتبط با 
شغل خود را افزایش دهد. یک ذهن شاداب و سرحال، ایده های بهتر و بیشتری خلق 

می کند، بنابراین در کار شما تأثیر مستقیم خواهد داشت.
4. خودشناسی

کسی که صبح ها زود از خواب بر می خیزد، معمولاً مسیر خودشناسی را کشف خواهد 
کرد. مدیتیشن و یوگا در صبح به شما کمک خواهد کرد تا ذهن و بدنتان ریلکس شود. 

می توانید صبح ها دعا کنید تا بدن و ذهنتان به تعادل برسد و آرامش خاطر پیدا کنید.
5. کاهش استرس

دیر خوابیدن و دیر از خواب بیدار شدن، باعث ایجاد استرس می شود، چرا که در بدن 
شما تعادل ایجاد نخواهد شد. شما می توانید با سحرخیزی فشار و استرس را از روی ذهن 

و بدنتان کاهش دهید.
6. زمان کافی برای ریلکسیشن

اگر صبح ها زود از خواب بیدار شوید، خواهید توانست تا کارهایتان را از روی برنامه انجام 
دهید. برنامه ریزی و اولویت دادن به کارها، معمولاً زمان هایی را جهت استراحت برایتان 
ایجاد خواهد کرد. می توانید از آن زمان ها برای ریلکس کردن یا حتی پرداختن به علائقتان 

همچون نویسندگی یا نقاشی استفاده کنید.
7. افزایش قدرت تمرکز

در صورتی که صبح ها زود از خواب بیدار شوید، قدرت حافظه تان بالا می رود. همچنین 
قدرت تمرکز شما نیز افزایش مشهودی پیدا خواهد کرد.

8. سالم ماندن
این یک چیز شناخته شده ست که اگر شب ها زود بخوابید و صبح ها زود از خواب بیدار 
شوید، بدنتان سالم خواهد ماند. با سحرخیزی خواهید توانست عادات سالمی را به برنامه ی 
روز خود بیفزایید. تمرینات ورزشی و وعده ی غذایی صبح زود، به شما کمک می کند تا 

اندامی متناسب داشته باشید.

خوشبختی چیست؟ آیا شما خوشبخت هستید؟
نهایت آرزوی هر انسانی دستیابی به نیک بختی ، خوشبختی یا همان شاد 
کامی است. وقتی از مسن تر ها سوال کنید یا وقتی کسی را دعا می کنند 
معمولا برای سایرین طلب خوشبختی و شادکامی می کنند. اما مساله این است 
که از بین اطرافیانتان چند نفر حقیقتا خوشبخت هستند؟ آیا شما خودتان را 

خوشبخت می بینید؟ برای دستیابی به خوشبختی چه باید کرد. 
نهایت آرزوی هر انسانی دستیابی به نیک بختی ، خوشبختی یا همان شاد کامی است. 
وقتی از مسن تر ها سوال کنید یا وقتی کسی را دعا می کنند معمولا برای سایرین طلب 
خوشبختی و شادکامی می کنند. اما مساله این است که از بین اطرافیانتان چند نفر 
حقیقتا خوشبخت هستند؟ آیا شما خودتان را خوشبخت می بینید؟ برای دستیابی به 

خوشبختی چه باید کرد.
 خوشبختی یک عبارت زیبا و دلنواز است اما متاسفانه کمتر کسی پیدا می شود 
که احساس خوشبختی کند یا حتی تعریف دقیقی از خوشبختی داشته باشد. در واقع 
بزرگ ترین عامل خوشبختی ما همانا خود "خوشبختی" است در واقع انگشت اتهام را باید 
به سوی خود خوشبختی بگیریم. عدم تعریف دقیق و روشن از خوشبختی باعث می شود 
ما هیچ گاه به خوشبختی نرسیم. برخی برای خوشبختی تعاریف مادی خاص دارند. که 

بهتر از بی تعریفی است.
هر گاه من 40 میلیارد پول داشته باشم خوشبختم!

اگربا ... ازدواج کنم خوشبخت می شوم!
اگر در رشته... در دانشگاه ... پذیرش بگیرم خوشبختم.

برخی ها هم هدف گذاری نهایی شان دست یابی به خوشبختی مبهمی است که 
شایدیک روز محقق شود. این درحالیست که خوشبختی مفهومی کاملا درونی است که 

در درون هر یک از ماه تعریف می شود تعریف شخصی که بیشتر به معنای مسیر است.
خوشبختی رازی است که ممکن است هریک از ما به آن دست یابیم یا اینکه در سراسر 

عمر در جستجوی آن باشیم.
برای خوشبخت بودن کافی است:

1. بدانید که چه چیزی شادتان می کند. هرکسی برای رسیدن به شادی و خوشبختی 
نیازهای خاصی دارد و چیزی که باعث شادی یک نفر می شود، ممکن است برای 
دیگری اینطور نباشد. باید با خودتان بیشتر آشنا شوید و نگران این نباشید که امیال و 

خواسته هایتان با هم نوعانتان متفاوت است یا خیر.
۲ . برای رسیدن به اهدافی که باور دارید شادتان می کنند، برنامه ریزی کنید. وقتی 
اهدافتان را دنبال می کنید، روحیه  بهتری خواهید داشت و بخاطر دنبال کردن چیزی که 

برایتان اهمیت دارد، احساس بهتری به خودتان پیدا خواهید کرد.
3. دور و برتان را با آدم های شاد پر کنید. وقتی اطرافتان پر از آدم های ناامید و افسرده 
باشد، خیلی راحت دچار افکار منفی می شوید. برعکس، وقتی دور و بر آدمهای شاد باشید، 

روحیه مثبت آنها در شما نیز اثر خواهد گذاشت.
 4. وقتی چیزی خوب پیش نمی رود، به جای افسوس خوردن به دنبال راه حل باشید. 
افراد شاد و خوشبخت اجازه نمی دهند که موانع زندگی بر روحیه آنها تاثیر بگذارد زیرا 

می دانند که با کمی فکر کردن می توانند وضعیت موجود را به نفع خود تغییر دهند.
5. هر روز چند دقیقه به چیزهایی که شادتان می کند فکر کنید. این چند دقیقه فرصت 
لازم برای متمرکز شدن روی نقاط مثبت زندگی را به شما می دهد و شما را به خوشبختی 

و شادی طولانی می رساند.
6. همچنین خیلی مهم است که هر روز زمانی را به انجام کار خوب برای خودتان 
اختصاص دهید. چه مهمان کردن خودتان به یک ناهار خوشمزه باشد، چه یک حمام 
طولانی گرم، یا صرف کردن زمان بیشتری برای ظاهرتان، با این کارها روحیه تان بسیار 

بهتر خواهد شد.
۷. پیدا کردن نکاتی خنده دار در موقعیت های مختلف راهی برای رسیدن به شادی و 
خوشبختی است. بااینکه زمان هایی وجود دارد که نیازمند این است که جدی باشید، اما 
در مواقع مناسب راهی برای شوخی و شوخ طبعی پیدا کنید تا همه چیز برایتان مفرح تر 

به نظر برسد.
۸. حفظ سلامتی یک راه عالی دیگر برای رسیدن به خوشبختی است. داشتن 
اضافه وزن یا نخوردن غذاهای سالم و مغذی می تواند تاثیری منفی بر روحیه شما داشته 
باشد. علاوه براین، ورزش یکی از راه های شناخته شده برای تولید اندورفین در بدن است که 

مسئول ایجاد احساس شادی است.
9. و آخر اینکه، خیلی مهم است که درک کنید شما شایسته خوشبخت شدن 
هستید. آنهایی که باور دارند لیاقت خوشبختی را ندارند، به طور ناخود آگاه، تلاششان 
برای دست یافتن به خوشبختی را خراب می کنند. درصورت لزوم هر روز به خودتان 
بگویید که لیاقت شاد بودن را دارید و به راهکارهایی برای رسیدن به شادی و خوشبختی 

فکر کنید.
 تعریف خوشبختی بسیار دشوار است اما اکثر افراد می دانند که شاد و خوشبخت 
هستند یا خیر. افراد زیادی باور دارند که خوشبختی شکلی از شانس است و بعضی افراد 
سرنوشتشان این است که شاد و خوشبخت باشند، درحالیکه در سرنوشت بعضی دیگر 
بدبختی نوشته شده است. حقیقت این نیست. همه آدمها می توانند با بکارگیری این نکات 
به موفقیت و شادی در زندگیشان دست یابند. بااینکه این نکات بسیار جزئی و ساده بودند 

اما کمکتان می کنند هر روز قدم جدیدی برای رسیدن به خوشبختی بردارید.

ارگونومی رنگ در محیط کار 
دانش ارگونومی ، همواره به دنبال ارائه ی راهکار هایی در جهت تعامل بهتر و 
کاراتر انسان با محیط کار و زندگی اش بوده است . بر اساس اصول مطرح در این 
علم ، افزایش ایمنی ، بهداشت و کارایی محیط با توجه به طراحی ، جنس و کیفیت 
تجهیزات و تسهیلات موجود در محل کار و زندگی تأمین میشود . عامل رنگ در 
محیط کار نیز از دیگر موضوعات دخیل در این خصوص می باشد که دقت ویژه ای 

را طلب میکند .
امروزه همه ی ما در جستجوی راه های گوناگونی برای نیل به آسایش و راحتی در 
محیط کار خود هستیم و از علوم مختلفی در این خصوص بهره میگریم . یکی از این 
علوم ، علم "ارگونومی« است . واژه ارگونومی یک لغت یونانی به معنای کار و قاعده و قانون 
می باشد که در واقع رابطه انسان با کار را بررسی می کند . میتوان گفت هدف اصلی در 
دانش ارگونومی ،افزایش و بهبود ایمنی ، بهداشت و سلامتی ، راحتی وکارایی انسان و به 
عبارتی به دست آوردن بهترین ارتباط میان انسان و محیط)کار و زندگی( می باشد . این 
علم با ارزیابی قابلیت ها و محدودیت های انسان)بیومکانیک و آنتروپومتری(، استرس های 
کاری و محیطی)فیزیولوژی کار و روانشناسی صنعتی(، نیروهای استاتیک و دینامیک روی 
بدن انسان)بیومکانیک(، فیزیولوژی کار و روانشناسی صنعتی و طراحی ایستگاه کاری و 

ابزارها)آنتروپومتری و مهندسی( سر و کار دارد. 
عـدم توجـه به اصـول ارگونومی و رعایـت نکـردن آنها در محـیط کار، هزینه های بسیار 
زیادی را هم برای کـارفرما و هم برای کارکنان بدنبال خواهد داشت و موجب کاهش 
کارآیی و کیفیت می گردد. از طرفی با توجه به اینکه طی سالیان گذشته و تحقیقات انجام 
شده، نقش حیاتی ارگونومی در کاهش ناراحتی های عضلانی - اسکلتی، افزایش بهره وری، 
بهبود کیفیت، زندگی کاری، ایمنی و کارآیی کلی سازمان مشخص تر شده و متخصصین 
ارگونومی نیز با بهینه کردن تناسب بین انسان - ماشین و محیط، کارآیی سیستم ها را بهبود 
بخشیده اند. می توان گفت توجه به ارگونومی از حد یک ابزار فراتر رفته و به یک استراتژی 
جهت بهبود بهره وری سیستم، ایجاد کار مناسب، پیشگیری از حوادث و بیماری های ناشی 
از کار و بهبود راندمان و عملکرد انسان تبدیل شده است و دیگر نسل جدید ارگونومی 

مستقل از ملاحظات سازمانی و سیستم مدیریتی نمی تواند وجود داشته باشد. 
بکارگیری اصول ارگونومی در محیط های کاری نتایج مفیدی دارد که به تعدادی از آنها 

اشاره می کنیم : 
1-پیشگیری از اختلالات اسکلتی و عضلانی در بین شاغلین)مانند کمردرد، سندروم تونل 

کارپال یا درد شدید در مچ دست، درد ناحیه گردن، درد ناحیه زانو یا آرنج و...(. 
۲-کمک به پیشگیری از حوادث شغلی. 

3- افزایش میزان رضایت مندی کارکنان. 
4- افزایش رفاه و آسایش کارکنان. 

5- کمک به افزایش بهره وری در کار. 
6- کمک به افزایش تولید.

از آنجا که در هر سیستم کاری و اداری افراد شاغل از تجهیزات و تسهیلات مختلفی از 
قبیل: اتاق کار ، روشنایی ، رنگ محیط ، میز، صندلی ، کامپیوتر، فاکس ، تلفن و غیره در 
جهت پیشبرد اهداف سازمانی استفاده می کنند باید در انتخاب تجهیزات و تسهیلات مذکور 
دقت لازم را داشت و به هیچ وجه سلیقه ای عمل نکرد چرا که در بیشتر موارد این وسایل که 
بدون توجه به وضعیت بدنی و روانی کارکنان طراحی شده اند به مرور زمان انواع مشکلات 
و ناراحتیهای اسکلتی و عضلانی برای کارکنان بوجود می آورد که بر روی کیفیت و کمیت 

کار تاثیر گذاشته و سبب نارضایتی را فراهم می آورد.
با توجه به اهمیت مباحث فوق بر آن شدیم که در چند بخش به چگونگی شرایط ایده آل 
تجهیزات و تسهیلات اداری از منظر ارگونومیک بپردازیم . در بخش اول کاربرد رنگ در 

محیط کار را بررسی می کنیم :
رنگ آمیزی در و دیوار و ابزار و آلات در محیط کار به رنگهای بخصوص، مبتنی بر این 
است که کارایی فرد در محیطی با رنگ دلخواهش افزایش پیدا می کند. بنابر این ما باید 
محیطهای کار را به رنگی درآوریم که برای اکثر کارکنان و کارگران محیطی آرام بخش و 
مطلوب باشد. زیرا هدف فراهم آوردن شرایطی است که هیچ فشار عصبی و روانی بر فرد 
وارد نشود. بطور کلی،رنگها برای اکثر مردم معنی مشخصی داشته و واکنشهای هیجانی 
تقریباً یکسانی را درپی دارند. در ادامه تأثیر استفاده از رنگهای مختلف در محیط کار را به 

اختصار بیان میکنیم : 
- خاکستری

رنگ خاکستری رنگی است خنثی که هیچ گرایشی را برنمی انگیزد، نه روشن است و 
نه تیره. این رنگ عاری از هر نوع تحریک و واکنش است. به همین دلیل در صنایع کاربرد 

فراوان دارد.
 - آبی

این رنگ به دلیل اثری که بر اعصاب پاراسمپاتیک می گذارد، منجر به کاهش فشار خون 
و تعداد تنفس شده، احساس امنیت کارمند را افزایش می دهد. چنانچه او بر اثر عواملی 
از قبیل ترس از عدم موفقیت، ارزشیابی و یا هر عامل خارج از محیط کار، دچار اضطراب 
و تشویش شده باشد، در محیطی با رنگ آبی، تنش او کاهش یافته و حساسیت و آسیب 

پذیری و در نتیجه خستگی روانی و جسمی او تقلیل می یابد.
بعضی از تحقیقات نشان داده اند که استفاده از رنگ آبی احساس سرما و خنکی را 
برمی انگیزد. افراد در اطاقی که رنگ سبز یا آبی داشته باشد بیشتر احساس خنکی می کنند 

تا در اطاقی که رنگ آن قرمز یا نارنجی است.
 - سرخ

رنگ سرخ نمایانگر نیروی حیاتی است. سرعت نبض را بالا می برد و میزان دم و بازدم را 
افزایش می دهد. این رنگ به معنای تمایل و رغبت است. این رنگ اصرار بر بدست آوردن 
نتایج است این رنگ احساس گرما را برمی انگیزاند و موجب رها شدن انرژیها و نیروهای 
حیاتی فرد می شود.این رنگ فعالیتهای عمومی را افزایش می دهد و احساس رقابت را 

تشدید می کند.
در ابتدای ساعات فعالیت، رنگی سازنده است اما در حالت خستگی عصبی و فیزیکی 
آزاردهنده است این رنگ در محیط کار به شرطی می تواند کارایی را افزایش دهد که سایر 

شرایط نامساعد نباشد.
 - زرد

زرد روشن ترین رنگ است به همین دلیل شادی افزاست. اثرش خوش رویی و شادمانی 
است. وجود رنگ زرد در محیط کار افراد را در رهایی از مشکلات و موانع و تعارضات 
یاری می بخشد. این رنگ امید بخش و دلالت کننده است. زیرا تنش زدا و عامل انبساط 

ماهیچه ها است.
-  بنفش

این رنگ ترکیبی از رنگهای آبی و سرخ می باشد. بنابراین بعضی از ویژگیهای هر دو رنگ 
را داراست. یعنی هم هیجان انگیز و هم آرام بخش است. محیط کار با محیط بنفش باعث 
می شود کارگر یا کارمند بیشتر به جستجوی هویت خود رفته و به ذهنیات خویش عینیت 
بخشد. یعنی افکارش را به عمل تبدیل کند. به عبارت دیگر هر چیزی که مورد تفکر واقع 

گردد باید به حقیقتی ملموس تبدیل شود.
 - قهوه ای

رنگ قهوه ای، سرخ تیره شده می باشد. بنابراین به جای زنده دلی رنگ سرخ، موجب دل 
مردگی و تسلیم می شود. محیط کاری قهوه ای رنگ، نیروی حیاتی و انفعالی کارمندان را 
نقصان می بخشد و انگیزه های آنان را برای کار و فعالیت کاهش می دهد و آنان را به افرادی 

بی تفاوت مبدل می سازد. بنابراین رنگ قهوه ای برای محیط کار رنگ مناسبی نیست.
 - سیاه

رنگ سیاه رنگی است نفی کننده و متوقف کننده فعالیت. زیرا فرد را نومید و دچار 
یاس کرده و احساس پوچی را در او تحریک می نماید. رنگ سیاه تداعی کننده پایان همه 
چیز است. فرد در چنین محیطی دست به هیچ کار نمی زند زیرا برای او چیزی وجود ندارد. 

در پشت رنگ سیاه زندگی کاملاًً متوقف است.
دیدیم که هر کدام از رنگها اثر خاص و متفاوتی دارند. که بدنبال آن رفتار کار و عملکرد 
فرد را تحت تاثیر قرار می دهد. به همین دلیل است که روانشناسی کار، رنگ را در محیط کار 
به عنوان یک متغیر فیزیکی در نظر دارد که می تواند بر میزان بازدهی کارکنان تاثیر بگذارد.

در حقیقت نفرین نوعی انتقام گیری از کسی است که 
ستمی از او به ما رسیده است. در حالی که در فرهنگ اسلام 
عفو و بخشش و رحمت بر خشم و غضب و انتقام خصوصا 
نسبت به مومنین و نزدیکان ترجیح داده شده است. در عفو 
لذتی است که در انتقام نیست، همان گونه که رحمت الهی 
برغضبش سبقت دارد )سبقت رحمته غضبه(. پیامبران از ما 
خواسته اند برای کسانیکه شما را نفرین می کنند دعا کنید 
چرا؟ زیرا زمانی که مهر و محبت نسبت به شخصی که به 
شما نفرین می کند ابراز می دارید نفرین و کینه او تغییر 
می کند و به صورت انرژی مثبت و خوشایند بر می گردد و 
اگر شما او را نفرین کنید، نفرین و کینه آنها را پاسخ گفته اید 
و نه تنها نیروهای کینه و نفرت روی شما تأثیر می گذارد 
بلکه این نیروها تقویت می شود و نفرت دیگران را بیشتر 
جذب می کنید. انتخاب با شماست.خشم و کینه شبیه توپ 
پینگ پنگ می باشد. هر چه قدر محکم تر زده شود محکم تر 
بر می گردد. هر چه قدر خشم و کینه شما عمیق تر باشد 
انعکاس آن بیشتر خواهد بود. شما آنگونه که فکر و احساس 
می کنید تجربه خواهید کرد. از کوزه همان برون تراود که 
در اوست.نفرین به معنای دعا بر ضد و به ضرر کسی است؛ 
چنان که خداوند متعال می فرماید: تبََّت یدا ابَی لهََب ٍ وتبَ ؛ّ 
)مسد )111( آیه 1( بریده باد هر دو دست ابولهب )و مرگ 
بر او باد(. در حقیقت نفرین نوعی انتقام گیری از کسی است 
که ستمی از او به ما رسیده است. در حالی که در فرهنگ 
اسلام عفو و بخشش و رحمت بر خشم و غضب و انتقام 
خصوصا نسبت به مومنین و نزدیکان ترجیح داده شده است. 
در عفو لذتی است که در انتقام نیست، همان گونه که رحمت 
الهی برغضبش سبقت دارد )سبقت رحمته غضبه(.معادل 
 َّ نفرین در قرآن کریم لعن می باشد. قرآن کریم می فرماید: انِ 
الَّذین َ کَفَروا وماتوا وهُم کُفّارٌ اوُلغ کَ عَلیَهِم لعَنَة ُ اللهّ ِ والمَلغکَة ِ 
والنّاس ِ جمَعین؛)بقره۲( آیه 161( کسانی که کافر شدند و 
در حال کفر از دنیا رفتند، لعنت خداوند و فرشتگان و همه 
مردم بر آن ها خواهد بود.)ر. ک:نمونه، آیت ا... مکارم شیرازی 
و دیگران،دارالکتب الاسلامیه، تهران، ج 1، ص 55۲ 556(.

آیا نفرین ها تاثیر دارد؟
انبیا و اولیای الهی جز در موارد نادری که مجبور می شدند، 
قوم خویش را نفرین نمی کردند. ایشان در اغلب موارد حتی 
نسبت به کسانی که به ایشان ستم روا می داشتند و از 
پذیرش هدایت روی بر می تافتند، دعا می کردند و از خدای 

متعال برای آنها هدایت و مغفرت می خواستند.
نفرین در روایات

در اخبار و احادیث وارده از معصومان )علیهم السلام( 
به نفرین مظلوم، توجه ویژه شده است که در این فرصت 
به چند نمونه اشاره می شود:1. امام صادق )علیه السلام( 
تصَْعَدُ  المَْظْلُومِ  دَعْوَةَ  فَإنَِّ  المَْظْلُومِ  دَعْوَةَ  اتَّقُوا  می فرماید: 

مَاء؛ ]3[ از نفرین مظلوم بترسید که نفرین مظلوم  إلِیَ السَّ
به آسمان می رود.۲. آن حضرت در روایت دیگر فرمود: اتقوا 
دعوة المظلوم فإنهّ یسَأل الله حقّه و الله سبحانه أکَرم من أن 
یسئل حقّاً إلّا أجاب؛  ]4[ بترسید از نفرین مظلوم، همانا او 
حقّ خود را از خدا می خواهد و خداوند سبحان گرامی تر از 
این است که حقی خواسته شود، مگر این که آن را اجابت 
کند.3. همچنین امام باقر )علیه السلام( نیز فرمود: چون مرگ 
پدرم فرا رسید، مرا به سینه خود چسباند و فرمود: پسر جان 
به تو سفارش می کنم چیزی را که پدرم هنگام مرگش به 
من وصیت نمود و گفت پدرش به او سفارش نمود، دوری 
کن از ظلم به کسی که یاوری غیر از خدا ندارد. ]5[ 4. 
المِِ أشََدُّ مِنْ یوَْمِ  قَالَ علی )علیه السلام(: یوَْمُ المَْظْلُومِ عَلیَ الظَّ
المِِ عَلیَ المَْظْلُومِ؛ ]6[ امام علی )علیه السلام( می فرماید:  الظَّ
روز گرفتن حق ستم دیده از ستمگر، به مراتب سخت تر از 

روز ستمگر بر ستم دیده است.
تحلیل و بررسی مسئله نفرین

با توجه به آیات و روایات مطرح شده، اصل نفرین در 
آموزه های دینی ما مسئله ای شناخته شده است، منتها 
همان گونه که دعا برای استجابت، نیازمند شرایط است و 
هر دعایی از هر فردی قرین اجابت نیست، ]۷[ نفرین نیز 
این گونه است؛ یعنی اگر شخصی به مجرد این که از طرف 
کسی مورد اذیت و آزار قرار گرفت، یا دلش شکسته شد و 
نفرین کرد، لاجرم باید نفرینش اجابت شود، قطعاً این گونه 
نیست. قرآن کریم در این باره می فرماید: و اگر تعجیل کند 
خدا از برای مردم در مستجاب کردن دعاهای شر ایشان 
و نفرین کردنشان در حق یکدیگر، مثل تعجیل کردن در 
استجابت دعای خیر ایشان- و چنانچه خداوند دعاهای خیر 
مردم را به زودی مستجاب می کند، اگر نفرین های ایشان 
را هم که در حق یکدیگر می کنند به زودی مستجاب 
می نمود- حکم شده بود بر ایشان به مردن و هلاک شدن، 
پس وامی گذاریم آن کسانی را که امید ندارند به رسیدن 
ثواب ما در سرکشی خودشان سرگردان بمانند. ]۸[ البته، 
همان گونه که می دانیم، ظلم به دیگران ازجمله حق الناس 
است که خداوند بخشش یا احقاقش را به خود مردم سپرده 
است. اگر انسانی که مورد ظلم قرار گرفته از حق خود بگذرد، 
خداوند نیز می گذرد، اما اگر مظلوم از ظلمی که بر او رفته عفو 
نکند، بی گمان خداوند در پی احقاق آن است: وَ لا تحَْسَبَنَّ 
رُهُمْ لیَِوْمٍ تشَْخَصُ  َّما یوَخِّ المُِونَ إنِ ا یعَْمَلُ الظَّ َ غافلًِا عَمَّ اللهَّ
فیِهِ الْأَبصْار؛ ]9[ گمان مبر که خدا، از آنچه ظالمان انجام 
می دهند، غافل است! )نه، بلکه کیفر( آنها را برای روزی تأخیر 
انداخته است که چشمها در آن )به خاطر ترس و وحشت( از 
حرکت باز می ایستد.بنابراین، گاهی ممکن است این احقاق 
حق در دنیا اتفاق افتد و گاهی نیز بنابر مصالحی این کار 
در دنیا واقع نشود و به سرای آخرت موکول شود که اساساً 

یکی از دلایل برپایی قیامت همین احقاق حق مستضعفان 
و مظلومان از ظالمان و متجاوزان به حقوق مردم است.آنچه 
در اینجا توجه به آن ضروری است؛ این است که ظلم و 
ستم از آن گونه افعالی است که دارای مراتب است؛ یعنی 
شدت و ضعف دارد. بالاترین ظلم در بخش حقوق مردم، 
ظلمی است که ظالمان و ستمگران در ارتباط با دین مردم 
و حقوقشان مرتکب می شوند و در بخش فردی، شرک به 
خدای متعال از بالاترین ستم هاست که این گونه ظلم ها نه 
تنها قابل بخشش نیست که مستحق نفرین است، چنان که 
در ادعیه ما وارد شده است، مانند لعن و نفرین نسبت به بنی 
امیه، به جهت ظلم و کشتن مردم حتی اولیای الهی به جهت 
دینداریشان. اما گاهی ظلم از فرد مسلمانی نسبت به مسلمان 
دیگر است، این نوع ظلم نه به جهت خصومت و دشمنی در 
دین است که از لحاظ شخصی یا مالی و... است. این نوع ظلم 
و تجاوز به آن شدت نبوده و قابل مقایسه با نوع اول نیست. 
این داستان حتی در مورد قتل که از بزرگ ترین ظلم هاست 
و در قرآن برای آن وعده عذاب ابدی داده شده، ]10[ نیز 
می تواند جریان داشته باشد؛ یعنی آن قتل و کشتنی که 
به دلیل دینداری مقتول باشد وعده عذاب ابدی دارد، نه از 
سر خصومت شخصی، چنان که از روایت برمی آید. ]11[ 
در پایان تذکر این نکته نیز ضروری به نظر می رسد که اگر 
نفرین، درخواست احقاق حق از حقوق مسلم مظلومان و 
ستم دیدگان است، اما در متون دینی ما سفارش ویژه ای نیز 
شده است که همیشه عفو و بخشش بهتر از نفرین و انتقام 
گرفتن است. پیامبر اکرم )صلی الله علیه و آله( از پروردگار 
متعال حکایت می کند: ... و از کسی که بر تو ستم کرده در 
گذر و آن کسی را که تو را محروم کرده است بخشش کن و 
کسی را که به تو بدی کرده است نیکی و خوبی کن. از همین 
نگاه است که خداوند متعال می فرماید: وَ لیَْعْفُوا وَ لیَْصْفَحُوا أَ 
ُ غَفُورٌ رحَیمٌ؛ ]1۲[ آنها باید  ُ لکَُمْ وَ اللهَّ لا تحُِبُّونَ أنَْ یغَْفِرَ اللهَّ
عفو کنند و چشم بپوشند، آیا دوست نمی دارید خداوند شما 
را ببخشد؟! و خداوند آمرزنده و مهربان است! طبق آموزه های 
پیامبر)ص( و ائمه )علیهم السلام( انسان مومن باید تجلیگاه 
صفات الهی باشد و یکی از صفات خدای متعال بخشندگی و 
گذشت است، آن جا که او را صدا می زنیم یا غفار، یا رحیم. 
کسی که در مواقع مختلف از خداوند می خواهد که از گناهان 
و اشتباهات من درگذر، باید از خطاهای دیگران چشم پوشی 
کند تا خود مورد مغفرت و عفو الاهی قرار گیرد. گفتنی است 
که این توصیه )عفو( در ارتباط با برادران و خواهران مسلمانی 
است که در جامعه به دلیل جهل و نادانی و... گاهی به حقوق 
هم تجاوز می کنند و ظلمی را نسبت به برادر مسلمان خود 
روا می دارند. اما ظالمان، ستمگران و متجاوزان بزرگ در 

موقعیت های مختلف از این قاعده مستثنی هستند.
 منابع در دفتر روزنامه موجود است

واژه »خیر« در لغت به کارهایی اطلاق می شود که دلپسند 
و مرغوب است. قرآن با دو واژه از مردم خواسته است تا 
در کارهای نیک و پسندیده مشارکت فعال و سازنده داشته 
باشند. این واژگان هر چند که از نظری همانند هم هستند و 
معنا و مفهوم نزدیک به یکدیگر را می رسانند ولی از ابعادی با 
هم مختلف هستند؛ به ویژه که بر این باوریم که مترادف در 
قرآن و نیز در واژگان عربی معنا و مفهومی ندارد و هر آنچه 
که به نظر دارای یک معنا و مفهوم هستند ، به جهت نکته 
ظریف و لطیفی از هم جدا و باز شناخته می شوند. ازجمله 
این واژگان می توان به واژه انسان و بشر اشاره کرد که در 
کاربرد نخست تاکید بر بعد روان شناختی و الفت و انس 
این موجود و مسائل اجتماعی و عاطفی او شده و در کاربرد 
واژه بشر به ابعاد جسمی و حساسیت های جانوری و مادی او 

توجه داده شده است. 
از این رو حتی در کاربردهای عربی نوین نیز سخن از 
حقوق بشر نمی شود بلکه از حقوق انسان سخن به میان 
می آید. در تشویق و ترغیب مردم به عمل به خیر و نیکوکاری 
نیز از دو واژه سرعت و سبقت بهره گرفته شده است. از این 
رو گاه سخن از یسار عون فی الخیرات )آل عمران آیه 114( 
و گاه از سابق بالخیرات )فاطر آیه 3۲( و فاستبقوا الخیرات 
)بقره آیه 14۸( است. این آیه پیرامون گفت وگوی مردم در 
مورد تغییر قبله نازل شده است که خداوند حکیم، آنان را از 
این گفت  وگو نهی می  کند و دستور به سبقت در نیکی  ها و 

اعمال خیر می  دهد.
مراد از »الخیرات« در این آیه، طاعات و اعمال نیک است 
و معنایش این است که به جای گفت وگو در مورد تغییر قبله 

به انجام طاعات و کارهای نیک بشتابید که گردن نهادن به 
دستور پروردگار در تغییر قبله نیز یکی از مصداق  های طاعات 
است«. در تحلیل قرآنی اصولا مومنان در کارهای خیر از 

یکدیگر سبقت می جویند. 
به این معنا که پس از تشویق و ترغیب مومنان به اینکه 
باید بی توجه به دیگری یا وجود دیگری در کارهای خیر 
شتاب ورزند و با درنگ، زمان را از دست ندهند از ایشان 
می خواهد که در کارهای خیر از یکدیگر سبقت گیرند و 

مسابقه برقرار کنند. 
برگزاری مسابقات برای انجام کارهای خیر دو نتیجه مهم 
و سازنده در پی خواهد داشت: نخست آن که کارها با شتاب 
بیشتری انجام می شود و هر کسی می کوشد تا به گونه ای با 
پیشی گرفتن از دیگری نخستین کسی باشد که کار خیر و 
نیک را انجام داده .نتیجه دیگر مسابقه، آن است که جامعه 
به انجام کارهای خیر تشویق می شود و هر کسی می کوشد 
تا کار خیر را نخست انجام دهد و نگذارد تا دیگری همان کار 
خیر را به سرانجام رساند و در حقیقت جامعه با حالت عاطفی 
خاصی روبه رو می شود که هر کسی در جست و جوی 
نخستین عامل خیر است. فایده دیگر مسابقه این خواهد بود 
که کارهای خیر علنی و آشکار انجام و در چشم دیگران 
مطرح شود؛ زیرا در مسابقه، دست کم دو نفر مشارکت 
خواهند داشت که می کوشند زودتر از دیگری کار خیر را 
انجام دهند و این گونه است که به صورت آشکار کارهای 
خیر مطرح و در جامعه منتشر و رقابت برای پیشتازی میان 

مردمان پدید می آید.
 قرآن برای جوامع برتر و شاهد و نمونه، معیارهایی را 

مطرح می سازد که یکی از آن ها مساله پیشی گرفتن مردمان 
در کارهای خیر و نیک است. اگر در جامعه ای در کارهای 
خیر و نیک از یکدیگر پیشی گیرند آن جامعه از جوامع 
برتر و نمونه ای است که دیگر جوامع باید از آن درس گرفته 
و خود را همانند آن سازند. )بقره آیه 145 و 14۸( پس 
می  توان نتیجه گرفت؛ هر چیزی که با ولایت ارتباط پیدا 
کند، خیر است و نیک و هر چیزی که با ولایت ارتباط پیدا 
نکند، خیر نیست. از نظر قرآن علل و عوامل پیشتازی برخی 
از انسان ها در کارهای خیر و نیک را باید در بینش و نگرش 
ایشان جست. از جمله این علل، توجه فرد به قدرت گسترده 
خداوند )بقره آیه 14۸(، ایمان به خدا )مومنون آیه 5۸و 61( 
توجه به معاد و آگاهی از اعمال در قیامت و پاداش و جزای 
آن )مائده آیه 4۸و بقره آیه 14۸(، پرهیز و دوری از شرک 
و هر گونه تاثیرگذاری غیر خدا بر هستی )مومنون آیه 59 
و 61(، خشوع در برابر خدا )انبیاء آیه 90(، خوف از خدا و 
قیامت )مومنون آیه 5۷ و 61( و نیز خوف از معاد وآثارآن 

)مومنون آیه 60 و 61( است.
 در حقیقت نگرش انسان به هستی و اینکه خداوند مالک 
زمین و زمان و هستی است و هر چیزی که به انسان می رسد 
از آن اوست و اوست که می گیرد و می دهد و باز می ستاند 
و این که هیچ چیز در جهان بی اراده و مشیت وی صورت 
نمی گیرد و تنها راه نجات، عمل به آموزه های وحیانی و تنها 
راه رسیدن به بهشت رضوان، جلب محبت و رضایت خدا با 
انجام کارهای خیر و شتاب و سبقت در آن است، موجب 
می شود شخص این گونه عمل کند و در کارهای خیر شتاب 

و در انجام آنها از دیگران سبقت بگیرد. )فاستبقوا الخیرات(.

این مهارت ابتدا باید در خانواده شکوفا شود تا اگر خدای ناکرده، تصمیم خوب و 
عاقلانه ای نبود، ضرر و زیان چندانی متوجه فرزندان نشود.

بدون تردید، تصمیم گیری یکی از مهم ترین مهارت های زندگی است، خدای بزرگ انسان 
را مختار آفرید تا بتواند با انتخاب خوبی بر بدی و قرار گیری آگاهانه در راه خودش، به سوی 
کمال حرکت کند، زیرا افراد همواره باید یک راه را از میان راه های گوناگون انتخاب کنند ،ولی 
اگر شخص مهارت کافی را برای اخذ تصمیم نداشته باشد، قادر به تصمیم گیری یا به عبارتی 
تصمیم سازی )Decision Making( نخواهند بود و در نتیجه یا باید تعارض و تنش های 
ناشی از آن را تحمل کند، یا با تصمیم گیری غیرمنطقی و نادرست، بر مشکلات خود بیفزاید.

مثلا بعضی خانم ها نمی توانند تصمیم بگیرند که حتی برای شام چه چیزی درست کنند! 
و یا برخی آقایان حتی نمی توانند با انتخاب یک رستوران مناسب، شب زیبایی برای همسر 

خود رقم بزنند!
 تصور خیلی ها این است که اهم موارد تصمیم گیری در جامعه، محدود به انتخاب شغل، 
رشته تحصیلی، انتخاب همسر و... می باشد در حالی که کاربرد و قلمرو این مهارت بسیار 

وسیع بوده و جزیی ترین رفتارها را نیز شامل می شود.
تصمیم گیری و گزینش ها در شکل دهی به زندگی ما چنان نقش مهم و زیربنایی دارند که 

گفته اند زندگی انسان هر چه هست حاصل مجموعه گزینش های اوست.
 این مهارت برای نوجوانان و جوانان و... اهمیت مضاعفی دارد، زیرا آن ها با راه ها و انتخاب های 
بی شماری مواجه اند و هر چه ارتباطات اجتماعی آنان گسترش یابد، تعداد گزینه ها نیز 

افزایش پیدا می کند و تصمیم گیری اهمیت بیشتری می یابد.
لازمه تصمیم گیری، داشتن اراده قوی است. اراده قوی در هر کاری از مراتب پایین آغاز 
می شود و به مراتب بالاتر ادامه پیدا می کند. معمولاً کسانی که به خود تلقین می کنند که 
اراده آن ها روز به روز قوی تر می شود، نتیجه خوبی در عمل می گیرند و از توانایی بهتری در 

انجام مسئولیت های شخصی و اجتماعی برخوردارند.
 اولین و مهمترین محیطی که شخصیت و شکل گیری رفتارهای فرزندان را پایه ریزی 
می نماید خانواده است، پس این مهارت ابتدا باید در خانواده شکوفا شود تا اگر خدای ناکرده، 

تصمیم خوب و عاقلانه ای نبود، ضرر و زیان چندانی متوجه فرزندان نشود.
روش های معمول تصمیم گیری

- تصمیم گیری ناگهانی و بدون تفکر
- تصمیم گیری اجتنایی یا تعویقی

- تصمیم نگرفتن
- تصمیم گیری خود را به دیگران دادن

- تصمیم گیری منطقی و صحیح
بهترین روش تصمیم گیری، ارزیابی تمام انتخاب ها و سپس انتخاب تصمیم می باشد.

 چگونه گام های مهم تصمیم گیری را به فرزندانمان آموزش دهیم؟
بهتر است ابتدا به او یاد دهید که برای هر مساله یا موقعیتی، راه حل های متفاوت و متعدد 

وجود دارد، اتخاذ هر گونه تصمیم یا حتی تصمیم نگرفتن، پی آمدهایی دارد.
الف: اطلاعات لازم را در مورد تصمیم خود جمع آوری کنید.

ب: انتخاب ها یا راه حل های متفاوت مربوط به تصمیم خود را ثبت کنید.
در جمع آوری اطلاعات، ارزش ها، هدف ها، مسائل فرهنگی و مجموعه چیزهایی که ضروری 

است، باید مد نظر قرار گیرند.
ج: نقاط قوت و ضعف هر انتخاب را نوشته و آن ها را ارزیابی کنید.

د: تصمیم لازم را براساس ارزیابی راه حل ها، بگیرید و دلایل خود را برای اتخاذ آن تصمیم 
مکتوب کنید.

نمونه هایی از تصمیم گیری های غیرمنطقی و ضعیف
- اجتناب کردن: فردی که خود را در دوست یابی یا حفظ دوستی ناتوان می بیند از حضور 

در فعالیت های گروهی خودداری می کند.
- به تعویق انداختن: در این مورد شخص، تصمیم گیری های خود را به آینده موکول 

می کند، مثل عدم انجام وظایف، عدم مواجهه با مشکلات موجود و...
 - انتخاب بدون مطالعه: در این حالت فرد راه حلی را انتخاب می کند که به نظر او درست 
است در حالی که ممکن است تنها یکی از پیامدهای احتمالی آن را در نظر داشته باشد. مثلًا 

صرفاً به خاطر پذیرفته شدن در گروه، با فعالیت آن ها، هم نوایی کند.
 پس آن چه که مهم است، این است که ما به عنوان پدر و مادر، به هنگام مواجهه با مشکل، 
بتوانیم به درستی با آن روبه رو شده و در صدد حل آن برآییم. بعضی افراد در مقابل کوچک 
ترین مساله و مشکل دچار پریشانی، آشفتگی و ناراحتی می شوند و در مقابل ناملایمات 
زندگی آسیب پذیرند. این افراد وجود مشکل را دلیل بر ضعف، بی کفایتی و نادانی خود 
می دانند و از مشکلات فرار می کنند و بدون تفکر، رفتار می کنند و از عزت نفس پایینی 
برخوردارند، لذا قادر به پیش بینی رفتارها و پیامدهای رفتار خود نیستند، دچار سردرگمی 
شده و برای مشکلات خود فقط یک راه حل دارند و اگر به نتیجه نرسند به دلیل عدم پیگیری 
سایر راه حل ها، آشفته می شوند و همیشه با ناکامی مواجه هستند. در مقابل افرادی وجود 
دارند که سخت ترین مشکلات را پشت سر می گذارند، این افراد نه تنها دچار آسیب و مشکل 
نمی شوند، بلکه به نظر می رسد که پس از تحمل مشکل و حل آن، به بالاترین سطح ناتوانی 

و قدرت می رسند.پس سعی کنیم که الگوی خوبی برای فرزندانمان باشیم.

به راستی نفرين هايمان تأثیر دارند؟

اجتماعی 6

آموزش مهارت ها و فن تصمیم گیری

شنبه -پانزدهم آذر ماه 1393 - سال هفدهم - شماره 3600

توصیه و هشدار های پلیس
زمینه بسیاري از انحرافات 

اخلاقي و اجتماعي در نوجوانان، 
از طريق تماشاي فیلم هاي غیر 

اخلاقي و محرک در خانواده به 
وجود مي آيد.

اداره آموزش همگانی معاونت اجتماعی فرماندهی انتظامی استان قم

اینجا سبقت آزاد است
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در دیدار رئیس سازمان اوقاف و امور خیریه کشور با مراجع عظام تقلید مطرح شد:

تقدير مراجع از عملکرد موفق سازمان اوقاف
اخبار

استاندار قم:

همه باید پاسدار میراث ارزشمند
 انقلاب اسلامی باشند  

 ایمان : استاندار قم با تاکید بر اینکه همه باید پاسدار میراث ارزشمند انقلاب 
اسلامی باشند  گفت: وظیفه مردم و مسئولان است که از این میراث ارزشمند 

پاسداری کنند.

حجت الاسلام والمسلمین صالحی منش  پنج شنبه شب گذشته در دیدار خانواده ی 
شهیدان سپهر و توکلی بینا با اشاره به از خود گذشتگی و پایمردی جهادگران در جنگ 

هشت ساله تحمیلی، گفت: ایثار در راه خدا مهمترین ویژگی این بزرگواران بود.
استاندار قم با بیان اینکه خون پاک شهیدان موجب تقویت بنیه ی نظام مقدس 
جمهوری اسلامی شده است افزود: موفقیت های مسئولین در عرصه های مختلف مرهون 

دعای خیر والدین بزرگوار این عزیزان است.
حجت الاسلام والمسلمین صالحی منش خانه ی شهیدان را پایگاه فرهنگی بسیار مهم 
برای ترویج معارف دینی دانست و تصریح کرد: خانواده ی شهیدان در ادامه ی راه ایشان و 

با برگزاری جلسات قرآن و عزاداری ادامه رو راه این بزرگواران هستند.
استاندار قم با تاکید بر اینکه همه باید پاسدار میراث ارزشمند انقلاب اسلامی باشند 

خاطرنشان کرد: وظیفه مردم و مسئولان است که از این میراث ارزشمند پاسداری کنند.

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی:

همه ایرانیان دفترچه بیمه دارند
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت : دولت تدبیر و امید در حوزه مبارزه با 
نابسامانی ها و محرومیت ها با برنامه پیش می رود و وزارت کار مسئولیت این 

مهم را در دولت به عهده دارد.
به گزارش خبرنگار اقتصادی ایرنا، علی ربیعی روز جمعه در خطبه های پیش از نماز 
جمعه این هفته با اشاره به روز دوازدهم آذرماه به عنوان روز جهانی معلول گفت:احترام 
به معلولان و حمایت از حقوق آنها در جامعه ما ریشه های اخلاقی، فرهنگی و دینی دارد. 

هرچند که امروز دفاع و حمایت از حقوق معلولان در جهان گسترش یافته است.
وی به آموزه های دینی مسلمانان اشاره کرد و گفت: در آموزه های دینی اسلام همواره 

بر دفاع از معلولان تاکید و آیه هایی در قران کریم در این خصوص نازل شده است.
وزیر کار ادامه داد: همچنین در قران کریم از برخی از پیامبران نظیر موسی کلیم الله که 
دچار معلولیت بوده با احترام یاد می کند . ربیعی در بخش دیگری از سخنان خود به هفته 
بسیج اشاره کرد و افزود: برای رشد و توسعه کشور نیاز به روحیه بسیجی داریم که این 

روحیه باید با گذشت و فداکاری برای همه مردم جهان عجین باشد.
وی اظهار داشت: با داشتن چنین روحیه ای در میان مردم ایران بود که با دولتهای غربی 
بر سر یک میز مذاکره نشستیم. وی با اشاره به بزرگداشت آیت الله مدرس گفت: ایشان 
همواره تاکید داشتند که سیاست ما عین دیانت ماست .امروز جهان از بی اخلاقی سیاسی 
رنج می برد .بی اخلاقی سیاسی خود را به شکل نابودی و نسل کشی در جوامع مختلف 

نشان می دهد و متاسفانه سیاست غیر اخلاقی ابزاری برای جاه طلبی دولتها شده است.
وی تاکید کرد: در صورتی که اخلاق در سیاستگذاری جایگاه واقعی خود را بیابد بی 

تردید رستگاری در انتظار مردم جهان خواهد بود.
وی اظهار داشت:در هفته های آتی جشن بزرگی به مناسبت اینکه همه ایرانیان از 
دفترچه پایه خدمات درمانی برخوردار خواهند شد با حضور رئیس جمهور منتخب مردم 
برگزار خواهد شد. ربیعی در ادامه افزود: خوشبختانه با تلاشهایی که در کمتر از یکسال از 
سوی مسئولان و برنامه ریزان انجام شد دیگر هیچ ایرانی نیست که دارای دفترچه بیمه 
درمانی نباشد. وی تاکید کرد: موضوع استفاده از خدمات درمانی مناسب همواره آرزوی امام 
راحل بود و مقام معظم رهبری بارها بر این موضوع تاکید کرده بودند که بیمار به غیر از 
دغدغه بیماری نباید نگرانی دیگری داشته باشد. ربیعی بیان داشت: یکی دیگر از اقدامات 
ارزشمند دولت یازدهم با ارزش کردن دفترچه های درمانی است.هم اکنون ارزش دفترچه 

های بیمه درمان روستایی افزایش یافته است.
ربیعی دربخشی دیگر از سخنان پیش از خطبه های نماز گفت: مبارزه با فقر غذایی یکی 
دیگر از برنامه های دولت یازدهم بود که خوشبختانه تلاشهای زیادی برای این موضوع انجام 
شده که به شکل مطلوبتری این روند ادامه می یابد. به گفته وزیر کار، امروز هشت میلیون 
نفر که دچار سوء تغذیه در کشور بودند تحت پوشش امنیت غذایی قرار گرفته اند. در سال 

جاری ۲برنامه حمایت غذایی انجام شده است.
ربیعی گفت: یکی دیگر از برنامه های دولت ایجاد مسکن اجتماعی برای اقشار فرودست 
جامعه است که این مهم در حال اجرا می باشد. وی توضیح داد: ردیف بودجه مناسبی برای 

این مهم در نظر گرفته شده است.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی همچنین در مورد حمایت از حقوق معلولان با تاکید 
بر اینکه حمایت از معلول نه تنها مسئله نیست بلکه فرصت است، گفت: امروز معلولان 

قهرمانان بزرگ جهان می شوند . 
وی با یادآوری تقدیر از نخبگان فکری معلولان در روز جهانی معلول افزود: حضور 
معلولان می تواند به منزله الگویی ارزشمند در جامعه برای اقشار مختلف محسوب شود. وی 
گفت: برخی از معلولیت ها به دلیل نقص ژنتیکی است بنابراین باید طرحهای غربالگری را 
در کشور انجام دهیم تا بتوانیم از این گونه معلولیت ها پیشگیری کنیم. ربیعی در خصوص 
حوادث ناشی از رانندگی گفت: سالانه 300هزار نفر در کشور به دلیل تصافات رانندگی 
دچار معلولیت می شوند. عدم ایمنی در محیط های کاری ،آلودگی زیست محیطی از دیگر 

عواملی هستند که در بروز معلولیت نقش دارند.
وی تاکید کرد: نه تنها باید با معلولیت مبارزه کرد بلکه باید به گونه ای برنامه ریزی کنیم 

که دیگر معلولیتی در جامعه ایجاد نشود.
ربیعی معتقد است: ضروری است تلاش شود که بنیانهای خانواده استحکام یابد و فرایند 
شادی در خانواده ها توسعه یابد. وی با درخواست از مردم گفت: باید به حقوق معلولان 
احترام بگذاریم ، فرهنگ استفاده از توانمندی معلولان در جامعه ارتقا یابد و در نهایت باید 

خیر جمعی در جامعه گسترش یابد. 
وی گفت: برخی از افراد به شکل داوطلبانه اعلام کرده اند که می توانند به کمک 
توانبخشی معلولان بیایند. خیر جمعی در بطن جامعه ایرانی است که می تواند در اموری 
این چنینی به یاری دولت بیاید. ربیعی یادآور شد: هم اکنون 6 هزار نفر از معلولان از طریق 
داوطلبانی که برای توانمندی معلولان به خانه ها می روند از خدمات ارزنده آنان برخوردار 
می شوند.چنین کمک هایی برای خانواده های معلولان حائز اهمیت است.باید با ارائه 
خدمات توانمندی به خانواده ها تلاش کنیم که معلولان در خانه ها بمانند و از حمایتهای 

عاطفی آن محیط امن برخوردار باشند. 

رئیس سازمان حج و زیارت:
ویزا برای زائران ایرانی کربلای معلی حذف شد

رئیس سازمان حج و زیارت با اشاره به اینکه از بعدازظهر پنجشنبه ویزا به 
طور کامل برای زائران ایرانی به عراق برداشته شده است و زائران تنها با مهر ورود 
به عراق وارد این کشور می شوند، گفت: عوارض خروج از کشور و شهرداری نیز 

برای زائران کربلای معلی حذف شد.
سعید اوحدی گفت: قرارگاه های اربعین در استان خوزستان و ایلام روز گذشته 
اطلاعیه ای را صادر کردند مبنی بر اینکه ترافیک سنگین زائران در مرزها موجب کندی 
جدی عبور زائران به مرز عراق شده است و علت اصلی آن عدم تمهیدات کافی در مرزهای 
ورودی عراق است. وی افزود: با توجه به پیگیری های مسئولان سیاسی کشور و همکاری 
بسیار خوب حجت الاسلام والمسلمین شهرستانی مسئولان کشور عراق موافقت کردند 
تا امکانات مبادی ورودی خود را به دو برابر افزایش دهند. رئیس سازمان حج و زیارت 
ادامه داد: از بعد از ظهر روز گذشته ویزا به طور کامل برای زائران ایرانی برداشته شد و این 
امکان برای زائران فراهم شده است که فقط با مهر ورود به عراق از مرز عبور کنند. اوحدی 
همچنین به وضعیت مرزهای شلمچه و مهران اشاره کرد و گفت: امروز مرزهای شلمچه و 
مهران از ترافیک بالایی برخوردار است و به زائران توصیه می شود قبل از عزیمت به مرزها 
حتماً از وضعیت ترافیکی مرزها مطلع شوند. رئیس سازمان حج و زیارت تصریح کرد: به 
منظور روان سازی تشریفات عبور از مرز از روز پنجشنبه تمام عوارض در 3 مرز کشور شامل 
عوارض خروج از کشور و عوارض شهرداری ها برداشته شد و با حضور فعال گذرنامه نیروی 
انتظامی هیچ نقطه ایستایی در داخل مرزهای کشور وجود ندارد. اوحدی خاطرنشان کرد: 
ستاد اربعین برای تمام زائران خدمات درمانی رایگان و بیمه رایگان را در نظر گرفته است و با 
تدابیری که اندیشیده شده خوشبختانه از لحاظ امکانات اقامتی و خدمات درمانی هیچگونه 
کمبودی برای زائران وجود ندارد. وی افزود: هم اکنون روزانه صد هزار وعده ناهار، شام و 
صبحانه برای زائران طبخ و در اختیار آنها قرار می گیرد و هر شب ۲5 هزار نفر در قرارگاه های 
راهیان نور اسکان داده می شوند. اوحدی ادامه داد: تا پایان روز پنجشنبه با توجه به ترافیک 
موجود در مرزها پیش بینی ما این است که حدود 460 هزار نفر از مرزها عبور کنند که 
این آمار برابر کل زائران اربعین سال گذشته است. اوحدی خاطرنشان کرد: با توجه به اینکه 
یک هفته تا اربعین باقیمانده است پیش بینی ما این است که عدد زائران ایرانی حاضر در 

پیاده روی اربعین به مرز ۸00 هزار نفر نیز خواهد رسید.

ایمان: حجت الاسلام والمسلمین علی محمدی رئیس 
سازمان اوقاف و امور خیریه کشور روز پنجشنبه در سفر 
به قم با تعدادی از مراجع عظام تقلید در قم دیدار و گفت 

و گو کرد. 

آیت الله سبحانی: 
بايد در مصرف عوايد وقف 

اولويت بندی شود
آیت الله جعفر سبحانی صبح روز پنجشنبه در دیدار با رئیس 
سازمان اوقاف و امور خیریه کشور گفت: در مورد موقوفات عام و 
عواید آنها باید اولویت بندی صورت بگیرد که از آن جمله می توان 
به ازدواج جوانان به عنوان یکی از مهمترین اولویت ها اشاره کرد. 

این مرجع تقلید اظهار کرد: قرآن کریم می  فرماید اگر کسی 
عمل صالحی را برای خدا انجام دهد، آن عمل احیا می شود و 

برخی هم گفته اند آن شخص احیا خواهد شد. 
وی افزود: اگر کسی کار خیری انجام دهد خداوند اولا آن عمل 
را روزی زنده کرده و به نفع آن شخص تمام می کند و همچنین 

برای این اشخاص در روز آخرت جزای خیر در نظر می گیرد. 
این مرجع تقلید با بیان اینکه این آیه در سوره مبارکه »نحل« 
باید برای مردم تبیین شود گفت: وقف جزو نصوص قرآن است و 
اگر کسی وقفی انجام دهد که به نفع جامعه و دین باشد، دو بشارت 

برای آن شخص خواهد بود که ذکر آن رفت. 
وی با بیان اینکه وقف مصداق بارز این آیه محسوب می شود 
عنوان داشت: امام امیرالمومنین)ع( در طول دوران زندگی خود 

موقوفات فراوانی شامل درخت کاری، باغ و قنات داشته است. 
آیت الله سبحانی با اشاره به اینکه اسلام دینی انسانی است 
خاطرنشان کرد: در مصرف وقف باید اولویت بندی شود، آنکه وقف 
خاص است را نمی توان تغییر داد ولی در موقوفات عام می توان 
اولویت بندی کرد که ازدواج یکی از اولویت ها به شمار می رود 
زیرا امروزه بسیاری از مفاسد به دلیل بالا رفتن سن ازدواج روی 

می دهند. 
این مرجع تقلید تلاش برای ازدواج جوانان را موجب احیای 

نسل امروز دانست و تصریح کرد: احیای جامعه این است که جوانان 
را از فساد حفظ کنیم. 

وی با بیان اینکه برخی بیماران هیچ راه چاره ای جز کمک های 
دیگران ندارند گفت: این افراد هم در اولویت هستند ضمن اینکه 
آموزش قرآن و حفظ آن هم در کنار تربیت مبلغ و اعزام آن به 

مناطق گوناگون در اولویت های بعدی قرار می گیرند.

رئیس سازمان اوقاف:
سازمان اوقاف به مجموعه ای فعال و اثرگذار 

تبديل شده است 
رئیس سازمان اوقاف و امور خیریه کشور نیز در این دیدار طی 
سخنانی گفت: سازمان اوقاف به یک مجموعه فعال و اثرگذار تبدیل 
شده و توانسته است حضور روحانیون در بقاع متبرکه را با رشد 

چشمگیری مواجه کند. 
سال  کرد:  اظهار  محمدی  علی  والمسلمین  حجت الاسلام 
گذشته از عواید موقوفات، بیش از ۸00 نفر از مساعدت های مربوط 

به ازدواج و تهیه جهیزیه برخوردار شدند. 
وی افزود: برای دانش آموزان فقیر و نیازمند هم به تعداد 14 
هزار نفر از عواید موقوفات مساعدت صورت گرفت؛ همچنین 1۲۸0 
نفر هم که در طول عمرشان به مشهد مشرف نشده بودند، از محل 
عواید موقوفات به این سفر اعزام شدند و اعزام ها به عتبات عالیات 

هم ۲00 نفر بود. 
رئیس سازمان اوقاف و امور خیریه با بیان اینکه به 9۷00 بیمار 
نیازمند هم مساعدت صورت گرفته است گفت: کمک رسانی به 
۲4 هزار نفر از ایتام و خانواده های نیازمند، 19 میلیارد تومان 
به حوزه های علمیه، ۲۲ میلیارد تومان برای برپایی مراسم عزای 
حسینی، 3 هزار مورد کمک به هیئت های مذهبی، اعزام 15 هزار 
مبلغ از قم، مشهد و اصفهان و همچنین روحانیون بومی و برپایی 
14 هزار و 600 مسجد، حسینیه و امامزاده از دیگر محل های 

مصرف عواید موقوفات طی سال گذشته بوده اند. 
وی ادامه داد: حضور روحانیون و مبلغان دینی در مساجد و بقاع 

متبرکه رشد چشمگیری داشته است. 
محمدی با بیان اینکه مردم ایران از ابتدای امسال تاکنون دو 
هزار وقف جدید انجام داده اند خاطرنشان کرد: این امر به دلیل 

مشاوره های خوب و اطلاع رسانی مناسب بوده است. 
رئیس سازمان اوقاف و امور خیریه عنوان کرد: در مجموع، 
سازمان اوقاف به یک مجموعه فعال و اثرگذار تبدیل شده و در 
حوزه قرآن نیز دو مأموریت را انجام می دهیم که شامل مسابقات 
قرآن به صورت استانی، ملی و بین المللی است به طوری که یک 
میلیون و 400 هزار نفر در سال گذشته در این مسابقات شرکت 
کردند؛ مأموریت دوم هم مربوط به حفظ قرآن است که بر اساس 
مطالبات رهبر معظم انقلاب مبنی بر وجود 10 میلیون حافظ قرآن 

در کشور صورت می گیرد. 
وی ادامه داد: طی سه سال گذشته، ۸60 هزار نفر در زمینه 
حفظ قرآن فعالیت کرده اند؛ مراکز فرهنگی و قرآنی در بقاع متبرکه 

نیز به تعداد ۲400 مورد فعالیت خوبی در سراسر کشور دارند. 
محمدی با بیان اینکه ضعف های و نقص های خود را قبول داریم 
گفت: وظیفه خود می دانیم به خدمت مراجع تقلید برسیم و از 

راهنمایی ها و تذکرات آنها بهره ببریم. 

آیت الله صافی گلپایگانی: 
اقدامات سازمان اوقاف در مقام ترويج دين و تعظیم 

شعائر اسلامی است 
آیت الله صافی گلپایگانی نیز در دیدار با رئیس سازمان اوقاف 
و امور خیریه کشور گفت: اقدامات سازمان اوقاف و امور خیریه در 
مقام ترویج دین و تعظیم شعائر اسلامی و مقاصد بزرگ اسلامی قرار 
دارد. آیت الله لطف الله صافی گلپایگانی ضمن تشکر از فعالیت های 
موثر این سازمان اظهار کرد: کارهای شما در مقام ترویج دین و 

تعظیم شعائر اسلامی و مقاصد بزرگ اسلامی قرار دارد.
وی افزود: یکی از اقدامات مهمی که باید صورت بگیرد، معرفی 

واقفان موفق به مردم به منظور تبیین صحیح وقف است.
این مرجع تقلید با بیان اینکه سازمان اوقاف و امور خیریه باید 
نسبت به انجام نیت واقفان به طور صحیح اهتمام جدی داشته باشد 
خاطرنشان کرد: باید طبق دستور شرع و آنچه واقفان نیت کرده اند 
عمل شود. وی ادامه داد: از دیگر اقدامات موثر می توان به معرفی 
موقوفات مهم اشاره کرد؛ موقوفاتی در زمینه مدارس علمیه وجود 

دارد که بخشی از تاریخ ایرانیان هستند.

آیت   الله نوری همدانی: 
سازمان اوقاف در عمل به نیت واقفان 

عملکرد موفقی داشته است 
آیت الله حسین نوری همدانی یکی از مراجع تقلید نیز در دیدار 
با رئیس سازمان اوقاف و امور خیریه کشور به ضرورت مصرف عواید 
موقوفات بر اساس نیت واقفان اشاره کرد و گفت: سازمان اوقاف در 

این زمینه عملکرد موفق و خوبی داشته است. 

وی  با اشاره به آماری که رئیس این سازمان ارائه کرده بود 
اظهار داشت: این اعداد و ارقام نشان می دهد که روحیه خدمت 
به مردم و جامعه در میان ایرانیان افزایش یافته است وی افزود: 
بر اساس برخی روایات، شریف ترین عبادت   ها، خدمت به جامعه 
اسلامی است که وقف جزو مصادیق بارز آن به شمار می رود. این 
مرجع تقلید با بیان اینکه انفاق در راه خدا در آیات متعددی از قرآن 
کریم مورد تاکید قرار گرفته است خاطرنشان کرد: خدمت دارای 
شکل های متفاوتی است که گاهی خدمت مالی مصداق آن است. 

اندوزیم  این دنیا می  اموالی که در  ادامه داد: مادیات و  وی 
اعتباری ندارند و فناپذیرند ولی اگر آنها را وقف کنیم آنگاه جاودانه 

می   شوند و ثواب آنها تا قیامت برای انسان نوشته خواهد شد. 
آیت   الله نوری همدانی با اشاره به روایتی از حضرت محمد)ص( 

مبنی بر اینکه هر کس نفع بیشتری به مردم برساند محبوب تر 
در نزد خداوند است گفت: البته خدمت به جامعه فقط در مادیات 
نیست بلکه گاهی در قالب خدمات فرهنگی، ارشادی و تبلیغی 
متجلی می   شود. ستاد حوزه علمیه قم با بیان اینکه احیای یک 
فرد بر اثر تبلیغ صحیح بسان احیای جامعه ای خواهد بود عنوان 
داشت: این نوع خدمات فرهنگی و ارشادی هم تاثیر بسزایی در 

پیشرفت جامعه دارند. 
وی در بخش دیگری از سخنان خود به ضرورت مصرف عواید 
موقوفات بر اساس نیت واقفان اشاره کرد و افزود: سازمان اوقاف در 

این زمینه عملکرد موفق و خوبی داشته است. 
آیت   الله نوری همدانی با اشاره به فعالیت   های قرآنی اوقاف در 

زمینه حفظ و قرائت خاطرنشان کرد: البته باید به تفسیر قرآن هم 
بها بدهیم زیرا تفسیر دارای جایگاه و اهمیت والایی بوده و اهتمام 

برای گسترش آن ضروری است. 
این مرجع تقلید بر ضرورت نگارش تفسیر مقارن مانند فقه 
مقارن و دیگر دانش ها تاکید و ابراز کرد: در این زمینه لازم است 
و  مقارن  تفسیر  نگارش  برای  و  وارد عمل شده  اوقاف  سازمان 

گسترش فعالیت   های تفسیری در مورد قرآن تلاش کند. 
وی گفت: امروز شاهد هستیم دشمنان تشیع به ویژه غربی ها 
با هدف تبلیغ و هجمه علیه مکتب اهل بیت)ع( به تقویت وهابیت 
روی آورده اند؛ تهدیدات و هجمه های آنها بسیار زیاد است و به 
همین دلیل ما نیز باید پایگاهی برای رفع شبهات و دفاع از مکتب 
حقه تشیع ایجاد کنیم که در این زمینه سازمان اوقاف می   تواند 

نقش مهمی داشته باشد. 
اسلامی  انقلاب  پیروزی  به  اشاره  با  همدانی  نوری  آیت   الله 
و ایستادگی ملت ایران در برابر زورگویی ها و دشمنی ها بیان 

داشت: این امر سبب کینه و عداوت فراوان دشمنان و مخالفان 
تشیع با مردم ایران شده و به همین دلیل مبارزه مستقیم و غیر 
مستقیم با ما را در دستور کار قرار داده اند. استاد حوزه علمیه قم در 
ادامه به فعالیت های سازمان اوقاف و امور خیریه پرداخت و اضافه 
کرد: اقدامات این سازمان مثبت بوده و در زمینه بقاع متبرکه و 
سامان دهی آنها به ویژه ایجاد مراکز فرهنگی و قرآنی در این امکان 

مقدس، شاهد فعالیت   های خوبی بوده ایم. 
وی تاکید کرد: باید اینگونه اقدامات و همچنین آثار و برکات 

وقف از طریق رسانه ها به مردم اطلاع داده شود. 
آیت   الله نوری همدانی در پایان تصریح کرد: اربعین حسینی 
فرصتی استثنائی برای شیعیان است زیرا هیچ نیرویی نمی   تواند در 
یک روز میلیون ها انسان را در یک شهر جمع کند؛ سازمان اوقاف 

و امور خیریه می   تواند در این زمینه هم وارد شده و به فعالیت   های 
موثر خود ادامه دهد.

رئیس سازمان اوقاف عنوان کرد: 
رشد چشمگیر وقف در ايران  

رئیس سازمان اوقاف و امور خیریه کشور نیز در دیدار با آیت 
الله نوری همدانی گفت: در سال ۸۸ تنها ۲00 مورد وقف توسط 
مردم صورت  می گرفت ولی از ابتدای امسال تاکنون دو هزار مورد 

وقف به ثبت رسیده است. 
حجت الاسلام والمسلمین علی محمدی اظهار کرد: ۲4 هزار 
مورد کمک به ایتام و خانواده های نیازمند، 1۲۸0 مورد اعزام به 
مشهد مقدس، 9۷00 مورد کمک به درمان بیماران نیازمند، ۲00 
مورد اعزام به عتبات عالیات، 19 میلیارد تومان کمک به حوزه های 
علمیه، ۲۲ میلیارد و 400 میلیون تومان برای برپایی مراسم عزای 
حسینی، کمک به 30۸۲ هیئت عزاداری و 15 هزار مورد تربیت 
و اعزام مبلغ و روحانی به مناطق مختلف از جمله اقدامات از محل 

عواید اوقاف مطابق نیت واقفان به شمار می روند.
وی افزود: در سال ۸۸ تنها ۲00 مورد وقف توسط مردم صورت 
می گرفت ولی از ابتدای امسال تاکنون دو هزار مورد وقف به ثبت 

رسیده است.
رئیس سازمان اوقاف و امور خیریه با بیان اینکه حفظ و برگزاری 
مسابقات قرآن از جمله فعالیت های قرآنی اوقاف محسوب می شوند 
گفت: سال گذشته یک میلیون و 400 هزار نفر در مسابقات قرآن 

اوقاف شرکت کردند.
وی ادامه داد: رهبر معظم انقلاب تاکید فرموده اند ایران اسلامی 
باید 10 تا 15 میلیون حافظ قرآن داشته باشد که سازمان اوقاف 
هم متعهد شد طی چهار سال یک میلیون حافظ قرآن تربیت 
کند و به این ترتیب، طی سه سال گذشتته، ۸60 هزار نفر در این 
طرح شرکت کرده اند. محمدی با اشاره به فعالیت های فرهنگی در 
بقاع متبرکه گفت: ۲400 مرکز فرهنگی و قرآنی در آستان مقدس 

امامزادگان دایر شده اند.
سرمایه گذاری 160  از  خیریه  امور  و  اوقاف  سازمان  رئیس 

میلیارد تومان برای بازسازی و نوسازی 1300 بقعه متبرکه در سال 
جاری خبر داد و افزود: در مجموع 3۷00 بقعه متبرکه در سراسر 
کشور زیر پوشش فعالیت های عمرانی قرار گرفته اند و این کار در 

قالب طرحی جامع صورت می گیرد.
برگزاری  شاهد  نیز  فرهنگی  برنامه های  در  کرد:  بیان  وی 
مراسم ها و مسابقاتی در مناسبت های مذهبی همچون عید غدیر، 

شهادت حضرت زهرا)س( هستیم.
محمدی به فعالیت های سازمان اوقاف در دهه محرم اشاره کرد 
و گفت: کتابچه سبک زندگی حسینی در تیراژ ۲00 هزار نسخه 
چاپ شد و در اختیار عموم قرار گرفت؛ کتاب آیات زندگی نیز 
شامل آیات متبلا به مردم در امور مختلف زندگی به شمارگان 500 

هزار نسخه چاپ و منتشر شده است.

تقدير آيت الله علوی گرگانی
 از عملکرد موفق سازمان اوقاف

آیت الله سید محمد علی علوی گرگانی یکی از اساتید حوزه 
علمیه نیز در این دیدار گفت: مدیریت سازمان اوقاف در دوره 
کنونی اقدامات قابل تقدیری داشته و از رهبر معظم انقلاب هم 
تشکر می کنیم که حجت الاسلام والمسلمین محمدی را به این 
سمت منصوب کرده اند. آیت الله سید محمد علی علوی گرگانی 
عصر روز پنجشنبه در دیدار با رئیس سازمان اوقاف و امور خیریه 
با بیان اینکه در گذشته بسیاری از موقوفات به دلیل بی توجهی 
و عدم عمل به نیت واقفان هدر می رفتند اظهار کرد: پیش از این 
برخی افراد از موقوفات سوء استفاده می کردند ولی امروز شاهد 
مدیریت  افزود:  وی  وقفی هستیم.  املاک  وضعیت  سامان دهی 
سازمان اوقاف در دوره کنونی اقدامات قابل تقدیری داشته و از رهبر 
معظم انقلاب هم تشکر می کنیم که حجت الاسلام والمسلمین 

محمدی را به این سمت منصوب کرده اند.
استاد حوزه علمیه قم با بیان اینکه در باب موقوفات دو مرحله 
جامعه  در  مثبتی  اثر  چه  موقوفات  اینکه  نخست  گفت:  داریم 

می توانند داشته باشند و چه باید بکنیم که منشأ اثر باشند.
وی ادامه داد: مرحله دوم هم جنبه منفیات است؛ اگر چنین 
جنبه هایی وجود دارد باید آنها را حذف کنیم زیرا خاصیت وجودی 

موقوفات را تحت الشعاع قرار می دهند.
آیت الله علوی گرگانی با اشاره به اینکه همه مردم آگاهی لازم 
در مورد وقف را ندارند خاطرنشان کرد: برخی محدودیت ها در وقف 
سبب می شود که مشکلاتی به وجود بیاید؛ می توان رویه ای را در 
نظر گرفت تا مسئولان سازمان اوقاف، واقفان را راهنمایی کنند که 
املاکشان را در چه راهی وقف کنند. استاد حوزه علمیه قم گفت: 
وقف عام در شرایط کنونی تاثیر بسزایی دارد و می توان با استفاده 
از عواید آن و بر اساس اولویت بندی و شرایط موجود، آثار و برکات 

بیشتری را برداشت کرد.
وی با بیان اینکه عواید حاصل از وقف عام می تواند بسیاری از 
مشکلات را حل کند خاطرنشان کرد: چنانچه این فرهنگ نهادینه 
شود، به تدریج افراد وقف هایی انجام می دهند که بتوان با استفاده از 

آنها به اولویت های جامعه پرداخت.
آیت الله علوی گرگانی با اشاره به لزوم وقف در راستای گسترش 
حوزه های علمیه و تربیت طلاب علوم دینی گفت: در این زمینه 

نیازمند توجه لازم از سوی مسئولان اوقاف و مردم هستیم.
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ایمان: حجت الاسلام والمسلمین محی الدین بهرام 
محمدیان معاون وزیر آموزش و پرورش و رییس سازمان 
پژوهش و تالیف کتب درسی روز پنجشنبه برای دیدار 
و گفت وگو با برخی علما و مراجع عظام تقلید به شهر 

مقدس قم سفر کرد.

آیت الله صافی تاکیدکرد:
فراگیری علم و اخلاق

آیت الله لطف الله صافی گلپایگانی از مراجع تقلید در دیدار 
معاون وزیر آموزش و پرورش گفت: جوانان باید با فراگیری علم 

و اخلاق موجب افتخار برای کشور باشند. 
وی دراین دیدار که عصر پنجشنبه برگزار شد ، افزود: هر 
چه در این راه کوشش بیشتری شود ، به بنای علمی کشور و 
رشد و شکوفایی دانش کمک شده و موجب سربلندی کشور 

اسلامی ما خواهد شد. 
وی خطاب به معاون وزیر آموزش و پرورش گفت: وظیفه ای 
که به عهده شما گذاشته شده از اهمّ وظایف آموزشی و پرورشی 
می باشد و استفاده از افراد دارای آگاهی علمی در تدوین و تالیف 
کتابهای درسی به نفع جامعه است. آیت الله صافی گلپایگانی با 
اشاره به اهمیت تعلیم و تعلم در دوران نوجوانی گفت: باید کاملًا 
مراقب و مواظب باشید که روش بهتر زندگی کردن را که فقط 
در سایه سار اخلاق و معنویت و مبانی دین و توحید محقّق می 

شود، به دانش آموزان ارائه شود. 
وی با اشاره به اهمیت نقش کتاب های درسی و معلّمان 
در تربیت جامعه اسلامی گفت: نقش کتابهای درسی از نقش 
معلّمان کمتر نیست بلکه می توان گفت از جهاتی بالاتر است. 
وی همچنین رسالت آموزگار را الهی و دینی برشمرد و گفت: 
رفتار، اخلاق و حتی طریقه صحبت کردن معلمان بر دانش 
آموزان اثر می گذارد، همه ما به ادب و اخلاق محتاجیم و این را 

باید معلمّ به دانش آموز بیاموزد. 
همه  به  من  گفت:  پایان  در  گلپایگانی  صافی  الله  آیت 
آموزگاران و دبیران و فرهنگیان احترام گذاشته و به آنها ارادت 
دارم، کار شما مقدّس است و خودتان در درجه اول باید شاکر 
از  یکی  دارم که  و من هم دوست  باشید  بزرگ  نعمت  این 

خادمین فرهنگیان با اخلاص و متدینّ باشم. 

آیت الله سبحانی: 
روح معلمان باید قرآنی و اسلامی باشد

آیت الله جعفر سبحانی از مراجع تقلید قم نیز در این دیدار 
گفت: روح معلمان باید قرآنی و اسلامی باشد تا بتوانند مطالب 
کتاب های تالیفی را به خوبی در ذهن دانش آموزان مجسم 

کنند. 
وی ابراز داشت: کتاب قدم اول در تربیت است و قدم دوم 
تربیت معلمانی است که باید حاصل زحمات تدوین کنندگان 
آموزش  زمینه  باید در  لذا  بیاموزند،  آموز  به دانش  را  کتاب 
معلمان تلاش شود و به خصوص مربیان علوم دینی خود ساخته 
باشند. وی اظهار داشت: مطالعه علوم طبیعی امری طبیعی است 
که در تمام دنیا مطرح بوده و در ایران نیز مطرح است اما در 
طرح این مساله باید به گونه ای عمل کرد که توحید از درون 

آموزش بیرون آید.  
آیت الله سبحانی گفت: تمام فرضیه های طبیعی به گونه 
ای باید بیان شود که خدا آفرین بوده و مایه خداشناسی باشد و 

معلمان در پایه های مختلف مسائل علمی را به گونه ای آموزش 
دهند که جوانان از آموزش آن ها تنها میل به مسائل طبیعی 
پیدا نکنند و علاقه به مسائل علوم الهی و انسانی نیز در آن ها 

وجود داشته باشد. 
وی اظهار داشت: اگر به حفظ قرآن به صورت جانبی در 
آموزش و پرورش عنایت شود بسیار خوب است و هر جوانی که 
با قرآن آشنا است کمتر گناه می کند و حضور در جلسات قرآن 

تا حد زیادی در روحیه جوانان اثر می گذارد. 

 مدیر حوزه های علمیه: 
از بیان مطالب پیچیده فلسفی 

در کتب دینی مدارس پرهیز شود
مدیر حوزه های علمیه سراسر کشور نیز در این دیدار گفت: 
باید از بیان مطالب سخت و پیچیده فلسفی و معرفتی در کتب 
دینی دانش آموزان در مقاطع مختلف تحصیلی به شدت پرهیز 

شود. 
و  آموزش  افزود:  بوشهری  هاشم حسینی  الله سید  آیت 
پرورش باید دوره فشرده اعتقادات دینی و معرفتی و همچنین 
مباحث رفتاری و اخلاقی را با زبان شیوا و روان و متناسب با 
فضای جامعه، در طول تحصیل برای دانش آموزان ارایه دهد. 
وی با اشاره به تاکیدات رهبر معظم انقلاب اسلامی مبنی بر 
تغییر و تحول در حوزه های علمیه و آموزش و پرورش، بر 
ضرورت تهیه و تدوین کتب درسی بر اساس نیازهای طلاب و 
دانش آموزان تاکید کرد و گفت: امروز فضای جامعه با گذشته 
بسیار متفاوت شده و مسوولان امر باید در تدوین محتوای کتب 
درسی نسبت به این مهم توجه داشته و نیم نگاهی به شبهات 

دینی و اعتقادی در جامعه نیز داشته باشند. 
امام جمعه موقت قم با بیان اینکه معلمان کتب دینی در 
مدارس باید نسبت به مطالب کتابها کاملا آگاهی و اشراف 
بهترین  در  نیز  دینی  کتب  تدریس  ساعت  و  باشند  داشته 
ساعات انتخاب شده باشد، خاطرنشان کرد: دانش آموزان باید 
در نخستین سالهای تحصیل کاملا با روانخوانی قرآن آشنا شده 
باشند و در این جهت تقویت دارالقرآن های آموزش و پرورش 

بسیار با اهمیت است. 
وی در پایان با بیان اینکه پیشرفت و تعالی آموزش و پرورش، 
تعالی و بالندگی نظام مقدس جمهوری اسلامی را به دنبال دارد، 
تصریح کرد: امروز حوزه های علمیه و انجمن های علمی حوزه 
علمیه قم آمادگی دارند تا در عرصه های تخصصی علوم انسانی، 
با شناخت چالش ها و نیازمندی ها در کمیته های مرتبط، 
مطالب و محتوای مناسب را برای درج در کتب درسی ارایه 

نمایند.

آیت الله امینی :
محتوای کتب درسی با مشاوره معلمان 

و دانش آموزان تدوین شود
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام نیز در این دیدار بر 
ضرورت مشاوره با دانش آموزان و معلمان برای تهیه و تدوین 

محتوای کتب درسی تاکید کرد. 
آیت الله  ابراهیم امینی با بیان این مطلب افزود: امروز باید 
چالش ها و مشکلات فکری و فرهنگی نسل جوان و نوجوان را 
شناخته و بر اساس درک و نیاز آنها، کتب درسی را تدوین کنیم. 
با بیان این که نباید درباره محتوای کتب درسی از  وی 
سطوح مدیریتی و بالا تصمیم گیری شود و در این خصوص 
باید معلمان و دانش آموزان نیز افکارسنجی شوند، خاطر نشان 
کرد: وضعیت کودکان امروز با توجه به وجود اینترنت و ماهواره 

و حجم عظیم رسانه ها با گذشته بسیار متفاوت شده است. 
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: در تهیه و تدوین 
کتب درسی باید مطالب دینی و علمی، متناسب با وضعیت 
امروز جامعه و با زبان ساده و روان مطرح شود تا تاثیرگذار و 

برای دانش آموزان جذاب باشد. 
وی در پایان، لزوم ارایه آموزش های خانواده برای دانش 
آموزان و دانشجویان را مورد توجه قرار داد و گفت: بسیاری از 
مشکلات در خانواده ها و افزایش طلاق و آسیب های اجتماعی، 
به دلیل عدم آشنایی جوانان با اصول همسرداری است، از این 
رو باید در سال های آخر دبیرستان و در دانشگاه آموزش های 

لازم به جوانان دختر و پسر ارایه شود.

معاون وزیر آموزش و پرورش خبر داد:
تولید یکهزار و ۱50 عنوان کتاب 

در آموزش و پرورش
معاون وزیر آموزش و پرورش و رییس سازمان پژوهش 
و تالیف کتب درسی با اشاره به این که مبانی اسلامی و 
قرآنی از منابع اصلی تدوین کتب درسی است، از تغییر 

تمامی کتاب های درسی در چهار سال آینده خبر داد.
بهرام  الدین  'محی  والمسلمین  الاسلام  حجت 
حسین  الله  آیت  با  دیدار  در  پنجشنبه  روز  محمدیان' 
مصوبه  اساس  بر  گفت:  تقلید  مراجع  از  همدانی  نوری 
کتاب  در  تحول  برنامه  پرورش  و  آموزش  عالی  شورای 
های درسی کلید خورده است و هر سال دو کتاب از هر 

پایه درسی تغییر می کند.
تولید  ها،  کتاب  تغییر  در  ما  رویکرد  داد:  ادامه  وی 
شکوفایی  رویکرد  با  طیبه  حیات  به  دستیابی  و  محتوا 

فطرت و توجه به تعلیم و تربیت اسلامی اسلامی است.
محمدیان بیان داشت: در این زمینه 11 بستر و حوزه 
برنامه های درسی ما  ایم که  بینی کرده  یادگیری پیش 
و  تفکر  حوزه  شامل  که  گیرد  صورت  ها  آن  حوزه  در 
فارسی،  ادبیات  و  زبان  اسلامی،  معارف  و  قرآن  حکمت، 
بهداشت،  تجربی،  علوم  ریاضیات،  اجتماعی،  مطالعات 
فناوری،  و  کار  هنر،  و  فرهنگ  بدنی،  تربیت  و  سلامت 
های  زبان  آموزش  و  خانواده  و  زندگی  مهارت  و  آداب 

خارجی است.
اکنون  درسی  های  کتاب  که  این  به  اشاره  با  وی 
حافظه محور است و آموزش های تفکری کمتر در آن ها 
دیده می شود اظهار داشت: بر طبق برنامه و بستر مذکور 
و  چهارم  سوم،  دوم،  اول،  های  پایه  های  کتاب  تاکنون 
ششم ابتدایی همچنین پایه هفتم و هشتم متوسطه اول 
تالیف کتب  و  پژوهش  است. رییس سازمان  یافته  تغییر 
عنوان   150 و  یکهزار  تولید  به  اشاره  با  ادامه  در  درسی 
کتاب در آموزش و پرورش، تصریح کرد: تلاش ما بر آن 
انقلابی در نسل جوان  ایرانی و  است که هویت اسلامی، 
حفظ شود و ارزش های ایثار، جهاد، شهادت و ارتباط با 
اسلام و قرآن در آن ها تقویت شده و بر درجه های علمی 

کشور افزوده شود.
وی افزود: کتاب های تولیدی در سازمان تالیف کتب 
درسی پیش از تولید، پس از تولید و حین اجرا ارزشیابی 
نیازهای  که  صورتی  در  سال  پنج  از  بعد  و  شود  می 
کرده  اصلاح  را  درسی  کتاب  باشد  آمده  پیش  جدیدی 

و تغییر می دهیم.
محمدیان اظهار داشت: امسال همه کتاب های جدید 
التالیف را به ائمه جمعه، نمایندگان ولی فقیه و شخصیت 
های علمی فرستاده ایم که نظر خود را بیان کنند تا در 

مسیر مناسبی گام برداشته باشیم.
وی با اشاره به این که قرآن باید مبنای برنامه ریزی 
گذاری  هدف  قرآن  درآموزش  افزود:  گیرد  قرار  درسی 
روان  و  روخوانی  ابتدایی  سوم  مقطع  در  که  ایم  کرده 
خوانی تثبیت شود و در سه سال بعد ابتدایی و سه ساله 
سه  در  و  شده  تکمیل  مفاهیم  با  آشنایی  اول  متوسطه 
نیز  قرآنی  فرهنگ  با  آموزان  دانش  آموزشی  آخر  سال 

آشنا شوند و تربیت قرآنی پیدا کنند.

نامحرمانه
قرائتی :زندگی در قم یک ارزش است 

گفته می شود: حجت الاسلام محسن قرائتی با تأکید بر اینکه زندگی در قم یک ارزش است، گفته 
است : کسانی که در دریای علم شهر قم زندگی می کنند نباید هنوز سؤالات و شبهاتی در ذهن خود داشته 
باشند که بی پاسخ مانده باشد .قرائتی در دانشگاه علوم پزشکی قم با بیان اینکه سخنرانی ها در دانشگاه ها و 
سایر مراکز به تنهایی اثری ندارند، خاطرنشان کرده است: اگر این سخنرانی ها به یک جریان تبدیل شوند 
مؤثر هستند و برخی سخنرانی ها هیچ فایده ای برای ما ندارند و بلافاصله از بین می روند اما باید در پایان 

برگزاری این گونه جلسات به تصمیم نهایی و اجرایی برسیم.

قدرداني آیت الله مکارم شیرازي از استاندار قم
گفته می شود:آیت الله مکارم شیرازي از مراجع عالیقدر جهان تشیع در پیامي از تلاش هاي استاندار 

قم در برگزاري کنگره جهاني جریان هاي افراطي و تکفیري از دیدگاه علماي اسلام قدرداني کرده است.

هشداراعرافی به سکولاریزه شدن حوزه
گفته می شود: حجت الاسلام والمسلمین اعرافی رئیس جامعه المصطفی با هشدار به سکولاریزه 
شدن حوزه بیان داشته است: سیاست زدگی، سیاست گریزی، هر دو  آفت بزرگی برای حوزه ها است و 
لذا باید از سکولاریزه شدن  با نقاب تقدس مقابله شود. به گزارش مرکز خبر حوزه، وی با اشاره به سابقه 
90.ساله حوزه علمیه قم اظهارداشته است:حوزه علمیه در طول تاریخ به حاشیه رفته و از تولید اندیشه 
 های سیاسی  بازمانده بودند، ولی حوزه علمیه قم در کمتر از نیم قرن، مولد تئوری حکومت اسلامی و 
ولایت  فقیه شد.   عضو شورای عالی انقلاب فرهنگی بیان داشته است: بسیاری از مدل های تبلیغی در قم 

بازپرورانده شده است، و قم،  تجربه مدیریتی علمی کشور و جهان را دارد.

صدیقی: آمریکا هیچ طلبی از ایران ندارد 
گفته می شود: حجت الاسلام والمسلمین کاظم صدیقی امام جمعه موقت تهران در خطبه های این 
هفته نماز جمعه تهران با اشاره به مذاکرات هسته ای ایران و گروه 1+5 با تأکید بر این که آمریکا هیچ طلبی 
از ایران ندارد، به اقدامات تیم مذاکره کننده ایرانی در مذاکرات با گروه 1+5 اشاره  کرده و گفته است: تیم 
مذاکره کننده هسته ای ما تاکنون توانسته است به رهبری مقام معظم رهبری روشنگرانه به دنیا بگوید که 
ایران اهل منطق و مذاکره است و از پایگاه اقتدار به شبهات پاسخ می دهد.صدیقی با بیان اینکه اساس قضیه 
این نیست که آنها از ما طلبی دارند و ما نیز از آنها طلبکار هستیم و در این راستا به دنبال نتیجه برد-برد 
هستیم، اظهار کرده است: آنها اساساً از ابتدا غاصب هستند و حق ما را گرفته اند، در این شرایط ما باید در 

چه موردی کوتاه بیاییم و یا ما در کجا خلاف قانون و نظامات بین المللی گامی برداشته ایم.

نامه جمعی از پزشکان به رییس صدا و سیما 
گفته می شود: جمعی از پزشکان در نامه ای سرگشاده به محمد سرافراز رییس جدید سازمان صدا 
و سیما، نسبت به برنامه تلویزیونی 'ثریا' انتقاد و از وی خواستند تا پزشکان را با ارائه آمار و ارقام نجومی 

مرفهین بی درد جلوه ندهند.

نقدینگی 650 هزارمیلیاردتومانی در دست مردم 
گفته می شود: معاون اول رئیس جمهور  با اشاره به حجم بیش از 650 هزار میلیارد تومانی نقدینگی 
موجود در جامعه در حال حاضر گفته است: یکی از بهترین عرصه ها برای هدایت این حجم از نقدینگی، 
عرصه تولید و سرمایه گذاری است و بهترین ابزار برای این کار بازار سرمایه است؛ اما بازار سرمایه به علت 
نوسانات زیاد و فقدان پوشش های بیمه ای در کنار آن، نتوانسته به این مسئولیت مهم خود عمل کند.

وی تاکید کرده است: اگر مردم اطمینان یابند که نوسانات بازار سرمایه به دارایی های آنان آسیب وارد 
نمی کند، حضور در بازار سرمایه را به سرمایه گذاری در بانک ها ترجیح می دهند و لذا صنعت بیمه باید 

پوشش های مناسب و لازم برای بازار سرمایه را طراحی و اجرا نماید.

شایع ترین جرائم جعل و کلاهبرداری در ایران 
گفته می شود: سرهنگ فریدون رهبریان معاون مبارزه با جعل و کلاهبرداری پلیس آگاهی ناجا  
گفته است: آنالیز آمارهای عملکرد معاونت مبارزه با جعل و کلاهبرداری پلیس ناجا از ابتدای سال جاری 
تاکنون نشان می دهد که در حوزه جعل مدارک بانکی اوراق بهادار، جعل اسناد و مدارک شناسایی و جعل 
اسناد مالکیت به ترتیب با ۲3، ۲۷ و 19 درصد از کل جرائم مربوط به حوزه جعل، در صدر قرار دارند و 
پس از آن نیز جرائمی مربوط به قرارداد قولنامه ای، مدارک تحصیلی و آموزشی، جعل علائم صنعتی و 

تجاری )لوگو( و ... در رتبه های دیگر قرار دارد.

20 تحصیل20 هزار دانشجوی خارجی در ایران 
گفته می شود: صمد حاج جباری مدیرکل امور دانشجویان غیر ایرانی وزارت علوم تحقیقات و فناوری 
از تحصیل ۲0 هزار دانشجوی خارجی در کشور خبر داده و گفته است: از این تعداد دانشجویان از کشور 
افغانستان با 1۲ هزار نفر، بیشترین سهم را به خود اختصاص داده اند. وی گفته است: جمهوری اسلامی 
از 9۲ کشور جهان دانشجوی بورسیه می پذیرد که 30 درصد از این ظرفیت بورسیه به دانشجویان تبعه 

افغانستان تعلق گرفته است.

»نه« علی دایی به پیشنهاد صبایی ها 
گفته می شود: علی دایی سرمربی پیشین تیم فوتبال پرسپولیس به درخواست مسئولان صبای 
قم برای هدایت تیم فوتبال این باشگاه پاسخ منفی داده است.وی در پاسخ به درخواست مدیران باشگاه 
صبای قم گفته است: از حسن اعتماد و پیشنهادتان ممنونم اما در شرایط فعلی از پذیرفتن هدایت این تیم 

معذورم و برای شما در ادامه فصل آرزوی موفقیت دارم.

 معاون وزیر آموزش و پرورش در دیدار با مراجع تقلیدو علما در قم: 

تمامی کتاب های درسی طی چهار سال آينده تغییر می کند

هر كس درون خويش را نيك سازد، 

خداوند هم برون او را نيكو مى سازد.

قابل توجه   رانندگان
مینی بوس برون شهری

جهت تبدیل مینی بوس 
با شرایط ویژه و 

وام 4 درصد
به انجمن صنفی رانندگان واقع در 
پایانه مسافربری مراجعه فرمائید.


